
در ۹ ماهه اخیر صورت گرفت
ح های حمایتی مسکن رشد ۴۴ درصدی طر

طبق اعلام وزارت راه و شهرسازی، تکمیل طرح های حمایتی مسکن در 
۹ ماه نخست دولت چهاردهم رشد ۴۴ درصدی را تجربه کرده است.

عملکرد ماهانه نهضت ملی مســکن در ۹ ماهه دولت چهاردهم و تا پایان 
اردیبهشت ماه ۱۴۰۴ از سوی وزارت راه و شهرسازی منتشر شده است.

این گزارش حاوی تازه ترین وضعیت احداث واحدهای مســکن بر روی 
اراضی ۹۹ ســاله )واحدهای مســکونی حمایتی(، عملکرد در پیگیری 
تســهیلات بانکی، تســهیلات خودمالک روســتایی، قانون حمایتی از 

خانواده و جوانی جمعیت است. 
بر اســاس این گزارش، بررســی آمار عملکرد طرح نهضت ملی مســکن 
منتهی به خرداد ۱۴۰۴ مســتند به اطلاعات برخط داشــبورد مدیریتی 
ســامانه جامع طرح های حمایتی مســکن )تم( حاکی از رشــد تمامی 
شاخص ها در بخش های مربوط به ســاخت واحدهای مسکونی ۹۹ ساله 

دارد.
بر این اساس، از آغاز شروع به کار دولت چهاردهم و با وجود کمبود شدید 
منابع مالی و شرایط اقتصادی حاکم بر کشور، فاکتورهایی همچون تعداد 
قراردادهای مشارکت مدنی جهت اخذ تسهیلات بانکی، تعداد پروانه های 
ساختمانی صاد شده، آمار مربوط به کلیه مراحل اجرا، پیشرفت فیزیکی 

پروژه ها به شرح جداول و نمودادرها افزایش یافته است.
گزارش عملکرد ۹ ماهه پروژه های حمایتی بر روی اراضی اجاره ۹۹ ساله 
حاکی اســت متقاضیان موثر تجمعی در این بخش در ابتدای شــهریور 
۱۴۰۳ که آغاز به کار دولت چهاردهم بوده است معادل ۸۱۰ هزار و ۸۲۸ 
نفر بوده که ایــن رقم برای اول خــرداد ۱۴۰۴ به ۸۵۰ هــزار و ۱۰۳ نفر 
رسیده که عملکرد ۹ ماهه شــامل ۳۹ هزار و ۲۷۵ نفر است و رشد ۴.۶۲ 

درصدی را در این بخش شاهد هستیم. 
در بخش تعداد متقاضیان تخصیص پروژه نیز در ابتدای شــهریور ۱۴۰۳ 
تعداد متقاضیانی که تخصیص پروژه شده بودند معادل ۷۴۳ هزار و ۳۶۳ 
نفر بود که این میزان در اول خرداد ۱۴۰۴ به ۷۸۵ هزار و ۳۳۹ نفر رســید 
و عملکرد ۹ ماهه در این بخش ۴۱ هزار و ۹۷۶ نفر و رشــد ۵.۳۴ درصدی 

را نشان می دهد. 
در بخــش تعــداد واحدهــای دارای قرارداد مشــارکت مدنــی، تعداد 
واحد دارای پروانه ســاختمانی، تعداد واحد شــروع شــده، تعداد واحد 
اتمام اسکلت و ســقف، تعدا واحد اتمام ســفت کاری، تعداد واحد اتمام 
نازک کاری و تعــداد واحد اتمام کارهای پایانی نیز ایــن مقادیر به ترتیب 
در اول شــهریورماه ۱۴۰۳ معادل ۳۶۲ هزار و ۹۴۰ واحد دارای قرارداد 
مشــارکت مدنی، ۴۹۱ هزار و ۵۲۲ واحد دارای پروانه ساختمانی، ۵۳۸ 
هزار و ۱۸۳ واحد شــروع شــده، ۱۹۱ هزار و ۹۳۲ واحد اتمام اسکلت و 
ســقف، ۷۷ هزار و ۳۹۳ واحد اتمام ســفت کاری، ۳۸ هزار و ۱۴۸ واحد 

اتمام نازک کاری و ۲۱ هزار و ۳۰۹ واحد اتمام کارهای پایانی بود. 
عملکرد ۹ ماهــه دولت چهاردهم ایــن مقادیر را به ترتیــب برای تعداد 
واحدهای دارای قرارداد مشــارکت مدنی به ۴۵۸ هــزار و ۳۱۴ واحد با 
افزایش ۹۵ هزار و ۳۷۴ واحد معادل ۲۰.۸۱ درصد رشد، ۶۳۰ هزار و ۴۹۷ 
واحد دارای پروانه ســاختمانی با افزایش ۱۳۸ هزار و ۹۷۵ واحد معادل 
۲۲.۰۴ درصد رشــد، ۶۲۷ هزار و ۵۳۱ واحد تعداد واحدهای شروع شده 

به میزان ۸۹ هزار و ۳۴۸ واحد معادل ۱۴.۲۴ درصد رشد، رساند. 
همچنین، عملکرد ۹ ماهه دولــت چهاردهم در بخش اتمام اســکلت و 
سقف، اتمام ســفت کاری، اتمام نازک کاری و اتمام واحدها حاکی است 
این مقادیر به ترتیب در بخش اتمام اســکلت و سقف به ۲۸۸ هزار و ۷۱۳ 
واحد با افزایش ۹۶ هزار و ۷۸۱ واحد معادل ۳۳.۵۲ درصد رشد، در بخش 
اتمام ســفت کاری به ۱۲۳ هزار و ۵۱۰ واحد با افزایــش ۴۶ هزار و ۱۱۷ 

واحد معادل ۳۷.۳۴ درصد رشدرسانده است.

مسکن  شتاب توسعه یا دام رکود؟

ح های توسعه میادین گازی ایران بررسی جامع طر
خریدار  در سال های اخیر، شتاب دهی به 
طرح های توســعه میادین گازی به اولویت 
بی رقیب سیاســت گذاری انرژی در ایران 
تبدیل شده؛ سیاســتی که با هدف جبران 

کمبود عرضه در حال پیگیری است.
برخورداری ایــران از یکــی از بزرگ ترین 
ذخایر گاز جهان، فرصــت بی نظیری برای 
تســلط بر بازار انرژی منطقــه ای و جهانی 
فراهــم کــرده اســت. طرح هــای عظیم 
مانند توســعه فازهــای پــارس جنوبی، 
میادیــن مناطق مرکــزی، فــرزاد، بلال 
و ســایر میدان های مســتقل، نمــاد این 
بلندپروازی اند. چنانکه طبــق آمار وزارت 
نفت، تولید روزانــه گاز طبیعی کشــور از 
مرز ۱۰۰۰ میلیــون مترمکعب عبور کرده 
و این ارقام، حاصل شتاب اجرای طرح های 
توســعه ای اســت. اما این رشــد پرشتاب، 
همواره با نگرانی هایی همراه بوده است؛ آیا 
توسعه میادین گازی ایران، پایدار و منطبق 
بر منافع بلندمدت است یا در سراب تزریق 
منابع و بی توجهی به کارآمدی گرفتار آمده 

است؟

زوایای پنهان توسعه: هزینه ها، 
رکودها و شکست های پنهان

احمد علوی، کارشــناس انرژی و اســتاد 
دانشگاه می گوید: »توســعه میادین گازی 
در ایران، عمدتاً بر ســه رکن اســتوار است: 
افزایش توان ملی، صیانت از ظرفیت مخازن 
مشــترک )مثل پارس جنوبی در رقابت با 
قطــر(، و تأمین پایدار گاز مصرفی کشــور. 
اما اغلب، غلبه نگاه کوتاه مدت و فشــارهای 
بودجه ای باعث شده سرعت اجرا جایگزین 

کیفیت و پایداری شود.«
وی ادامه داد: بررســی پروژه های توسعه ای 
مهم گاز کشور نشــان می دهد که بسیاری 
فازهــا و میادیــن در همان مرحلــه آغاز 
یا تکمیــل نیم بنــد، با مشــکلات مزمن 
تأمین مالی، نبود فنــاوری روزآمد، تأخیر 
پیمانکاران و خلأ ارزیابی زیســت محیطی 
مواجه انــد. فازهای میانی پــارس جنوبی 
به رغــم ســرمایه گذاری کلان، شــاهد 
تأخیرهای پرهزینه بوده اند؛ پروژه فاز ۱۱ – 
که قرار بود ویترین انتقال تکنولوژی غربی 
باشــد – بارها میان شــرکت های خارجی 
)توتال، سی ان پی ســی و پتروپارس( دست 
به دست شد و نهایتاً بدون انتقال تجهیزات 
کلیدی حفاری و اســتخراج، با مدل داخلی 

نیمه کاره پیش رفت.

تأمین مالی؛ مانعی تکراری
به گفته این کارشناس انرژی توسعه میادین 
گازی، نیازمنــد ســرمایه گذاری هنگفت از 
منابع داخلی و خارجی اســت. به گفته دکتر 
علوی »هر فاز جدید پــارس جنوبی معادل 
۲ میلیارد دلار سرمایه می طلبد و بسیاری از 
میادین مستقل نظیر فرزاد و ایران مرکزی از 
محل اعتبارات عمومــی یا فاینانس خارجی 
منتظر تأمین ســرمایه مانده اند.« در عمل، 
تحریم های خارجی و کمبــود منابع داخلی 
باعث شــده بســیاری پروژه ها یــا وارد فاز 
کندی شوند یا از کیفیت هدف گذاری اولیه 
فاصله بگیرند. پروژه هایی نظیر میدان گازی 
بلال یا کیش سال هاســت میان وعده و اجرا 
گرفتارند. بارزترین نتیجــه این بحران، اتکا 
بیش از حد به منابع ارزی شــرکت ملی نفت 
و فشــار مضاعف به اعتبارات صندوق توسعه 

ملی بوده است.

بومی سازی و فناوری؛ فرصت یا شعار؟
یکی از شعارهای رایج در طرح های توسعه، 
»بومی ســازی فناوری« عنوان می شــود 
اما واقعیت این اســت کــه در جنبه هایی 
همچون حفاری آب هــای عمیق، راهبری 
ســکوهای تولید پیشــرفته و فرآیندهای 
ازدیاد برداشت، ایران هنوز به شدت وابسته 

به تجهیزات پیچیده خارجی است.
علــوی تصریــح می کنــد اگرچه رشــد 
فنــی مهندســی ایــران در سکوســازی، 

کمپرســورگذاری و طراحی پالایشــگاه ها 
چشــمگیر بوده، امــا در حلقه هایی چون 
تجهیزات کمپرسور فشار بالا، سیستم های 
مانیتورینــگ پیشــرفته، نرم افزارهــای 
مدیریت هوشــمند میدان و ابــزار حفاری 
عمیق هنوز فاصله ای معنادار با اســتاندارد 
جهانی وجود دارد. این نقطه ضعف موجب 
شده در شــرایط تحریم، کیفیت و سرعت 
برخی فازهــای توســعه ای )مانند فازهای 
۱۳، ۱۴ و بخش هایــی از فــاز ۱۶( به طور 

محسوسی کاهش یابد.

توسعه در سایه عدم توازن منطقه ای
گره دیگر توســعه میادین گازی را باید در 
پراکندگــی و توازن نامناســب جغرافیایی 
جستجو کرد. ایران با مجموعه ای متنوع از 
میادین؛ از جنوب )پارس جنوبی( تا شمال 
شرق )خانگیران-شــفته(، مرکز )میادین 
مســتقل مانند میــدان شــوریجه(، غرب 
و خلیج فارس روبرو اســت. اما بیش از ۷۰ 
درصد تمرکز توســعه روی پارس جنوبی و 
میادین مشترک صورت گرفته، درحالی که 
استان های شمالی و شمال شرقی، همچنان 
وابسته به واردات گاز ترکمنستان یا خطوط 
انتقال طولانی مدت انــد که گاه بحران های 

مقطعی فزاینده ایجاد می کند.

مهم ترین چالش ها و پیامدها
۱. کاهش فشــار مخازن؛ نمونه مشــخص 

آن پارس جنوبی اســت؛ در سال های اخیر 
برداشت بی وقفه باعث کاهش فشار مخزن 
شده و هزینه حفظ تولید را به شدت افزایش 
داده. کارشناســان هشــدار می دهنــد در 
صورت نبود سیاســت های اصولی و ازدیاد 
برداشــت علمی، ظــرف پنج تا ده ســال 
آینده شــاهد افت تولید و ســرازیر شــدن 
ســرمایه گذاری های پرهزینه به ســمت 

تعمیر و جبران خواهیم بود.
۲. کوچک شــدن ســهم ســرمایه گذاران 
خارجی؛ در دوره طلایی پیش از تحریم ها، 
حضور شــرکت هایی چون توتال، شل و انی 
در طرح های توسعه ای نوید انتقال فناوری 
و بهــره وری بالاتر بود. اما امروز به واســطه 
فشــارهای بین المللی و فضای غیرشفاف 
قراردادی، ســرمایه گذاران خارجی ریسک 
نمی کنند و حتــی تکنولوژی های روز هم 

عملًا وارد پروژه ها نمی شود.
۳. رشــد مصرف داخلی و تهدید صادرات؛ 
طبق داده های رسمی، بیش از ۷۵ درصد از 
گاز تولیدی ایران صــرف مصرف داخلی در 
بخش خانگی، صنایع و نیروگاه ها می شود. 
این رشد شــدید مصرف باعث کاهش سهم 
گاز صادراتی و در نتیجه کاهش درآمدهای 

ارزی از این محل شده است.
دکتر علــوی در این باره تصریــح می کند: 
بــدون  میادیــن  توســعه  »افزایــش 
ســیگنال دهی درســت به بــازار مصرف و 
قیمت گذاری منطقی، یک ســیکل معیوب 

اســت که نهایتاً هم منابع طبیعی را تحلیل 
می بــرد و هــم ســود عملیاتــی را پایین 

می آورد.«
۴. بار محیط زیســتی؛ طرح های توسعه ای 
بــدون ارزیابــی جــدی محیط زیســتی، 
بحران های جدیدی خلق کــرده؛ از جمله 
فلرینگ )ســوزاندن ناگزیــر گاز(، آلودگی 
ناشــی از حفاری و تهدید حیــات آبزیان و 
اکوسیستم ساحلی در مناطق گازی جنوب 

و خلیج فارس.
در پایان این گزارش، این اســتاد دانشــگاه 
محورهای خــروج از بحران را به روشــنی 

چنین جمع بندی می کند:
تقویت حکمرانی شــفاف و سیاست گذاری 
مبتنی بر آمایش ســرزمینی؛ برنامه ریزی 
توسعه باید متناسب با موقعیت جغرافیایی 
و ظرفیت بازار داخلی و صادراتی هر میدان 
باشد، نه فقط بر اســاس فشارهای مقطعی 

بودجه ای. 
ایجاد انگیزه بــرای ورود فنــاوری جدید؛ 
مســیر بومی ســازی باید همراه با شراکت 
مؤثر با شــرکت های فناور داخلی و استفاده 
هوشــمند از ظرفیــت بین المللی باشــد. 
استفاده از مکانیزم های قراردادی منصفانه 
و کاهش ریســک بــرای ســرمایه گذاران 

خارجی، کلید موفقیت است. 
اصلاح الگوی مصرف داخلــی؛ اگر کنترل 
مصــرف بــا ســیگنال دهی اقتصــادی و 
قیمت گذاری واقعی اجرایی نشود، افزایش 
تولید صرفاً به هدررفت بیشــتر منابع ختم 
خواهد شــد. سیاســت های تحویل یارانه 
هدفمند و توسعه زیرساخت های بهره وری 

در صنایع انرژی بر ضروری است. 
اجرای بدون اغماض پیوست محیط زیستی 
در طرح هــا؛ هر طــرح توســعه ای باید با 
ارزیابی اثرات زیست محیطی شروع شود و 
مدل های بازتوانی و جبران خســارت برای 

اکوسیستم های محلی لحاظ گردد. 
تنوع بخشــی به سبد توســعه ای؛ خروج از 
انحصار پارس جنوبی و ایجاد تعادل معنادار 
میان میادین مســتقل و مشــترک، نه تنها 
تاب آوری بــازار را افزایــش می دهد، بلکه 
بحران های منطقه ای نظیر وابستگی شمال 

شرق به خط انتقال را کاهش می دهد.
در نهایــت باید گفــت طرح های توســعه 
میادیــن گازی ایــران طی دو دهــه اخیر 
نشــان دهنده همــت و جســارت نظــام 
حکمرانــی انــرژی بــرای دســتیابی به 

خودکفایی و بهره وری بالاتر است. 

سرنوشت سهامداران استانی هنوز معلوم نیست

وگانگیری در بـورس تهران گر
 راه آهن شلمچه - بصره؛ 
فرصتی برای تجارت ۱۱ میلیارد دلاری با عراق
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سخنگوی هیات رئیسه مجلس:
سید علی مدنی زاده به عنوان وزیر 

پیشنهادی اقتصاد به مجلس معرفی شد

عراقچی:
وپا   ایـران به هر تحرک نامناسب ار

واکنش مقتضی نشان می دهد

رئیس اتاق مشترک بازرگانی ایران و عمان:
هدف گذاری ۲۰ میلیارد دلاری تجارت ایران 

و عمان، دستاورد سفر پزشکیان به مسقط

کارشناس انرژی های نو پاسخ داد

چرا تولید برق پاک بی رمق است؟

دلار زیر تیغ قمار ترامپ
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وزهای سخت پس از تـوافق ر
مرتضی نوازنی  این روزها جو غالب همه بخشــهای کشــور 
خوش بینی بــه توافقی امیدبخش بین کشــورمان و دول غربی 
به راهبری امریکاست که پس از کشمکشهای طولانی ، سالیان دراز 
و سخت و پرداخت هزینه ای بسیار امیدواریم گشایشی در جهت 
رفع تحریمها و اتصال کشور به سیســتم اقتصادی و تجاری و ... 
دنیا برقرار گردد.در میان صحبت های اشخاص و گروه ها و جریان های مختلف سیاسی 
و اجتماعی متفقاً رویای آینــده ای بهتر در ذهن پرورانده می شــود و این باور مثبت و 
خوش بینی خوشبختانه وضعیت اقتصادی افسارگســیخته را تا حد زیادی لگام زده 
و چندی است که بازارهای داخلی چشم اندازی مثبت و رو به جلو را نمایان می سازند . 

یادداشت

ایران باید حرف اول پسته را در دنیا بزند
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غریب آبادی:

گزارش آژانس تلاشی سیاسی برای احیای ادعاهای ثابت نشده است

فرمانده نیروی زمینی ارتش: 

همکاری برای برقراری صلح پایدار را وظیفه خود می دانیم

سیاست
روزنامه اقتصادی صبح ایران
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وزهای سخت پس از توافق ر
مرتضی نوازنی  این روزها جو غالب همه بخشهای کشور خوش بینی 
به توافقی امیدبخش بین کشورمان و دول غربی به راهبری امریکاست 
که پس از کشمکشهای طولانی ، سالیان دراز و سخت و پرداخت هزینه ای 
بســیار امیدواریم گشایشــی در جهت رفع تحریمها و اتصال کشور به 

سیستم اقتصادی و تجاری و ... دنیا برقرار گردد .
در میان صحبت های اشخاص و گروه ها و جریان های مختلف سیاسی 
و اجتماعی متفقاً رویای آینده ای بهتر در ذهن پرورانده می شــود و این 
باور مثبت و خوش بینی خوشبختانه وضعیت اقتصادی افسارگسیخته 
را تا حد زیادی لگام زده و چندی است که بازارهای داخلی چشم اندازی 
مثبت و رو به جلــو را نمایان می ســازند . اما فــردای توافق و فروکش 
کردن جو احساســی و روانی جامعه ابتدا و اول روزهایی سخت خواهد 
بود ! در کنار ایــن خوش بینی ها که البته شــرط لازم بقای حکمرانی و 
نجات اقتصاد کشور می باشــد  نگاهی گذرا به اوضاع و احوال فرهنگی 
و اجتماعی کشــور و بخشــهای مختلف حاکی از مســیری سخت و 

چالش هایی بسیار خواهد بود .
 اوضاع نابســامان فعلی داخلی قطعاً هر گونه گشایشی را با چالش های 
جدی روبه رو میسازد و میبایست سالیان درازی نیز در مسیر اصلاحات 
داخلی و تغییر ریل فرهنگی ، اجتماعی ، اقتصادی کشــور و تبدیل آنها 
به رفتاری قابل اتصــال به نظام بین المللی برنامه ریــزی و اقدام نمود . 
متاسفانه ساختار فرهنگی ســازمانهای مختلف دولتی ، شبه دولتی ، 
خصولتی و حتی خصوصی کشــور طی این ســالیان طولانی تحریم و 
تغافل خالی از نیروهای متخصص ، دلســوز ، متعهد به آرمانهای بزرگ 
و بالندگی کشور ،مســیولیت ناپذیر ودهها صفت منفی دیگر شده اند 
و در بخشــهای دولتی و نیمه دولتی فساد و بی مســئولیتی همچون 
موریانه بنیان های اصلی سازمانها را جویده و خروجی بی بهایی را عرضه 
کرده و میکند !. آیا فردای توافق با این چنین ســازمانها و ساختارهایی 
به خواســتگاری اتصال بــه نظام بیــن المللی خواهیم رفــت ؟ اغلب 
کشورهای دنیا سیستمهای ضد فساد و فســادگریز را بیش از سه دهه 
اســت که تجربه و پیاده کرده اند و حتی بخشــهای مختلف خصوصی 
نیز همچون نهادهای دولتی و عمومی از نظامهای شفاف و قابل دفاعی 

برخوردارهستند.
اغلب کارکنان دولتی فاقــد انگیزه لازم ، بدون تعهــد و تخصص لازم 
سازمانی و همچون اسیری به زنجیر شــده بدون دلبستگی به وظیفه و 
کاری که بر عهده دارند تنها دنبال پایان ساعات کاری و خروج از اداره و 
پرداختن به کارهایی دوم وسوم هســتند !دریغ از رعایت چهارچوبهای 
رفتار با مراجعین و یا مشتریان . فردای توافق سیاسی با این ساختارهای 
داخلی پیش رو چه خواهیم کرد ؟ آیا مراکز مختلف اقتصادی ، فرهنگی 
، آموزشی و دانشگاهی ما با ســاختارها و ظرفیتهای فعلی درک و توان 
اتصال به نظامهای بین المللی را دارند ؟ پاســخ روشــن است . مسیری 

سخت پیش رویمان است!
آیا می توان با کارکنانی فاقــد دانش ، مهارت و انگیزه و ســاختارهای 
بعضاً پوســیده داخلی به نظام پیشــرفته دنیا متصل شــویم و امید به 
همکاری و پروژه مشترک داشته باشــیم ؟ به جرات می توان ادعا نمود 
که فردای گشایش سیاســی، ابتدای سردرگمی و گرفتاری بخش های 
مختلف کشــور اســت . امروز حتی بخش های خصوصی داخلی کشور 
که با همه ســختی های پیش رو و چالش های فراوان به ســختی گلیم 
کســب و کار خود را از آب بیرون می کشــند در هزارتوی مشــکلات 
ســاختاری گرفتارند و پیچیدگی وضعیت کســب و کار داخلی و بهم 
ریختگی وضعیت فرهنگی و اخلاقی و اجتماعی به گونه ایست که  اغلب 
شرکتها و اشخاص حقیقی و حقوقی کشور درگیر پرونده های حقوقی و 
کیفری هستند !فقط در استان تهران سالیانه بیش از سه میلیون پرونده 
شکایتی طرح دعوا شده است ! یعنی یک ســوم جمعیت استان درگیر 
دادگســتری و پرونده حقوقی بوده اند. اغلب بخش های خصوصی که 
با بخش های دولتی و نیمــه دولتی قرارداد داشــته و همکاری دارند با 
لطایف الحیل بسیار مشغول به فعالیت اند و در ساختارهای کنونی با هر 

روشی سازگار شده اند.
نگاهی به اخبار روزانه شــرکت های نفتی و پتروشــیمی ، خودرویی و 
غیره به سادگی وضعیت نابسامان مدیریتی و ســازمانی آنها را نمایان 
می سازد . با چنین وضعیتی اگر تغییری در ســاختارها و سیاستها و ... 
انجام نشود آیا امید به گشایشــی امیدبخش داریم؟ بی شک روزهایی 
سخت پس از توافق پیش رویمان است و یک پوســت اندازی بزرگ از 
همه ساختارهای اقتصادی و نهادهای دولتی میبایست انتظار داشت . 
اغلب نهادهای دولتی و نیمه دولتی همچون ساز از کوک دررفته نغمه 
ناجور سر میدهند و خروجی کارکنانشــان نه ثمر خاصی برای دنیای 
امروز خواهد داشت و نه خود راضی از عملکرد خویش اند. چگونه فردای 
توافق می خواهیم با دنیا کار کنیم؟ این چنین است که قطعاً فردای پس 

از توافق نیز معما و مساله ای جدی خواهد بود .
بســیاری از اســتانداردها و نظام های بین المللی در این مدت بیش از 
بیست ســال از چشــمان مان پنهان بوده و بعضا ســرعت تغییرات و 
تکنولوژی ما را ســالیان دراز به دور از نظام بین المللی قرار داده است. 
تصور کنید کارشــناس نظام بانکــی ما که بیش از دو دهه اســت که با 
سیستم اعتبار اسنادی و نظامهای پرداخت بین المللی کار نکرده است 
فردای توافق می خواهد با بانک های دنیا ارتباط برقرار کرده و کار کند . 
کارشــناس صنایع خودرو که با تکنولوژی سی سال گذشته کار میکند 
فردا بخواهد بر اساس اســتانداردهای روز و نظامهای کیفی بین المللی 
با شرکتهای پیشــرو دنیا همکاری نماید ! این داستان همه بخش های 
کشور است. از آموزش و پرورش گرفته تا سازمان های مختلف صنعتی 
و بازرگانی . آیا امیدواریم یک شــبه پس از توافق بــدون پیش بینی و 
برنامه ریزی الزامات و پیش نیازهای ایــن ارتباط تغییر مهم و پایداری 

برای کشور ایجاد گردد ؟
از اینرو ضروریســت کنون که همه ما امیدوار به گشایش سیاسی و اتصال 
مجدد به نظام بین المللی هستیم به شــکل خیلی جدی و همه گیر تمام 
سیاســتگذاری ها و اصلاحات داخلی مورد نیاز شناسایی و طی یک بازه 
زمانی مشخص با پشتکار بســیار در همه بخش های دولتی و غیر دولتی 
با تلاشــی مضاعف زمینه اتصال و ارتباط موثر با نظام های بین المللی را 
فراهم آوریم. کار داخلی بســیار حیاتی ، زمان بر و ســنگین است و بدون 
آماده کردن بستر داخلی کشور توافق سیاسی تنها مسکنی زودگذر و کم 

اثر خواهد بود و ما می مانیم و داس بی دسته خود و کشتزاری پیش رو.!

 ساترا به وظیفه خود در راستای تحقق قانون
 عمل کرده است

عضو هیئت رئیســه مجلس در واکنش به مسدود شــدن پلتفرم نمایش 
خانگی نماوا و توقیف سریال سووشون، تاکید کرد: ساترا به وظیفه خود در 

راستای تحقق قانون و رعایت ضوابط عمل کرده است.
حجت الاسلام علیرضا سلیمی، در واکنش به مسدود شدن پلتفرم نمایش 
خانگی نماوا پس از پخش قسمت اول ســریال »سووشون« و توقیف این 
سریال، تأکید کرد: پلتفرم های نمایش خانگی و سازندگان فیلم و سریال 
در کشــورمان، باید چهارچوب های قانونی و موازین شــرعی و اخلاقی را 
رعایــت کنند.وی بیــان کــرد: آزادی در همه کشــورها چارچوب های 
مشــخصی دارد و در هیچ کشــوری آزادی بدون قید و شــرط نیســت. 

متأسفانه برخی افراد بین آزادی و هرج و مرج هیچ تفاوتی قائل نیستند.
نماینده مردم تهران در مجلس شورای اســلامی ادامه داد: آزادی در امور 
فرهنگی نیز چهارچوب دارد و باید در آثار تولید شــده در این حوزه، این 
چهارچوب ها مدنظــر قرار گیرد. اینکــه برخی به اســم آزادی به دنبال 

شکستن هنجارهای جامعه هستند، کار درستی نیست.

یادداشت

تریبون

وزیر امور خارجه ایران از مدیــرکل آژانس بین المللی 
انــرژی اتمی خواســت در جریان نشســت هفته آتی 
شــورای حکام، تبعــات هرگونه اقدام سیاســی را به 

طرف های اروپایی گوشزد کند.
 رافائل گروسی مدیرکل آژانس بین المللی انرژی اتمی 
با سیدعباس عراقچی، وزیر امور خارجه کشورمان، به 

صورت تلفنی گفت وگو کرد.

طرفین در این مکالمــه ضمن مرور آخرین تحولات در 
زمینه مذاکرات هسته ای و رفع تحریم ها، درخصوص 
گزارش تازه منتشر شده آژانس راجع به ایران نیز گفت 

وگو کردند.
وزیر امور خارجه کشورمان با اشــاره به همکاری های 
مســتمر ایران بــا آژانس، انجــام تمــام فعالیت های 
هســته ای ایران تحت نظارت آژانــس و در چارچوب 

موافقت نامــه پادمــان، و همچنیــن عــدم انحراف 
فعالیت ها و مواد هسته ای، از مدیرکل آژانس خواست 
تا واقعیت ها را منعکس کند به گونه ای که امکانی برای 
سو استفاده برخی طرف ها از این نهاد بین المللی جهت 
پیشبرد اغراض سیاســی خود علیه ملت ایران فراهم 
نشود.وزیر امور خارجه کشورمان همچنین از مدیرکل 
آژانس خواست تا با تبیین همکاری های ایران با آژانس 

در جریان نشســت هفته آتی شــورای حکام، تبعات 
هرگونه اقدام سیاســی را گوشــزد کند، چرا که ایران 
به هر تحرک نامناســبی از ســوی طرف های اروپایی 
واکنش مقتضی نشان خواهد داد که مسئولیت تبعات 
و آثار آن برعهده طرف هایی است که آژانس و ترتیبات 
آن را ابزار پیشبرد برنامه های سیاسی خود علیه ایران 

قرار بدهند.

وزیر

خریدار  معاون امور حقوقی و بین المللی 
وزارت امور خارجه گفت: گــزارش آژانس 
بین المللی انرژی اتمی یک اقدام سیاســی 
برای احیای ادعاهای ثابت نشده و انحرافی 

می باشد.
کاظم غریب آبادی، معــاون امور حقوقی و 
بین المللی وزارت امــور خارجه، در واکنش 
به گزارش مدیرکل آژانس بین المللی انرژی 
اتمی در خصوص ایران، مطلبی را منتشــر 

نمود. متن این واکنش، به شرح زیر است:
مدیــرکل آژانــس بین المللــی انــرژی 
اتمی گــزارش جدید خــود را در خصوص 
برخی مسائل پادمانی در رابطه با جمهوری 
اســلامی ایران منتشــر کرد. مایلم در این 
رابطه، نکاتی را به شرح زیر به اطلاع برسانم:

اول، مدیــرکل آژانس به قطعنامــه نوامبر 
۲۰۲۴ به عنوان مرجعی که به آن مأموریت 
داده تا این گزارش را تهیه کند، استناد کرده 
است. متأسفانه، این همان قطعنامه ای است 
که سه کشور اروپایی و آمریکا بدون توجه به 
دستاوردهای سفر مدیرکل به ایران، در یک 
اقدام سیاسی آن را در شورای حکام و بدون 
برخورداری از اجمــاع تصویب کردند. مایه 
تأسف اســت که مدیرکل به این بی توجهی 
کشــورها به مأموریت خود در این گزارش، 

هیچ اشاره ای نکرده است.
دوم، تمام این گزارش ناظر بر حضور معدود 
مواد هســته ای در بیش از دو دهه قبل در ۴ 
مکان ادعایی و مبتنی بر یک سری داده های 
جعلی توســط رژیم صهیونیســتی است. 
جالب توجه اســت که در سرتاسر گزارش، 
نکته ابهام آمیزی در رابطــه با فعالیت های 
جاری هســته ای ایــران و یا انحــراف در 
فعالیت ها و مواد هســته ای وجود ندارد. در 

همین رابطه باید به چنــد نکته توجه کرد. 
اول اینکه تمامی ادعاها نســبت به گذشته 
برنامه هســته ای ایران برابر قطعنامه نوامبر 
۲۰۱۵ پس از انعقاد برجــام مختومه اعلام 
شده اند. از این رو، این اقدام آژانس کاملًا در 
مغایرت با مفاد آن قطعنامه قرار دارد و یک 
اقدام سیاســی برای احیای ادعاهای ثابت 
نشده و انحرافی می باشــد. دوم اینکه خود 
آژانس نیز در این گزارش اشاره می کند که 
دو مکان از چهار مکان مزبور یعنی لویزان - 
شیان و همچنین به اصطلاح مریوان، دیگر 
به عنوان موضوعات باقی مانده محســوب 
نمی شــوند. حال، برجســته کردن این دو 
موضوع و پرداختن به آنهــا صرفاً برای این 
اســت که یک ســری موضوعات گذشته 
قدیمی اثبات نشــده را مجدداً در قالب یک 
پرونده حجیم برای یک سو استفاده سیاسی 
جدید علیه ایران عرضه کنند. ســوم اینکه 
در خصوص دو مکان دیگــر یعنی ورامین 
و تورقوزآبــاد باید تاکید شــود کــه ایران 
توضیحــات لازم را به همراه مســتندات از 
جمله در جریان دو سفر اخیر معاون پادمان 
آژانس به تهران، ارائه کرده است. جمهوری 
اســلامی ایران هیچ فعالیت و مــواد اظهار 
نشــده ای نداشــته و ندارد. آنچه که مسلم 
اســت، در رابطه با این دو مــکان که ادعاها 
مربوط به بیش از دو دهه قبل می باشــند، 
توضیحات و اســناد مختلفی به آژانس ارائه 
شده اســت. در حالی که تمامی فعالیت ها و 
مواد هســته ای ایران تحت نظارت و راستی 
آزمایی آژانس قرار دارند و هیچ انحرافی نیز 
در آنها مشاهده نشده اســت، بزرگ نمایی 
دو موضوع ادعایی و ابراز نگرانی بیش از حد 
در مورد آنها، صرفاً بهانه ای برای ایجاد یک 

نگرانی تصنعی اســت، آن هم در شرایطی 
که در منطقه ما رژیم صهیونیســتی خارج 
از تمامــی معاهدات خلع ســلاح کشــتار 
جمعی بوده و مســلح به این سلاح ها است و 
آژانس و کشورهای مدعی نیز جسارت هیچ 
اقدامی ندارند.سوم، با وجودی که آژانس در 
گزارش خود مدعی شــده است “سه مکان 
بخشــی از یک برنامه هسته ای ساختارمند 
اعلام نشده بوده اند که توسط ایران تا اوایل 
دهه ۲۰۰۰ انجــام می شــده و در برخی از 
فعالیت ها از مواد هســته ای اعلام نشــده 
استفاده شده است”، در جایی دیگر از همین 
گزارش تصریح کرده اســت کــه “آژانس 
هیچ نشــانه معتبری از وجود یــک برنامه 
هســته ای ســاختارمند اعلام نشده جاری 
در ایران ندارد و اظهــارات بالاترین مقامات 
ایران مبنی بر اینکه اســتفاده از سلاح های 
هسته ای با قوانین اسلامی ناسازگار است را 
مورد توجه قرار می دهــد”. این اقرار آژانس 
حاکی از اینست که این سازمان تحت فشار 
سیاسی برخی کشورها به ابزاری برای طرح 
مجدد موضوعات بســته شده گذشته برای 

اعمال فشار به ایران تبدیل شده است.

چهارم، نکته دیگر در خصــوص پرداختن 
گــزارش بــه یــک موضــوع غیرمرتبط با 
مأموریت محوله به آن می باشــد که همان 
غنی ســازی ۶۰ درصدی است. در گزارش 
آمده است “اگرچه فعالیت های غنی سازی 
تحــت پادمــان به خــودی خــود ممنوع 
نیســتند، اما ایــن واقعیت که ایــران تنها 
کشور غیردارنده ســلاح هسته ای در جهان 
اســت که اورانیوم غنی شــده تا ۶۰ درصد 
تولید و انباشــت می کند، همچنان موجب 
نگرانی جدی اســت و با توجه به پیامدهای 
بالقوه گسترش سلاح های هسته ای، توجه 
بین المللی را به خود جلب کرده اســت”. در 
این خصــوص باید تاکید شــود مادامی که 
فعالیت های هسته ای کشورها تحت نظارت 
آژانس باشد، هیچ جای نگرانی وجود ندارد. 
هیچ محدودیتــی نیز در خصوص ســطح 
غنی سازی برابر اســناد آژانس وجود ندارد 
و تنها محدودیت، عدم انحراف آن به سمت 

مقاصد غیر صلح آمیز می باشد.
در این چارچوب، مدیرکل آژانس هیچ حقی 
و حتی تکلیفی ندارد که یک فعالیت مشروع 
را تحت عنــوان یک فعالیت مــورد نگرانی 
معرفی کند. این اقدام آقای گروســی کاملًا 
یک اقدام سیاسی و در راستای منافع برخی 
کشورهای خاص می باشد که باید نسبت به 

آن پاسخگو باشد.
پنجــم، موضــوع غیرمرتبــط دیگری که 
آقای گروســی در گزارش خود به آن اشاره 
کرده اســت، در خصوص کد اصلاحی ۳.۱ 
می باشــد. در این مورد باید اذعان شود که 
بعد از خروج آمریــکا از برجام و عدم اجرای 
تعهدات سه کشور اروپایی تحت این توافق، 
جمهوری اسلامی ایران نیز در اجرای قانون 

راهبردی مجلس شــورای اسلامی اجرای 
تعهدات هســته ای فراتــر از پادمان خود را 
تحت این توافق متوقف نمــود. کد ۳.۱ که 
ناظر بر اظهار زودهنگام تأسیســات اتمی 
است، به عنوان یک تعهد پادمانی محسوب 
نمی شــود و تکرار آن به عنــوان یک تعهد 
توسط آژانس، به آن مشروعیت نمی بخشد.

ششم، در گزارش همچنین ادعا شده است 
که “ایران طی چند سال گذشته به گونه ای 
لغو انتصاب بازرس هــای باتجربه را اعِمال 
کرده که توانمندی آژانــس را برای اجرای 
مؤثــر و کارآمد پادمان تضعیــف می کند”. 
بایستی خاطرنشان شــود که برابر گزارش 
آژانس در خصــوص اجــرای پادمان ها در 
سال ۲۰۲۴، تا ۳۱ دســامبر ۲۰۲۴ تعداد 
۲۷۴ بازرس در بخش های عملیاتی و دفتر 
راســتی آزمایی ایران شــاغل بودند. ۱۲۰ 
نفر از این بازرســان در دفتر راستی آزمایی 
ایران نیز فعالیت می کنند. اینکه جمهوری 
اســلامی ایران پس از اقدام سیاســی سه 
کشــور اروپایی در شــورای حکام، انتصاب 
برخی از بازرســان با ملیت این کشــورها را 
پس گرفت، نباید به منزله این تلقی شود که 
ظرفیت و توانایی آژانــس در ایران تضعیف 
شده است. طبیعی است که ایران نمی تواند 
به بازرسان با تابعیت این کشورها اطمینان 
لازم را داشته باشــد و لغو انتصاب بازرسان 
منصوب شــده، یک حــق پادمانــی برای 
ایران اســت. واقعاً جای تأسف دارد که آقای 
گروســی فعالیت ۱۲۰ بازرس از ملیت های 
مختلف برای ایــران را نادیــده می گیرد و 
صرفــاً ظرفیــت و توانمندی آژانــس را به 
تعداد معدودی بازرس با تابعیت سه کشور 

اروپایی خلاصه می کند!
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خریــدار   فرمانــده نیــروی زمینــی 
ارتش،گفت: این نیرو خود را جزئی از جامعه 
بین المللی و در مسیر تحقق امنیت جمعی 
می داند و هرگونــه همکاری در راســتای 
برقراری صلــح عادلانه متــوازن و پایدار را 

وظیفه انسانی و حرفه ای تلقی می کنیم.
 ســرتیپ کیومرث حیدری روز یکشــنبه 
۱۱ خردادمــاه ۱۴۰۴ در همایش تجلیل از 
حافظان صلح نیــروی زمینی ارتش، گفت: 
نیروی زمینی همواره خود را متعهد به صلح 
پایدار، امنیت منطقــه ای و احترام به اصول 
منشور ســازمان ملل دانســته و می داند و 
نگاه ما به صلح صرفا نبود جنگ نیست بلکه 
ایجاد ثبات، عدالت و رفاه برای همه ملت ها 

را مد نظر قرار می دهیم.
فرمانده نیروی زمینی ارتش خاطرنشــان 
کرد: ایــن نیرو آمادگــی دارد تــا در قالب 
ماموریت های بین المللی بــه ویژه آنهایی 
که در راســتای دفاع از مردم مظلوم، مقابله 
با تروریســم و بازگرداندن امنیت به مناطق 
بحران زده هســتند، نقش فعالی ایفا کنند. 
ما بر این باوریم که ارتش حرفه ای و مردمی 
می تواند خواســتار صلحــی مقتدر اخلاق 

مدار و کارآمد در همه نقاط جهان باشد.
ســرتیپ حیدری گفت: نزاجا بــا تکیه بر 
آموزه هــای دینی، مبانی قانون اساســی و 
اصول سیاســت دفاعی جمهوری اسلامی 
ایران همواره خــود را حافــظ امنیت ملی 
و همچنین حامی صلح و ثبــات منطقه ای 

دانسته است.
وی تصریح کرد: در نگاه ما، صلح پایدار تنها 
در پرتو عدالت احتــرام به حاکمیت ملت ها 
در مقابله با تجاوز و ســلطه طلبی معنا پیدا 

می کند.
فرمانده نیروی زمینی ارتش بیان کرد: باور 
ما این است که صلح نباید به معنای تسلیم 
یا عدم اقدام در برابر تهدیدات باشــد بلکه 
به معنی تلاش فعال برای رفع ریشــه های 
ناامنــی مقابله با افراطی گری و تروریســم 
و حمایــت از ملت هــای مظلــوم و تقویت 
نهادهای مشــروع ملی در مناطق بحرانی 

است.
ســرتیپ حیدری ادامه داد: نیروی زمینی 
محوری آجا به عنوان یک نیروی حرفه ای، 
آموزش دیده و متعهــد آمادگی لازم برای 
مشــارکت در عملیات  حفظ صلــح پس از 
ابلاغ سلســله مراتب فرماندهــی و تحت 

چارچوب های قانونــی و بین المللی را دارا 
است.

وی گفت: این مشــارکت می تواند در قالب 
اعــزام نیروهای رزمــی، امداد پزشــکی، 
آموزشــی، پهپادی و فنی برای بازگرداندن 
آرامش، نظم و ثبــات در مناطق جنگ زده 

و بحران خیز صورت گیرد.
ســرتیپ حیدری افزود: ما بر ایــن باوریم 
که مشــارکت فعال در عملیات حفظ صلح 
می تواند فرصتی بــرای تبادل تجارب، ارتقا 
توان عملیاتی و ارایه چهره های واقع گرایانه 
و انسانی نیروهای مسلح جمهوری اسلامی 

ایران در جوامع بین المللی باشد.
وی تاکید کرد: حضور مــا در این عرصه، نه 
تنها از نظــر نظامی، بلکــه از نظر فرهنگی، 
اخلاقی و انســانی نیز می تواند به الگویی از 

صلح و دوستی همراه با اقتدار بدل شود.
فرمانده نیروی زمینی ارتش خاطرنشــان 
کرد: در نهایت نیــروی زمینی ارتش خود را 
جزئی از جامعه بین المللی و در مسیر تحقق 
امنیت جمعی می دانــد و هرگونه همکاری 
در راســتای برقراری صلح عادلانه متوازن 
و پایدار را وظیفه انســانی و حرفه ای تلقی 

می کند.
سرتیپ حیدری یادآور شد: در همین راستا 
لازم می دانم که اعــلام آمادگی نزاجا جهت 
میزبانی و برگزاری دومین دوره بین المللی 

حفظ صلح با حضور نمایندگان کشورهای 
خارجــی و نیروهــای مســلح کــه پس از 
تایید مبــادی زیربط در آجا و ســتاد کل به 
وزارت امور خارجه منعکــس گردیده را به 

استحضار برسانم.
وی تاکید کرد: به طور قطــع برگزاری این 
رویداد که با پشتیبانی های نیروهای مسلح 
و ارتش برنامه ریزی و طراحی خواهد شــد 
گامی بزرگ در راســتای ارتقاء دیپلماسی 
دفاعی و توســعه تعاملات بیــن المللی در 
حوزه آموزش های مرتبط با عملیات حفظ 

صلح خواهد بود.
ژنرال » محمد عبید خان« وابســته نظامی 
پاکســتان در ایران نیز طی سخنانی در این 
همایش با بیــان اینکه ۱۶۸ ماموریت حفظ 
صلح و امنیت در ۴۹ کشــور جهان توسط 
ارتش پاکســتان انجام شــده است، گفت: 
موضوع جهانی حفظ صلح جایگاه بالایی در 
بین کشــورهای مختلف دارد و همه ملت ها 
به دنبال آزادی و رهایی برای ملت های خود 
هســتند و حفظ صلح می تواند این آزادی را 

برای ملت ها به دنبال داشته باشد.
وابسته نظامی پاکســتان در ایران تصریح 
کرد: مــا بــه عنــوان صلح ســازان باید از 
دســتورالعمل ها و روش هــای ســازمان 
ملل به خوبی پیروی کنیــم. به عنوان یک 
هدف مشــترک جســتجو و پیروی کردن 

از دســتورالعمل حفــظ صلح یــک مولفه 
ارزشمند باید توســط نیروهای حافظ صلح 

پیروی شود.
عبیدخان یادآور شــد: ارتش پاکســتان به 
عنوان  یکی از کشورهای تامین حفظ صلح 
در جهان شناخته شده اســت و ما به عنوان 
یکی از کشــورهای حفظ صلح به ۴۹ کشور 
در سراســر دنیا نیروهای حفظ صلح مان را 
اعزام کردیــم و در خلال ایــن مأموریت ها 
۱۶۸ مورد حفظ صلح و امنیت افراد را انجام 

دادیم.
وی خاطرنشــان کرد: پاکســتان کشوری 
است که در آن صلح به درستی جاری است 
و در این راســتا نیروهای نظامی پاکستان از 

این دستورالعمل پیروی می کنند.
امیر سرتیپ دوم محمد حسین مستشاری 
معاون تربیت و آموزش نیروی زمینی ارتش 
نیز طی ســخنانی،با بیا اینکه این همایش با 
هدف پاسداشــت زحمات و فداکاری های 
حافظان صلح ارتــش و ترویج فرهنگ صلح 
و دوستی برگزار شده اســت، افزود: سرباز 
ایرانی نه تنها مدافع خــاک و فرهنگ کهن 
خویش اســت، بلکه پرچمــدار آرمان های 
متعالی نیز می باشــد. آرمان حفظ کرامت 
انســان، مقابله با ظلم و برقــراری صلحی 
عادلانه برای تمام ملت هــا، از جمله اهداف 

اوست.

سرتیپ دوم مستشاری افزود: سرباز ایرانی 
به روشــنی می داند که صلح پایــدار تنها با 
اســتقلال حقیقی کشــورها، برخورداری 
از حق تعیین سرنوشــت و رهایی از سلطه 
قدرت های اســتکباری ممکن است؛ همان 
قدرت هایی که با ادعای صلح، جنگ، ترور و 

بی ثباتی را در جهان ترویج می کنند.
وی تاکید کرد: ما بــاور داریم که صلح نه در 
سایه سلاح های کشتار جمعی و ائتلاف های 
نظامی، بلکه در پرتو عدالــت، اعتقاد قلبی، 
احترام متقابل و اجتناب از اســتانداردهای 
دوگانه بنا شــده اســت و مشــارکت ایران 
در حفظ صلــح جهانی نه بــر مبنای منافع 
سیاسی، بلکه از سر ایمان به مسئولیت الهی 
در قبال بشــریت بوده و خواهد بــود و این 
صدا، صدای یک ملت اســت؛ ملتی که هر 
یک از فرزندانش سربازی در راه صلح و عزت 

جهانی است.
ســرتیپ دوم مستشــاری گفت: ارتش 
جمهوری اسلامی ایران با تکیه بر میراث 
تمدنی، ایمانی، الهی و مسئولیت انسانی 
خود، ضمــن اعلام همبســتگی با تمامی 
تلاشــگران عرصه صلح و امنیــت پایدار 
در جهان، بر تعهد راســخ بر حفظ صلح و 
امنیت در منطقه و جهان بر اساس عدالت. 
تلاش مســتمر برای تقویت صلح پایدار و 
عدالت محور با تکیه بــر ظرفیت های ملی 
و همکاری هــای بین المللی.تلاش برای 
ترویج فرهنگ صلح و دوســتی در جوامع 
مختلف و آمــوزش نســل های آینده بر 
مبنای ارزش های انســانی و صلح طلبانه و 
مقابله با هرگونه تهدید علیه صلح و امنیت 
با هوشــیاری و آمادگی کامــل تاکید می 

کند.
نخســتین همایش تجلیل از حافظان صلح 
صبح امروز )یکشنبه( با حضور امیر سرتیپ 
»کیومرث حیدری« فرمانده نیروی زمینی 
ارتش، امیر سرتیپ »ناصر آراسته« رئیس 
هیات معارف جنگ شــهید ســپهبد صیاد 
شــیرازی، امیر ســرتیپ »کریم چشک« 
معاون عملیات نیــروی زمینی ارتش، امیر 
ســرتیپ »محمدحســین مستشــاری«، 
معــاون تربیــت و آموزش نیــروی زمینی 
ارتــش، جمعــی از وابســتگان نظامــی 
کشورهای خارجی مقیم ایران و نمایندگان 
سازمان ملل un در مرکز همایش های بین 

المللی صدا و سیما برگزار شد. 



پیامدهای شایع این پدیده در اقتصاد

پنهان کاری مالی مشاوران املاک با کارت به کارت

اقتصاد کلان
روزنامه اقتصادی صبح ایران

صفحه 3
www . K H A R I D A A R O N L I N E . i rدوشنبه      12   خرداد 1404    شماره 1883

رشد اقتصادی سال ۱۴۰۳ با نفت ۳ درصد و بدون 
نفت ۲.۱ ثبت شد

طبق گزارش مرکز آمار ایران، رشــد اقتصادی ســال ۱۴۰۳ با نفت ۳ 
درصد و بدون نفت ۲.۱ درصد ثبت شده است.

 بر اســاس آخرین نتایج حســاب های ملــی فصلی مرکز آمــار ایران، 
محصول ناخالص داخلی )GDP( به قیمت ثابت ســال ۱۴۰۰ در سال 
۱۴۰۳ به رقم ۱۰۰,۲۶۰ هــزار میلیارد ریال با نفــت و ۷۶,۱۴۰ هزار 
میلیارد ریال بدون احتساب نفت رسیده است، در حالی که رقم مذکور 
در ســال قبل با نفت ۹۷,۳۰۱ هزار میلیارد ریال و بدون نفت ۷۴,۵۸۲ 
هزار میلیارد ریال بوده که نشان از رشد ۳.۰ درصدی محصول ناخالص 
داخلی با نفت )به قیمت پایــه( و ۲.۱ درصدی محصول ناخالص داخلی 

بدون نفت )به قیمت پایه( در سال ۱۴۰۳ دارد.
نتایج مذکور حاکی از آن اســت که در ســال ۱۴۰۳ رشته فعالیت های 
گروه کشــاورزی رشــد ۳.۲ درصد، گروه صنایع و معــادن ۳.۴ درصد 
)شامل: استخراج نفت و گازطبیعی ۶.۲، سایر معادن ۰.۵، صنعت ۱.۶، 
توزیع گاز طبیعی ۰.۵، تأمین آب و برق ۲.۴ و ســاختمان ۰.۵ درصد( و 

گروه خدمات ۲.۵ درصد نسبت به سال ۱۴۰۲، رشد داشته است.
محاســبات فصلی در مرکز آمار ایران در قالب ۱۸ بخش اصلی متشکل 
از ۵۰ رشته فعالیت بر مبنای طبقه بندی ISIC.Rev۴ انجام می شود 
که بر این اساس گروه کشاورزی شامل زیر بخش های زراعت و باغداری، 
دامداری، جنگل داری و ماهیگیری، گروه صنایع و معادن شــامل زیر 
بخش های اســتخراج نفت خام و گاز طبیعی، اســتخراج سایر معادن، 
صنعت، تأمین آب و برق، توزیع گاز طبیعی و ســاختمان می باشــد و 
گروه خدمات شامل زیر بخش های عمده و خرده فروشی، فعالیت های 
خدماتی مربــوط به تأمین جا و غــذا، حمل و نقل، انبارداری، پســت، 
اطلاعات و ارتباطــات، فعالیت های مالی و بیمه، مســتغلات، کرایه و 
خدمات کسب و کار و دامپزشکی، اداره امور عمومی و خدمات شهری، 
آموزش، فعالیت های مربوط به ســلامت انسان و مددکاری اجتماعی و 
سایر خدمات عمومی، اجتماعی، شــخصی و خانگی است. لازم به ذکر 
اســت اطلاعات تفصیلی در زمینه حســاب های ملی ســال ۱۴۰۳، از 
طریق درگاه ملی آمار در قسمت داده ها و اطلاعات آماری، حساب های 
ملی، جداول آماری، زیر گروه حســاب های ملی فصلی، قابل دسترسی 

می باشد.

سخنگوی هیات رئیسه مجلس:
سید علی مدنی زاده به عنوان وزیر پیشنهادی 

اقتصاد به مجلس معرفی شد
 سخنگوی هیات رئیسه مجلس شورای اســلامی، از معرفی سید علی 
مدنی زاده به عنوان وزیر پیشــنهادی امور اقتصادی و دارایی از ســوی 

دولت به مجلس خبر داد.
 عباس گودرزی روز یکشــنبه در جمع خبرنگاران گفت: »امروز دولت 
گزینه پیشــنهادی خود برای تصدی وزارت امور اقتصادی و دارایی را 
به طور رســمی به مجلس معرفی کرد. طبق آیین نامه داخلی مجلس ، 
نامه معرفی وزیر اقتصاد در اولین جلسه آتی یعنی یکشنبه هفته آینده 
اعلام وصول خواهد شد و کمیسیون تخصصی یک هفته فرصت دارد تا 
گزارش خود را جهت قرائت در صحن ارایه و در همان جلســه رسیدگی 

به صلاحیت و رای اعتماد به وزیر مربوطه برگزار خواهد شد .

گودرزی افزود: چنانچه کمیســیون تخصصی زودتــر از موعد گزارش 
خود را ارائه نماید طبیعتاً جلســه بررسی صلاحیت و رای اعتماد زودتر 

برگزار خواهد شد .
ســخنگوی هیات رئیســه مجلس همچنین افزود:» بر اســاس قانون 
اساسی و با توجه به پایان فرصت ســه ماهه دوره سرپرستی، از فردا ۱۲ 
خرداد ماه امضای سرپرســت وزارت اقتصاد فاقد اعتبار حقوقی خواهد 

بود، مگر آنکه با اذن مقام معظم رهبری باشد.«
گودرزی تأکید کرد: »مجلس در چارچوب وظایف قانونی خود، با دقت 
و بر اساس تعهد، شایستگی، صلاحیت های حرفه ای و تخصصی نسبت 

به بررسی گزینه پیشنهادی دولت اقدام خواهد نمود .
 ســیّد علی مدنی زاده  متولــد ۱۳۶۱، اقتصاددان و دانشــیار اقتصاد 
دانشگاه صنعتی شریف اســت. او هم اکنون ریاست دانشکده مدیریت 

و اقتصاد این دانشگاه را برعهده دارد.

رئیس کانون سراسری انبوه سازان مطرح کرد
 سیستم بانکی از تسهیلات ساخت مسکن

 فراری است
برزگر رئیس هیات مدیره کانون سراسری انبوه سازان با تاکید بر اینکه 
ساخت و ساز در کُما به ســر می برد گفت: بانک مسکن همچنان از ارائه 
تسهیلات مســکن خودداری می کند.حال و روز ساخت و ساز مسکن 
اگر چه سال های سال است خوب نیست اما امسال هنوز به اوج مصرف 

برق نرسیده با چالش کمبود سیمان مواجه شد.
اگر چه کارشناســان بر این باور هستند که سیمان ســهم چندانی در 
قیمت تمام شــده ندارد اما به هر حال جو روانی ایجاد شده به گونه ای 
بود که اکثر ســازندگان بر طبل گرانی قیمت تمام شده و نهایی مسکن 
کوبیدند.در روزهای اخیر قیمت برخی از مصالح ساختمانی رشد قابل 
توجهی داشته به طوریکه قیمت سیمان دو برابر شده و نگرانی هایی را 

مبنی بر افزایش هزینه ساخت ایجاد کرده است. 
در این میان برخی از دلالان سیمان هم دســت به کار شده و از تریبون 

های مختلف اتهام زنی دوباره به بازار شفاف بورس کالا را آغاز کردند.
با این اوصاف باید توجه داشت که خلاف تصور عموم سیمان تنها بخش 
کوچکی از هزینه ساخت مسکن را در برمی گیرد و تاثیر آن بر قیمت کل 
ناچیز است.بررسی ها نشان می دهد ســهم نهاده هایی نظیر فولاد که 
در بورس کالا عرضه می شود در ســاخت یک واحد مسکونی با اسکلت 
فلزی، حدودا ۳.۱۵ درصد و سهم مصالح پر حاشیه ای نظیر سیمان که 

آن هم در بورس کالا عرضه می شود کمتر از یک درصد است.
آنطور که گزارش می شــود ظاهرا کمبود ســیمان در بازار تا حدودی 
برطرف شــده اســت و قیمت آن نیز تا حدودی افت داشــته است اما 
همچنان قیمت آن بالاتر از انتظار سازندگان و مصرف کنندگان است. 
به طوریکه سیمان تیپ ۲ هر پاکت ۵۰ کیلویی ۲۳۰ هزار تومان معامله 

شد.
جمشــید برزگر رئیس هیات مدیره کانون انبوه سازان کشور در پاسخ 
به این پرســش که آیا اوضاع بازار سیمان آرام شــده است؟ گفت: بازار 
ســیمان به دلیل کاهش قطع برق و خاموشــی های برنامه ریزی شده 
تا حدودی بهتر از ماه گذشــته اســت. آنطور که کارخانه های سیمان 
گزارش می دهند اوضاع بازار ســیمان بهبود یافته است چرا که به آنها 
اعلام شده است سهمیه آنها در خاموشــی برنامه ریزی شده تا اندکی 

کاهش یافته است و آنها می توانند بهتر به تولید سیمان بپردازند. 

بازار

وزیر جهاد کشــاورزی گفت: هر جای دنیا که در تولید 
پســته حرفی برای گفتن دارد، نام و اثــری از ایرانیان 
اســت، ایران و ایرانی باید حرف اول را درباره پسته در 

دنیا بزند.
غلامرضا نوری قزلجه، وزیر جهاد کشاورزی در جلسه 
ستاد پســته، گفت: محصول پســته در شرایط خوبی 
است، امروز با خیال آســوده تر به کارهای فرعی پسته 
می پردازیم بــدون اینکه دغدغه عــدم قبول واردات و 

تحریم داشته باشیم.
وی افزود: پســته ایــران بایــد در دنیا بدرخشــد نه 
اینکه فقط ۶ ماه صادرات داشــته باشــیم بلکه باید در 

حوزه های فنی پسته در دنیا اثرگذار باشیم.
وزیر جهاد کشــاورزی تاکید کرد: هر جای دنیا که در 
تولید پســته حرفی برای گفتن دارد، نــام و رد و اثری 
از ایرانیان اســت، ایران و ایرانی باید حرف اول را درباره 

پسته در دنیا بزند.
وی با اشاره به کمبود شــدید منابع آبی یادآور کرد: ما 
باید قدم به قدم به ســوی بهره وری بیشتر در این حوزه 

حرکت کنیم و به کاهش عمیق و جدی منابع 
آبی توجه داشته باشیم.

نوری قزلجه اظهــار کرد: کمبــود آب یک 
مساله ملموس است و ارتباطی به این دولت 
و آن دولت ندارد؛ عمق چاه هایی که از ۵۰ تا 
۶۰ متری استفاده می کردیم اکنون به ۲۵۰ 

متر رسیده است.
وی با بیان اینکه پســته نیازمند طرح های تحقیقاتی و 
اصلاح نباتات است، گفت: در اصلاحات باغات وظایف 
ســنگینی بر عهده وزارت جهاد کشــاورزی است، در 
ایران نمی توان الگوی کشتی را طراحی کنیم که تولید 

پسته را کاهش دهد یا آن را حذف کند.
وزیر جهاد کشــاورزی با اشاره به اســتفاده از سم در 
کشت، تصریح کرد: برخی از ســموم از چرخه مصرف 
باید حذف شــود. ما به دنبال تولید محصول استاندارد 
هســتیم، نباید فقط در مورد صادرات به این مســئله 
دقت کنیــم بلکه به فکــر مصرف کننــده داخلی هم 
باشــیم.وی تاکید کرد: محصولات کشــاورزی ایران 

در دنیــا جــز باکیفیت ترین و ســالم ترین 
محصولات اســت، مواردی هــم که برخی 
اوقات پیش آمده یا مســائل سیاسی است و 

یا یک سری رقابت های تجاری بوده است.
نوری قزلجه با اشاره به پرداخت حق عضویت 
و بازپس گیری حق رأی جمهوری اســلامی 
ایران در ســازمان فائو، گفت: مشــکل حق 
عضویت و هزینه های جاری دیگر سال ها وجود داشت، 
خوشبختانه در ماه های اخیر با کمک و همکاری وزارت 
امور خارجه و ســازمان برنامه و بودجه این مشکل حل 
شد و حق رأی ها برگشت، اکنون می توانیم از امکاناتی 
که این ســازمان دارد و مانند اســتفاده از صندوق ها 
چه در تصمیم گیری ها و چه در رأی دادن ها اســتفاده 

کنیم.
وی تصریح کرد: نگاه ایران توسعه روابط با سراسر دنیا 
و حتی اروپا است به ویژه در بخش کشاورزی که به زعم 

خود در ظاهر می گویند مشمول تحریم نیست .
وزیر جهاد کشاورزی با اشــاره به مباحث مطرح شده 

در خصوص الزام به بازگشــت ارز حاصــل از صادرات 
محصولات کشاورزی، عنوان کرد: این مسئله در قانون 
بودجه مصوب شده و برای امســال اجرایی شده است، 
اگر چه تغییــری ایجاد نمی کند، امــا تلاش می کنیم 
در لایحه بودجه ۱۴۰۵ دیدگاه هــا را نزدیک تر کنیم 
که در مورد محصولات کشــاورزی نیاز به این شــکل 
سختگیری نیست و امیدواریم در قانون بودجه ۱۴۰۵ 

این موضوع برطرف شود.
نوری قزلجه تاکید کرد: خشکبار ایران جز محصولاتی 
اســت که توقف غیرمتعــارف می تواند به ســلامت 
آن آســیب بزند.وی افــزود: واگذاری امــور به بخش 
خصوصی شعار نیست این مسئله را هم از پسته شروع 
می کنیم و اگر اعضا هم موافق باشــند مــا دبیری این 
موضوع را به اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی 
ایران منتقل می کنیم که بعد از این از طریق دبیرخانه 
مسائل آن پیگیری شــود، اما جلســه و ترکیب اعضا 
همین ترکیبی است که شکل می گیرد و حداقل سالی 

دو بار باید جلسه ستاد پسته تشکیل شود.

نایب رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس گفت: سرمایه 
گذاری درست در کشور کمک می کند تا به هدف رشد ۸ 
درصدی تعیین شده به شکل عملیاتی دست پیدا کنیم.
مهدی طغیانی با بیان اینکه ســرمایه گذاری درست در 
کشور کمک می کند تا به هدف رشد ۸ درصدی تعیین 

شده به شــکل عملیاتی دســت پیدا کنیم، اظهار کرد: 
دولت باید تمام تلاش خود را بــه کار بگیرد تا قرار قانون 
تامین مالی  تولید زیرساخت اجرا شود چراکه این قانون 
تسهیل و ایجاد زیرســاختها در راستای سرمایه گذاری  
برای تولید را در پــی دارد.میانگین ســرمایه گذاری و 

انباشــت ســرمایه خالص در دهه ۹۰ یک و نیم درصد، 
بعضی ســال ها صفر و گاهی منفی بوده است؛ در حالی 
که همین عدد در دهه ۸۰ به طــور میانگین چهار و نیم 
درصد بوده اســت.نایب رئیس کمیســیون اقتصادی 
مجلس با بیان اینکه قانون تامین مالی تولید زیرساخت 

در این مســیر به جبران مســئله کمک می کند، بیان 
کرد: شــورای تامین مالی قلب قانون تامین مالی تولید 
زیرســاخت از جهت سیاســت گذاری و تصمیم گیری 
است که قرار است بین دســتگاه ها در حوزه تامین مالی 

هم افزایی و هماهنگی ایجاد کند.

وزیر

مجلس

طیبه بیات  مشــاوران املاک، بــا کنار 
گذاشتن دســتگاه های کارت خوان و رواج 
انتقال وجه از طریــق کارت به کارت، یکی 
از رکــوردداران پنهان ســازی درآمد و فرار 

مالیاتی در میان اصناف شده اند.
 پدیــده پرداخت هزینه خدمــات از طریق 
انتقــال کارت به کارت به جای اســتفاده از 
دســتگاه کارت خوان )POS( در سال های 
اخیر میان مشاغل مختلف رواج چشمگیری 
داشته اســت. این رویکرد نه تنها به معنای 
حذف یــک ابــزار پرداخــت الکترونیک 
نیست، بلکه آثار گسترده ای روی شفافیت 
اقتصادی، عدالت مالیاتــی و حتی اعتماد 
عمومی دارد. در این گزارش آماری از اینکه 
چه مشاغلی بیشترین استفاده و درخواست 
را در زمینه انجام کارت به کارت دارند، ارائه 

می شود.

کدام مشاغل کارت به کارت را 
جایگزین کارت خوان کردند؟

مشاوران املاک
آرایشگران مردانه و زنانه

پزشکان )علی الخصوص پزشکان زیبایی و 
جراحان پلاستیک(
تعمیرکاران خودرو

آموزشگاه های خصوصی )زبان، موسیقی(
باشــگاه های ورزشــی خصوصی و مربیان 

شخصی
سازندگان و فروشندگان طلا و جواهر

برخی مراکز درمانی غیردولتی
اقامتگاه های کوتاه مدت و مسافرخانه ها

دفاتر خدمات اینترنتی و فروش سیم کارت
اغلب این گروه هــا توجیهاتی چون خرابی 
دستگاه، نبود اینترنت، یا حتی »مشکلات 

مالیاتی« را بهانه می کنند.
اما ســوال اصلی اینجاست که این مشاغل با 
چه هدف و انگیزه ای این روش را جایگزین 

کرده اند؟
یکی از واضح ترین و هدفمندترین دلیل ها، 
فــرار مالیاتی اســت. از آنجایــی که همه 
پرداخت هــای POS به عنــوان تراکنش 
تجاری برای ســازمان امــور مالیاتی قابل 
ردیابی اســت صاحبان مشــاغل از روش 
تراکنش های کارت به کارت که شــفافیت 
چندانی ندارند، به عنــوان روش جایگزین 

برای فرار مالیاتی استفاده می کنند.
با انجام تراکنش از طریــق کارت به کارت، 
درآمد حقیقی مشــاغل نزد دولت مشخص 

نمی شــود و اظهارنامه مالیاتی آن مشاغل 
واقعی نخواهد بود.

کتمان بخشی از درآمد حتی در حساب های 
شخصی، یکی دیگر از مهمترین انگیزه های 
صاحبان مشــاغل در به کار بردن این روش 
محسوب می شود. با جابجایی کارت مقصد 
به صورت مرتب، تقســیم مبلغ و استفاده از 
حساب های افراد دیگر، ســاختار محاسبه 

مالیاتی پیچیده تر می شود.
به عنــوان نمونه مشــاوران امــلاک طبق 
داده ها و شواهد یکی از پر مصرف ترین های 

این روش به شمار می روند.
دفتر املاکــی را تصــور کنید کــه ماهانه 
حدود ۴۰۰ میلیون تومان حق کمیســیون 

دریافــت می کنــد. از این مبلــغ، تنها ۴۰ 
میلیون از مسیر دســتگاه کارت خوان وارد 
حساب بنگاه می شــود و باقی به کارت های 
شــخصی یا خانوادگی منتقــل می گردد. 
در نتیجه، درآمد ابرازی )مــلاک مالیات( 
گاهی کمتر از یک دهم واقعیت نمایش داده 

می شود.

فرار مالیاتی گســترده، کاهش چشــمگیر 
درآمــد عمومی دولــت، ایجــاد نابرابری 
میان صاحبان مشــاغل پر درآمد و ســایر 
مالیات دهنــدگان صادق، عدم شــفافیت 
گــردش مالــی، مخدوش شــدن نظــام 
ردیابی پول های مشــکوک و ایجاد اقتصاد 

زیرزمینــی، ایجــاد فضــای آلــوده برای 
پولشــویی و ورود وجوه نامشروع، دشواری 
و تأخیر در سیاســت گذاری های اقتصادی 
کلان، آســیب به اعتماد عمومــی و نظام 
مالــی، احســاس بی عدالتــی در پرداخت 
مالیات نزد مردم، دلســردی از مشــارکت 
اقتصادی رسمی و رشد بی اعتمادی نسبت 
به اثربخشی سیاست های رسمی دولت در 
مبارزه با فساد از عارضه های قابل توجه این 

اقدام محسوب می شوند.
اما به نظر می رســد، مقابله با ایــن پدیده با 
چالش همراه اســت. به عنوان مثال، برخی 
اصناف حتی به صورت رســمی علیه اتصال 
اجباری کارت خــوان به ســامانه مالیاتی 
اعتراض کردند. کاســتی های قانونی و فنی 
نیز از دیگر چالش هــای مقابله با یان پدیده 
به شمار می رود. عدم شفاف سازی و آموزش 
عمومی دربــاره اهمیت پرداخــت مالیات 
و ضررهــای کلان فرار مالیاتــی نیز به این 

موضوع دامن می زند.
اما به جهت اهمیــت پرداخت مالیات، لازم 
اســت همه دســتگاه های کارت خوان به 
پرونده های مالیاتی به صورت قانونی متصل 
شــوند. ســقف کارت به کارت برای افراد 
غیرتجاری محدود شــود و برای متخلفین، 
جرایــم و محدودیت های صنفــی در نظر 
گرفته شود و از همه مهمتر، آموزش فراگیر 
عمومی درباره نقــش مالیــات در عدالت 
اجتماعی و توســعه کشــور در دستور کار 

نهادهای ذی ربط قرار گیرد.
اســتمرار ایــن روند، جــز بســط اقتصاد 
زیرزمینی و کاهش شفافیت مالی نتیجه ای 
نخواهد داشــت و فقط اقشــار ضعیف تر بار 

مالیات را به دوش خواهند کشید.

ایران باید حرف اول پسته را در دنیا بزند

عملیاتی شدن رشد ۸ درصدی در کشور با سرمایه گذاری هدفمند

راه آهن شلمچه - بصره؛ فرصتی برای تجارت ۱۱ میلیارد دلاری با عراق
زهره آقاجانی  کارشناس صنعت ریلی با 
اشاره به وضعیت خط ریلی شلمچه - بصره 
گفت: با توجه به تردد میلیونی زائران در ایام 
اربعین، تمرکز فعلی بر اتصال ریلی پیوسته 

بین دو کشور ایران و عراق است.
محمدجواد شــاهجویی کارشناس صنعت 
ریلی، با اشــاره به اهمیت راه آهن شلمچه - 
بصره به عنوان یک پروژه استراتژیک، اظهار 
کرد: این پروژه نزدیک به دو دهه اســت که 
در دســتور کار قرار دارد، اما در این مدت به 
دلایل مختلفی همچون کارشــکنی طرف 
عراقــی و ناهماهنگی نهادهــای داخلی، 

پیشرفت قابل توجهی نداشت.
وی افزود: خوشبختانه در حال حاضر پروژه 
در مســیر مناســبی قرار گرفته و شرکت 
راه آهن جمهوری اسلامی ایران عزم جدی 
برای تســریع در تکمیــل آن دارد. با توجه 
به موقعیــت جغرافیایــی و مزیت های این 
مســیر، اتصال ریلی ایران به عراق از طریق 
شــلمچه، یکی از اولویت های مهم در حوزه 

حمل ونقل بین المللی به شمار می رود.
شاهجویی با اشــاره به اینکه مسیر شلمچه 
- بصره، فعلًا تنها گزینه در حال پیشــرفت 
برای اتصال ریلی دو کشــور اســت، گفت: 
علاوه بر این مسیر، پروژه راه آهن کرمانشاه 
- خسروی نیز مطرح اســت که قرار است به 
خانقین عــراق و در ادامه بــه بغداد متصل 

شود. اگرچه مسیر دوم از نظر فنی و ظرفیت 
حمل بار و مســافر اهمیت بالایی دارد، اما 
به دلیل نیاز به ســرمایه گذاری بیشتر، فعلًا 

پروژه شلمچه - بصره اولویت دارد.
وی تصریح کرد: کل مســافت ایــن پروژه 
ریلی تنها ۳۲ کیلومتر اســت که با ساخت 
یک پل شــلمچه به جزیره سندباد در عراق 
و سپس به ایستگاه بصره متصل می شود. از 
ایستگاه بصره به بعد نیز شبکه ریلی عراق تا 
بغداد موجود اســت که امکان اتصال کامل 

فراهم می شود.
این کارشــناس حمل ونقل ریلی با اشــاره 
به اهمیت اســتراتژیک این مســیر، گفت: 
هم اکنــون ۷ مرز فعال تجاری و مســافری 
میان ایران و عراق وجود دارد و حجم تجارت 
بین دو کشور حدود ۱۱ میلیارد دلار برآورد 
می شود. علاوه بر آن، تبادل گسترده زائران 
عتبات عالیات و زائران عراقی مشــهد، نیاز 
به زیرســاخت های حمل ونقل ایمن، سریع 
و پیوسته بین دو کشــور را دوچندان کرده 

است.
وی تأکید کرد: آنچه فعلًا بــرای این پروژه 
اهمیت بیشــتری دارد، زاویــه جابه جایی 
مســافری آن اســت. به ویژه در ایام اربعین 
که حجم جابه جایی زائــران ایرانی به عراق 
به اوج می رســد، راه اندازی یک خط ریلی 
پیوســته بدون توقف و نیاز بــه حمل ونقل 

ترکیبــی می توانــد تحولی در تســهیل 
سفرهای زیارتی ایجاد کند.

شــاهجویی با بیان اینکــه در حال حاضر 
انتقال مســافر به عــراق از طریق ترکیب 
قطار و اتوبوس انجام می شــود، اظهار کرد: 
در صورت بهره برداری از خط ریلی پیوسته 
شــلمچه - بصره، این مســیر می تواند بار 
زیادی از دوش حمل ونقل جاده ای بردارد 
و به تعادل ترافیکی بین دو کشــور کمک 

کند.
وی ادامــه داد: با وجود ظرفیــت بالای این 
مســیر، هنوز طرف عراقی تمایل چندانی 
به تجاری ســازی خط ریلی شلمچه - بصره 
نشان نداده است. در حال حاضر پیگیری ها 
بیشــتر از جانب ایران نیز بــرای راه اندازی 

حمل ونقل مسافری از این خط ریلی است.

کارشــناس صنعــت ریلی بــا اشــاره به 
چشــم انداز تجاری ســازی خــط ریلــی 
شــلمچه - بصره اظهار کرد: اگر این مسیر 
در گام نخســت بــه بهره برداری برســد و 
زیرســاخت های مســافری آن فعال شود، 
در آینده می توان آن را به عنوان یک مســیر 

تجاری نیز توسعه داد.
وی افــزود: مســیر ریلی شــلمچه - بصره 
می تواند در ادامه، حلقه اتصال کشــورهای 
آسیای میانه، افغانستان و پاکستان به خاک 
عراق از طریق ایران باشد. در گذشته نیز این 
مسیر به عنوان مســیر بالقوه اتصال ایران به 
دریای مدیترانه از طریق سوریه مطرح بود، 
اما با توجه به تحولات در سوریه، فعلًا چنین 

افقی قابل تصور نیست.
شــاهجویی با تأکید بر اینکه این پروژه در 
شرایط فعلی باید با تمرکز بر رابطه دو کشور 
ایران و عراق دنبال شود، گفت: گام نخست 
این است که این مســیر با هدف جابه جایی 
زائران عتبــات عالیات و مســافران عراقی 
مشهد مقدس تکمیل و راه اندازی شود. پس 
از بهره برداری، می توان به تدریج توســعه 

تجاری مسیر را بررسی کرد.
وی با اشــاره بــه اینکــه امکان اســتفاده 
کشــورهای مختلــف از این مســیر وجود 
دارد، تصریــح کــرد: در آینــده، این خط 
می تواند نقش مکمل بــرای بنادر جنوبی و 

شــمالی ایران ایفا کند و بخشی از تبادلات 
منطقه ای را پوشش دهد. با این حال، نباید 
انتظار داشت که تحولی چشمگیر در حجم 

ترانزیت ایران ایجاد کند.
این کارشناس حمل ونقل ریلی خاطرنشان 
کرد: مســیر طراحی شــده بــرای راه آهن 
شــلمچه - بصره، نهایتاً ظرفیت جابجایی 
ســالانه ۷ میلیون تن بار را خواهد داشت. 
حتی اگر با ظرفیــت کامل هم فعالیت کند، 
به دلیل فرســودگی و محدودیت ظرفیت 
خطوط ریلی در خاک عراق، احتمال ایجاد 

گلوگاه هایی وجود دارد.
شــاهجویی دربــاره آخریــن توافقــات 
اجرایی در این پروژه توضیح داد: بر اســاس 
تفاهمات جدید، ساخت پل روگذر از اروند 
و زیرسازی، روســازی و مین روبی مسیر در 
بخش ایرانی پروژه برعهده ایران خواهد بود. 
در مقابل، ساخت بخش واقع شده در خاک 
عراق از پل تا ایســتگاه بصره، به یک شرکت 

پیمانکار اسپانیایی واگذار شده است.
وی در پایــان اظهــار کــرد: طبــق اعلام 
مدیرعامل شــرکت راه آهن، پل و مســیر 
بخش ایرانی طــی مدت ۱۸ ماه ســاخته 
خواهد شــد. از ســوی دیگر، طرف عراقی 
وعده داده اســت که طی ۳۶ مــاه عملیات 
احداث مســیر در خــاک خود را بــه پایان 

برساند.



معاون وزیر صمت:

و تا پایان خرداد حل می شود مسئله قیمت خودر

رئیس اتاق مشترک بازرگانی ایران و عمان:
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حذف یارانه خانوارها منوط به تصویب 
آئین نامه جدید است

حذف یارانه افراد در ســال ۱۴۰۴ طبق قانون بودجه امســال منوط به 
آئین نامه جدیدی است که باید در هیئت دولت به تصویب برسد.

 این روزهــا خبرهای زیادی از حــذف یارانه نقدی برخــی خانوارها و 
شروط آن در حال بازنشر اســت.در چند هفته گذشته احمد میدری، 
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی از الزام حذف ۱۷ میلیون نفر از لیســت 
یارانه بگیــران خبــر داده و اعلام کرده بــود برای تأمین اعتبار شــارژ 
کالابرگ الکترونیک باید بخشــی از خانوارها از دریافــت یارانه نقدی 
حذف شوند.در ادامه این سیاســت، حدود ۴۰۰ هزار نفر از خانوارهای 
دهک دهم که تــا فروردین مــاه یارانــه ۳۵۰ هزار تومانــی دریافت 

می کردند، در اردیبهشت ماه حذف شدند.
در خبرهای غیرمســتند که این روزها در حال بازنشــر است و وزارت 
تعاون، کار و رفاه اجتماعی آن را تکذیب می کند عنوان می شود ملاک 
دریافت یارانه قرار است بر اســاس میزان دریافتی افراد باشد. به عنوان 
مثال، یک خانواده دو نفره و با درآمد ماهانــه ۳۷.۵ میلیون تومان قرار 

است از فهرست یارانه بگیران حذف شوند.
پیگیری ها گویای این اســت که در این خصوص هنــوز تصمیم نهایی 
گرفته نشده است. حذف یارانه افراد در سال ۱۴۰۴ طبق قانون بودجه 
۱۴۰۴ منوط به آئین نامه ای اســت که توسط ســازمان برنامه و بودجه 
کشور با همکاری دســتگاه های متولی از جمله وزارت تعاون، کار و رفاه 

اجتماعی، سازمان هدفمندسازی یارانه ها و… نوشته می شود.
آئین نامه نوشــته و برای هیئت دولت ارســال شده اســت اما هنوز به 

تصویب نهایی نرسیده که قابلیت اجرا داشته باشد.
خبرهای مربوط به حذف یارانه خانوارها گمانه زنی های برخی رسانه ها 
است که سندیت نداشته و بر اســاس آئین نامه سال گذشته خبرهایی 
منتشر می شــود و تا ابلاغ آئین نامه جدید، شــروط تعیین شده برای 

حذف مشخص نخواهد بود.

رئیس هیات عامل ایمیدرو تاکید کرد
وم تعامل دولت و بخش خصوصی در تحقق  لز

توسعه پایدار معادن و صنایع معدنی
 رئیس هیات عامل سازمان توسعه و نوســازی معادن و صنایع معدنی 
)ایمیدرو( بر همکاری بیشــتر با بخش خصوصی و بهره گیری از دانش 
و تجربیات کسب شده توسط تشکل هایی مانند اتاق بازرگانی تهران و 

خانه صنعت، معدن و تجارت در جهت توسعه پایدار معادن تاکید کرد.
محمد آقاجانلو روز یکشنبه در نشســتی با حضور دبیر کل اتاق تهران 
و مدیران عامل شــرکت های ملی فولاد اظهار داشــت: در راســتای 
این تعاملات باید بتوانیم به شــکل مطلوب تــری از راهبری در حوزه 
شــرکت ها برســیم تا اهداف توســعه پایدار در حوزه معادن و صنایع 

معدنی محقق شود.

در ادامه فریدون وردی نژاد دبیرکل اتاق تهران نیز ضمن ارائه گزارشی 
از نتایج بررسی ها و مطالعات صورت گرفته توسط آن تشکل در زمینه 
مســئولیت اجتماعی شرکتی، اســتانداردهای روز دنیا در امر گزارش 
گیری و گــزارش دهی و شــفافیت در خصــوص هزینه کردها و برون 
دادهای این حوزه، خواســتار هم افزایی بیشتر با ایمیدرو، انعقاد تفاهم 
نامه همکاری مشــترک و تعیین ســرفصل های عملیاتی برای تعامل 

بیشتر شد.
در این نشســت، زمینه های همکاری اتاق بازرگانــی تهران با ایمیدرو 
در حوزه های مسئولیت اجتماعی شــرکتی، پایداری، توسعه پایدار و 

حاکمیت شرکتی مورد بحث و تبادل نظر قرار گرفت.

مأموریت ویژه پزشکیان به وزیر صمت
در پی نامه رئیس اتــاق بازرگانی ایران درباره تداوم مشــکلات تولید و 
صادرات، رئیس جمهور، مأموریت رســیدگی بــه دغدغه های بخش 

خصوصی را به وزیر صمت واگذار کرد.
در روزهــای پایانی اردیبهشــت ماه، صمــد حســن زاده، رئیس اتاق 
بازرگانــی، صنایع، معادن و کشــاورزی ایران، طی نامه ای رســمی به 
رئیس جمهور، به بیــان دغدغه ها و چالش های اصلــی بخش تولید و 
صادرات کشور پرداخت. این نامه که از ســوی اتاق ایران و در چارچوب 
وظایف دبیرخانه شــورای گفت وگوی دولت و بخش خصوصی ارسال 
شده، حاوی انتقاداتی نســبت به برخی عملکردهای نهادهای اجرایی، 
به ویژه بانک مرکزی است.در این نامه، رئیس اتاق ایران با تأکید بر موانع 
متعدد پیــش روی تولیدکنندگان و صادرکنندگان، هشــدار داده که 
تداوم سیاست ها و رویه های فعلی بدون بازنگری جدی، می تواند تحقق 
شعار ســال را با چالش های جدی روبه رو کرده و حتی منجر به تعطیلی 

تعداد زیادی از بنگاه های اقتصادی شود.
او با اشاره به فشارهای ناشــی از تحریم های بین المللی و شرایط دشوار 
اقتصادی کشور، خواستار آن شده است که سیاست های پولی و تجاری 
به نحوی بازطراحی شوند که نه تنها مانعی برای فعالیت های اقتصادی 
نباشند، بلکه به تسهیل و حمایت از فرآیند تولید و صادرات کمک کنند.

در پی این مکاتبه، رئیس جمهور موضوع را بــه وزارت صنعت، معدن و 
تجارت ارجاع داد و از سیدمحمد اتابک خواست تا به صورت ویژه پیگیر 
موارد مطرح شده باشــد و با اســتفاده از ظرفیت های قانونی و از طریق 

گفت وگو با بخش خصوصی، برای حل مشکلات اقدام کند.

توسعه

با گذشــت ۷۳ روز از آغاز ســال ۱۴۰۴، هیچ نشانه ای 
از آغــاز دور جدید عرضــه خودروهــای وارداتی در 
سامانه یکپارچه دیده نمی شــود. با گذشت ۷۳ روز از 
آغاز سال ۱۴۰۴، همچنان هیچ نشــانه ای از آغاز دور 
جدید عرضه خودروهای وارداتی در ســامانه یکپارچه 
فروش خودرو دیده نمی شود. در حالی که تقاضا برای 
خودروهای وارداتی در ماه های اخیــر افزایش یافته و 
بســیاری از خریداران از مدت ها پیش آمــاده ورود به 
مرحله جدید ثبت نام هستند، وزارت صنعت، معدن و 
تجارت همچنان هیچ زمان مشخصی برای آغاز مجدد 
روند فروش اعلام نکرده است.ســکوت وزارت صمت 
تنها بــه زمان بندی محدود نمی شــود؛ این وزارتخانه 
تاکنون درباره جزئیات مهمی همچــون نحوه اجرای 
تعرفه واردات، میزان ســهمیه بندی برندها )جزئیات 
بیشــتر(،ضوابط ترخیص خودروهای رسوب کرده در 
گمرک و نحوه ســاماندهی ثبت نام های پیشــین نیز 

توضیح شفافی ارائه نکرده است.
ایــن ابهام ها، بــازار خودروهای وارداتــی را به فضای 
خاکســتری و آشــفته ای ســوق داده اند که در آن نه 
خریداران چشــم انداز روشــنی از آینــده دارند و نه 

واردکنندگان می توانند بــرای فعالیت های 
خود برنامه ریزی کنند. نبود اطلاعات دقیق 
و شفاف، دســت دلالان و ســوداگران را در 
بازار باز گذاشــته و موجب افزایش شایعات، 
گمانه زنی هــای نادرســت و بی اعتمــادی 

عمومی شده است.
در شــرایطی که انتظار می رفت با آغاز سال 

جدید، سیاســت گذاری ها در حــوزه واردات خودرو 
مسیر مشخص تری را دنبال کند، سکوت مطلق و نبود 
اطلاع رسانی از ســوی نهاد متولی، بازار را در حالتی از 
رکود و ســردرگمی نگاه داشــته کــه پیامدهای آن، 
مستقیماً متوجه مصرف کننده نهایی و فعالان رسمی 
این حوزه اســت.آخرین مرحله فــروش خودروهای 
وارداتــی به اســفند مــاه ســال ۱۴۰۳ بازمی گردد؛ 
مرحلــه ای که با اســتقبال خریــداران همراه شــد و 
امیدهایی را نسبت به استمرار و نظام مند شدن واردات 
خودرو در سال جدید به وجود آورد. با این حال، از پایان 
آن مرحله تاکنون، نه تنها هیــچ دور جدیدی از فروش 
برگزار نشده، بلکه وزارت صنعت، معدن و تجارت هیچ 
اطلاعیه رسمی یا حتی نشــانه ای از برنامه ریزی برای 

ادامه این مسیر منتشر نکرده است.
در این میان، هرچنــد تعرفه ۱۰۰ درصدی 
واردات خودرو طبق قانون بودجه ۱۴۰۴ به 
تصویب مجلس شــورای اســلامی رسیده و 
به عنوان یکی از پایه های تنظیم بازار خودرو 
مورد تأکید قرار گرفته، اما اجرای این تعرفه 
در عمــل به تدویــن و ابــلاغ آئین نامه های 
اجرایی وابســته اســت. آیین نامه هایی که باید مسیر 
مشــخص واردات، شــرایط عرضه، نحــوه تخصیص 
خودرو، و ســازوکار ثبت نام و ترخیص را تعیین کنند؛ 
اما همچنان در پیچ وخم بررســی ها و هماهنگی های 
بین دســتگاهی گیر افتاده اند و خبری از نهایی شدن 

آن ها نیست.
این تعلیق، از یک ســو خریدارانی را که از ماه ها پیش 
اقدام به پرداخت وجه اولیه کرده اند، در بلاتکلیفی قرار 
داده و از سوی دیگر، شرکت های واردکننده را از ادامه 
فعالیت بازداشته است. نبود سیاست مشخص و تأخیر 
در صدور مجوزهای لازم، بســیاری از واردکنندگان را 

به تعویق یا توقف ثبت سفارش واداشته است.
بــر همیــن اســاس وزارت صمت بــه دلیــل عدم 

اطلاع رســانی و نبود پاسخگویی شــفاف، با موجی از 
انتقادات مواجه شده است. نه جدول زمانی مشخصی 
برای فروش آینده منتشر شده، نه وضعیت خودروهای 
متوقف شــده در گمرک روشن شــده و نه پاسخی به 
مشتریانی داده شــده که در انتظار سرنوشت سرمایه 
خود هســتند.تا زمانی که آئین نامه هــای اجرایی به 
سرانجام نرســند، نباید انتظار شــروع فروش جدید را 
داشــت. بازار خودروهای وارداتــی اکنون در وضعیت 
قفل شده ای قرار دارد که نبود شفافیت، آن را پیچیده تر 
کرده است.در این میان، برخی مشــتریان از دریافت 
پیامک هایی از ســوی بانک ها مبنی بر مسدود شدن 
حساب جهت خرید خودروهای وارداتی خبر داده اند؛ 
موضوعی که تاکنون از ســوی وزارت صمت نه تأیید و 
نه تکذیب شده اســت. این ابهام، فضای بازار را بیش از 
پیش ملتهب کــرده و گمانه زنی های مختلفی را در پی 
داشته است.این در حالیست که تا زمانی که وزارتخانه 
متولی سکوت خود را نشــکند، نمی توان انتظار بهبود 
وضعیت فعلی را داشــت. بازار خودروهــای وارداتی 
همچنان بدون افق روشن، بدون اطلاع رسانی رسمی 

و بدون پاسخگو باقی مانده است.

رئیــس پژوهشــگاه فضایی ایــران گفــت: از ابتدای 
اســتقرار دولت چهاردهم حدوداً بهره گیری از تصاویر 
ماهواره ای برای کاربردهای روزمره ،تجاری، اقتصادی 

۱۵ درصد بیشتر شده است.
وحید یزدانیــان رئیس پژوهشــگاه فضایــی ایران 
در خصوص تجاری ســازی حوزه فضــا گفت: کلان 

برنامــه ای که ما در پژوهشــگاه فضایی ایــران دنبال 
می کنیم، تمرکز بر تجاری ســازی و مردمی ســازی 

حوزه فضا است. 
به عبارتــی، هدف اصلی ما این اســت کــه فناوری ها 
و خدمات فضایــی را وارد زندگی روزمــره مردم کنیم 
و کاربردهــای آن را بــه صورت ملمــوس و اقتصادی 

گسترش دهیم.
وی افــزود: خوشــبختانه از ابتدای اســتقرار دولت 
چهاردهــم، شــاهد افزایــش بهره گیــری از تصاویر 
ماهــواره ای بــرای کاربردهــای روزمــره، تجاری و 

اقتصادی بوده ایم. 
میزان اســتفاده از ایــن تصاویــر در حوزه هایی مثل 

مدیریت منابع آب، اسناد و املاک، و دیگر کاربردهای 
مرتبط حدود ۱۵ درصد افزایش یافته است.

یزدانیان گفت: ما با توجه به ایــن روند مثبت، تصمیم 
داریم این رشــد را با ســرعت بیشــتری ادامه دهیم و 
بتوانیم خدمات فضایی را برای بهبــود زندگی مردم و 

توسعه اقتصادی کشور به کار گیریم.

و خودر

فضا

خریدار   رئیس اتاق مشــترک بازرگانی 
ایــران و عمــان گفــت: در ســفر رئیس 
جمهوری دولت چهاردهم به عمان قرار شد 
حجم تجارت دو کشــور به ۲۰ میلیارد دلار 
در سال افزایش یابد که این مهم مورد تاکید 

قرار گرفت.
جمــال رازقی جهرمی درباره دســتاوردها 
و نتایج ســفر اخیر رئیس جمهوری ایران و 
هیات همراه به عمان افزود: هیاتی متشکل 
از ۹۰ نفر از فعالان بخــش خصوصی ایران 
دکتر پزشــکیان را در این ســفر همراهی 
کردند که این افراد اکنون بــا عمان ارتباط 
تجــاری دارند یا بــه دنبال ایجــاد چنین 

ارتباطی هستند.
رئیس اتاق مشترک بازرگانی ایران و عمان 
اظهارداشــت: در روز اول این سفر، همایش 
ســرمایه گذاری مشــترک با حضور وزیر 
صنعت و تجارت عمان برگزار شد، همچنین 
دیدارهایی میان تجار ایرانی و عمانی انجام 
گرفت که طی آن برخی از فعالان اقتصادی 

مسائل و مشکلات خود را مطرح کردند.
به گفته وی، در روز دوم نشســتی با حضور 
رئیس جمهور، وزرای ایرانــی و رئیس کل 
بانک مرکــزی برگزار شــد.رازقی جهرمی 
با اشــاره به روابط دیرینه و عمیق سیاسی 
بین دو کشــور، از ضعف روابط تجاری بین 
دو کشــور انتقاد کرد و گفت: با وجود رشد 
بین ۴۰ تا ۶۰ درصدی تجارت در ســه سال 
اخیر، حجم مبادلات ایران و عمان هنوز به ۳ 
میلیارد دلار نمی رسد که معادل یک هشتم 
تجارت ایران با برخی کشــورهای حاشیه 

خلیج فارس است.

افتتاح حساب فعالان اقتصادی
 به ریال عمان

رئیس اتاق مشترک بازرگانی ایران و عمان 
راه اندازی یک نهاد مالی مشترک در عمان 
طی یک ماه آینده برای حل مشــکلات نقل  
و انتقال پول و تســهیل مبــادلات بانکی، 
برقــراری خط کشــتیرانی مســتقیم بین 
چابهــار و عمان بــا همــکاری منطقه آزاد 
چابهــار و اتاق بازرگانی عمــان، اختصاص 
هزار مترمربع فضــای کاری در عمان برای 
استقرار شــرکت های دانش بنیان ایرانی و 
کاهش تعرفه  های تجاری میان دو کشور را 

از اقدامات عملی برای تســهیل تجارت بین 
دو کشور برشمرد.

در ســفر رئیس جمهوری و هیــات ایرانی 
به عمان که با اســتقبال گســترده بخش 
خصوصی همراه شــد، گام  های عملی برای 
تســهیل مبادلات اقتصادی برداشــته شد 
به طوری که در این ســفر ۱۸ یادداشــت 
و موافقت نامــه تجاری به امضــای طرفین 

رسید.
در این سفر که طی دو روز گذشته )ششم و 
هفتم خردادماه( صورت گرفت، سه نشست 
میان هیات تجاری ایرانــی با هیات تجاری 

عمانی برگزار شــد که یکی آنهــا با حضور 
رئیس جمهور، یک جلسه تعاملات تجاری 
بین دو کســب وکار )B۲B( و یک همایش 
ســرمایه گذاری با همکاری اتاق بازرگانی 

عمان بوده  است.
در ســفر مقامات ایرانی به عمان ۹۰ نفر از 
فعالان اقتصادی بخش خصوصی در حوزه 
خدمات فنی و مهندســی، صنایع غذایی، 
معدن و شــرکت های دانش بنیان و هوش 
مصنوعی، پتروشــیمی، تجهیزات پزشکی 
و دارویــی و گردشــگری از تهــران حضور 
داشتند که با فعالان اقتصادی در عمان، سه 

برنامه با رویکرد تجاری برگزار کردند.
در جریان این ســفر مبادلــه ۷۰۰ قلم کالا 
با ارز ترجیحی مورد توافــق قرار گرفت که 
زمینه ساز توســعه روابط تجاری دو کشور 

خواهد بود.
توســعه  راســتای  در  همچنیــن 
حــوزه  در  منطقــه ای  همکاری هــای 
آموزش هــای مهارتــی و ارتقای ســطح 
زمینــه  در  تخصصــی  همکاری هــای 
تربیــت نیروی انســانی، برنامــه اجرایی 
همکاری های فنی و حرفه ای میان وزارت 
تعاون، کار و رفاه اجتماعی ایران و وزارت 
کار ســلطنت عمان در شــهر مســقط به 
امضای احمدمیدری، وزیــر تعاون، کار و 

رفاه اجتماعی و وزیر کار عمان رسید.
این برنامه اجرایی پس از رایزنی و تعاملات 
کارشناســی فشــرده و متعددی میان دو 
کشور، بر پایه اشــتراک دیدگاه در ضرورت 
»توسعه پایدار سرمایه انســانی« و تقویت 
پیوندهای اقتصادی از مسیر مهارت آموزی 
تدوین شــد و امید می رود افق تازه ای را در 
همکاری های آموزشــی، فنی و بین المللی 

باز کند.
مشــترک  دوره هــای  برگــزاری 
توانمندســازی مربیان، تبادل هیأت های 
تخصصــی، طراحی مدل های آموزشــی 
نوین مبتنی بــر نیاز بازار کار، و توســعه 
برنامه های آمــوزش مهارت برای گروه های 
هدف، از جمله حوزه های مأموریتی اســت 
که ســازمان آموزش فنی و حرفه ای کشور 
در چارچوب این تفاهم نامه بر عهده خواهد 

گرفت.

خریدار  معاون وزیر صمــت با بیان اینکه 
مخالف قیمت گذاری دســتوری هستیم، 
گفت: وزیر صمت بر اصــلاح قیمت خودرو 
تأکید داشته و ما پیگیر تحقق این اصلاحات 

در خردادماه هستیم.
حامد عاملی معاون صنایع ماشــین آلات و 
تجهیزات وزارت صنعــت، معدن و تجارت 
در همایــش بین المللی صنعــت خودرو و 
قطعه ســازی ایران که عصر دیروز )شنبه( 
برگزار شــد، با بیان اینکه بــدون پذیرش 
صنعت به عنوان اولویت نخســت کشــور، 
نمی توان به توســعه اقتصادی پایدار دست 
یافت، اظهــار کرد: هیچ مســئله ای در این 
کشــور متعلق به یک طرف خاص نیســت. 
عزای یــک صنعت، عزای همه ملت اســت 
و خوشــحالی و موفقیت آن نیــز متعلق به 
همگان. اگر بخشی از کشــور درست شود، 

نفع آن به همه می رسد.
معاون وزیــر صمت با تاکید بــر اینکه هیچ 
مسیر پایداری جز مسیر صنعت برای رشد 
اقتصادی کشور وجود ندارد، گفت: این نکته 
عصاره همــه مطالعات، تلاش هــا و نظرات 
اندیشمندان اقتصادی اســت. اگر صنعت 
را به عنوان مســئله اول کشــور به رسمیت 
نشناسیم، پیشــرفتی حاصل نمی شود. با 

نگاه به نمونه هایی از کشــورهای همسایه 
که درآمد ســرانه ای بیــش از ۱۰ هزار دلار 
دارند، می توان گفــت که یکی از دلایل مهم 
عقب ماندگی ما، نپذیرفتن صنعت به عنوان 

اولویت ملی بوده است.
وی افزود: باید همه ســاختارهای کشور )از 
بروکراســی و نظام مالیاتی گرفته تا بانک، 
ارز و تســهیلات( با صنعت هماهنگ شود؛ 
نه اینکــه صنعت مجبور باشــد خــود را با 

ساختارهای نامتناسب هماهنگ کند.

2۹ نهاد دخیل در صنعت خودرو
معاون صنایــع ماشــین آلات و تجهیزات 
وزارت صمت ضمن اشــاره به سهم حداقل 
۱۰ درصدی صنعت خودرو از تولید ناخالص 
داخلی، آن را صنعتی کلیدی برای کشــور 
دانســت و هشــدار داد: عقل ســلیم حکم 
نمی کند که به صنعتی با این سهم و اهمیت 
بی تفاوت باشــیم. امروز ۲۹ نهاد در صنعت 
خودرو دخالت دارند. این میزان پراکندگی، 
مدیریــت و تصمیم گیــری را مختل کرده 

است.
عاملــی ادامــه داد: تــا زمانیکه ســاختار 
تصمیم گیری به این شکل باشد، نمی توان 
انتظــار تحــول داشــت. باید یک مســیر 

مشــخص برای صنعت ترســیم شــود و 
به صورت ثابت قدمانه چند سال آن را دنبال 
کنیم. دنیا نیز همین مسیر را رفته و به نتایج 

رسیده است.
وی برنامه ریزی میان مدت را راهکار اصلی 
بــرای خروج صنعــت خــودرو از وضعیت 
ناپایدار فعلی دانســت و تصریح کرد: ما افق 
پنج ســاله ای برای صنعت خــودرو تعریف 
کرده ایم تا مشــخص شــود می خواهیم در 
پنج ســال آینده در چه نقطه ای بایستیم؛ 
بر اســاس ایــن افــق، بایــد ابزارهایی از 
تعرفه ها گرفتــه تا افزایش عمق ســاخت 
داخل و ارتقــای کیفیــت را تنظیم کنیم. 
هدف گذاری ما این اســت که در پنج سال 

آینــده حداقل پنج یا شــش خودروســاز 
کشور، ساخت داخل بالای ۴۰ تا ۵۰ درصد 
داشته باشــند.وی خاطرنشــان کرد: نظام 
تعرفه، کیفیت، سبد ســوخت محصولات 
و حمایت هــای مالی بایــد با ایــن برنامه 
هماهنگ شود. پیشنهادهای لازم نیز در این 

زمینه آماده شده است.

قیمت گذاری دستوری باید
 حذف شود

عاملی با انتقاد صریح از نظام قیمت گذاری 
دســتوری خودرو، تاکید کرد: هیچ منطق 
علمی و عقلی پشــت این نوع قیمت گذاری 
وجود ندارد. وزارت صمــت ۱۰۰ درصد با 
حذف قیمت گذاری دستوری موافق است، 
اما این اقــدام نیازمنــد هماهنگی و اجماع 
حداقل ۲۰ نهاد مرتبط اســت. بایســتی با 
همگرایی ملی این مانع را از مســیر صنعت 
خودرو برداریم. وزیر صمــت نیز بر اصلاح 
قیمت ها تأکید داشته و ما پیگیر تحقق این 

اصلاحات در خردادماه هستیم.
معاون صنایــع ماشــین آلات وزیر صمت 
ضمن اشــاره به موضوع واگذاری ها، اظهار 
کرد: ما اعتقــاد جدی به واگــذاری داریم. 
بخشی از کار انجام شده و فراخوان ها منتشر 

شده اســت. همچنین برای تســهیل امور 
ارزی زنجیره خودروســازی، تخصیص ارز 
برای هشت ماه باز شــده و تا پایان آبان ماه 

ادامه خواهد داشت.
وی همچنیــن از تفویــض اختیــار ثبت 
ســفارش قطعات زیــر پنج میلیــون دلار 
به اســتان ها خبــر داد و گفــت: در حوزه 
ماشــین آلات، مسیر ثبت ســفارش کاملًا 
تغییر کرده و کمتــر از پنــج میلیون دلار 
تنها با نظر اســتان و دفتــر تخصصی قابل 
انجام اســت. بالای پنج میلیــون دلار نیز با 
همکاری دفتر تخصصی خودرو و ســفارش 
انجــام خواهد شــد.این مقام مســئول در 
پایان ضمن تاکید بر هم افزایی برای اجرای 
برنامه توسعه صنعت خودرو، گفت: دولت، 
مجلس، مجمع تشخیص مصلحت و سران 
قوا باید دســت به دســت هم داده و برنامه 
پنج ســاله صنعت خودرو را به عنوان ســند 
ملی پیشرفت به نتیجه برسانند. این مسیر، 
کلید حل چالش هایی مانند قیمت، ساخت 
داخل و توسعه قطعه سازی است. برای عبور 
از مشــکلات صنعت خودرو، به مشارکت و 
خرد جمعی همه نیاز داریم. با هم می توانیم 
به افق روشــن تری برای این صنعت مهم و 

کشور دست پیدا کنیم.

وهای خارجی نیست وش خودر وز پس از آغاز ۱۴۰۴؛ خبری از فر ۷۳ ر

وزانه ۱۵ درصد افزایش یافت استفاده از تصاویر ماهواره ای در کاربردهای ر

آگهى موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین 
تکلیف وضعیت ثبتى و اراضى و ساختمان هاى فاقد سند رسمى

شناسه آگهی: ۱۹۳۰۲۰۸
تکليف  تعيين  قانون  موضوع  هيات  از  صادره  مورخ ۱۴۰۳/۱۰/۰۲  شماره ۸۳۳۹  رای  برابر 
وضعيت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی ناحيه يک اهواز 
تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی در قسمتی از پلاک ۶۸ باقيمانده بخش ۹ اهواز که حکايت 
از احراز مالکيت متقاضی نسبت به ملک مورد تقاضا و انتقال ملک از مالک رسمی (۴۹۴۰۳

مورخ ۱۴۰۳/۴/۱۷ دفترخانه ۱۱۰ اهواز رحيم باغی آبروی) به متقاضی رحيم باغی آبروی شماره 
شناسنامه ۱۱ کدملی ۱۷۵۱۸۴۰۱۳۱ فرزند رحمان صادره اهواز نسبت به ششدانگ يک قطعه 
زمنی کشاورزی به مساحت ۱۶۱۳۴ مترمربع در قسمتی از پلاک فوق خريداری شده طبق شرح 
صدر اگهی و انتقال ملک از مالک رسمی بنام وی محرز گرديده است. لذا به منظور اطلاع عموم 
مراتب در دو نوبت به فاصله پانزده روز در روزنامه های محلی و کثيرالانتشار سراسری آگهی می 
شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکيت متقاضی اعتراضی داشته باشند می 
توانند از تاريخ انتشار اولين آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به اين اداره تسليم و پس از اخذ 
رسيد، ظرف مدت يک ماه از تاريخ تسليم اعتراض، دادخواست خود را به مراجع قضايی تقديم 
نمايند. بديهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند 

مالکيت صادر خواهد شد.ضمنا صدور سند مالکيت مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود.
تاريخ انتشار نوبت اول: ۱۴۰۴/۲/۲۷

تاريخ انتشار نوبت دوم: ۱۴۰۴/۰۳/۱۲
بهزاد مردانی – رييس اداره ثبت اسناد و املاک ناحيه يک اهواز

آگهى موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتى اراضى و ساختمانهاى فاقد سند رسمى

برابر رای شماره ۹۸۱ مورخ ۱۴۰۴/۰۲/۰۳ هيات موضوع قانون تعيين تکليف وضعيت ثبتی اراضی 
و ساختمان های فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی بوشهر تصرفات مالکانه و بلامعارض 
متقاضی احمد اوليائی فرزند ابراهيم به شماره شناسنامه ۶۲۹ و شماره ملی ۲۳۷۱۹۹۹۹۴۶
صادره از کازرون در قسمتی از شش دانگ يکبابخانه به مساحت ۲۰۰ متر مربع پلاک ۷۱ فرعی از
۳۴۰۰ اصلی مفروزی و مجزا شده از اصلی واقع در بخش دو بوشهر خريداری مالک رسمی 
گرديده است. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی ميشود در 
صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند الکيت متقاضی اعتراضی داشته باشند ميتوانند از تاريخ 
انتشار اولين آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به اين اداره تسليم پس از اخذ رسيد، ظرف 
مدت يک ماه از تاريخ تسليم اعتراض ، دادخواست خود را به مرجع قضايی تقديم نمايند. بديهی 
است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکيت صادر 

خواهد شد.  م الف ۴۲۳
تاريخ انتشار نوبت اول ۱۴۰۴/۰۲/۲۷ تاريخ انتشار نوبت دوم ۱۴۰۴/۰۳/۱۲
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آگهى موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتى اراضى و ساختمانهاى فاقد سند رسمى

برابر رأی شماره ۵۳۶ مورخ ۱۴۰۴/۰۱/۲۴ هيات موضوع قانون تعيين تکليف وضعيت ثبتی اراضی 
و ساختمان های فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی بوشهر تصرفات مالکانه و بلامعارض 
متقاضی مهرشاد صادقی نژاد فرزند علی کرم به شماره شناسنامه ۸۴۹۶۲  ۲۳۸۰ و شماره ملی 
۲۳۸۰۲۸۴۹۶۲ صادره از ممسنی در قسمتی از شش دانگ يکباب خانه به مساحت ۱۴۰ متر 
مربع پلاک ۲۳۱ فرعی از ۳۳۸۷ اصلی مفروزی و مجزا شده از اصلی واقع در بخش دو بوشهر 

خريداری مالک رسمی گرديده است 
 لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی ميشود در صورتی که اشخاص 
نسبت به صدور سند می توانند از تاريخ انتشار اولين آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به اين 
اداره تسليم و پس از اخذ ،رسيد ظرف مدت يک ماه از تاريخ تسليم اعتراض ، دادخواست خود را 
به مرجع قضايی تقديم نمايند. بديهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض 

طبق مقررات سند مالکيت صادر خواهد شد. م الف ۴۳۴
تاريخ انتشار نوبت اول ۱۴۰۴/۰۲/۲۷ تاريخ انتشار نوبت دوم ۱۴۰۴/۰۳/۱۲
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آگهى موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتى اراضى و ساختمانهاى فاقد سند رسمى

برابر رای شماره ۹۷۹ مورخ ۱۴۰۴/۰۲/۰۳ هيات موضوع قانون تعيين تکليف وضعيت ثبتی 
اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی بوشهر تصرفات مالکانه و 
بلامعارض متقاضی منوچهر ماهينی فرزند عبدالمحمد به شماره شناسنامه ۱۱۲ و شماره ملی 
۴۴۴۹۵۹۲۲۶۳ صادره از اردکان در قسمتی از شش دانگ يکباب ساختمان به مساحت ۱۹۹/۸۴

متر مربع پلاک ۷۲ فرعی از ۳۴۰۰ اصلی مفروزی و مجزا شده از اصلی واقع در بخش دو بوشهر 
خريداری مالک رسمی گرديده است. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله ۱۵
روز آگهی ميشود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکيت متقاضی اعتراضی داشته 
باشند ميتوانند از تاريخ انتشار اولين آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به اين اداره تسليم و پس 
از اخذ رسيد ظرف مدت يک ماه از تاريخ تسليم اعتراض ، دادخواست خود را به مرجع قضايی 
تقديم نمايند. بديهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات 

سند مالکيت صادر خواهد شد. م الف ۴۲۰
تاريخ انتشار نوبت اول ۱۴۰۴/۰۲/۲۷ تاريخ انتشار نوبت دوم ۱۴۰۴/۰۳/۱۲

شکراله سعادتی رئيس اداره ثبت اسناد و املاک شهرستان بوشهر
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دلار زیر تیغ قمار ترامپ
 یک روزنامه آمریکایی در گزارشی با اشــاره به سیاست های تعرفه ای 
رئیس جمهور این کشور، نوشت که جایگاه »دلار« به عنوان ارز ذخیره 

جهان در معرض خطر جدی قرار گرفته است.
 روزنامه سیاتل تایمز در گزارشــی به بررسی ابعاد سیاست های تجاری 
دونالد ترامــپ، رئیس جمهــوری آمریــکا در دومین دوره ریاســت 

جمهوری اش پرداخته است.
این روزنامه پرتیراژ گزارش خود که به قلم »جان تالتون« نگاشته شده 

است را اینگونه آغاز می کند:

دنیایی را بدون دلار به عنوان ارز ذخیره تصور کنید!
آمریکا بیــش از یک قرن و به ویــژه پس از پیــروزی متفقین در جنگ 
جهانی دوم، همواره از امتیازی مشــابه یک »کارت طلایی« با اعتباری 

نامحدود بهره مند بوده است.
هر دو حزب آمریــکا دهه ها برای پرورش ســلطه دلار هزینه کرده اند. 
این منفعتِ داشتن ارزی اســت که بانک های مرکزی و نهادهای پولی 
سراســر جهان از آن برای تراکنش های بین المللی استفاده می کنند و 

این نیروی محرکه اقتصاد جهان است.
علاوه بر نــاوگان و نیروهایــی آمریکایی کــه از تجــارت و بازرگانی 
بین المللی محافظت می کنند، نفت هم با دلار ارزش گذاری می شــود 

و در نتیجه بهای سوخت نسبتا ارزان مانده و به وفور هم یافت می شود.
دلار به عنوان ارز ذخیره جهان، غــول هواپیمایی آمریکا یعنی بوئینگ 
را قادر می ســازد تا هواپیماهای خود را به راحتی در سراسر جهان آب 
کند؛ این موضوع درباره ســایر شرکت ها و حتی کشــاورزان مستقر در 

واشنگتن نیز صدق می کند.
دلار ضعیف در کنار تعرفه ها، کالاهــای خارجی را گران تر می کند و هر 
گونه ضربه به جایگاه آن به عنوان ســرمایه امن، به افزایش نرخ بهره نیز 

منجر می شود.
دلار مدت هاست که ارز امن شماره یک جهان محسوب می شود؛ ارزی 
که به دلیــل ثبات آمریکا، فــارغ از جو اقتصــادی، ارزش خود را حفظ 
کرده اســت.با این حال، تمام این مزایا به خاطــر دونالد ترامپ، رئیس 

جمهوری آمریکا به خطر افتاده!
به نوشته آسوشــیتدپرس، دلار از زمان رونمایی از تعرفه های ترامپ، 
رونــدی نزولــی و نگران کننده را در پیــش گرفته اســت. تعرفه های 
گاه وبیگاه تجــارت جهانی را متلاطم و اعتبار آمریکا به عنوان پیشــتاز 
اقتصاد جهان را تضعیــف می کند. ارزش دلار در ســال جاری در برابر 

سبدی از ارزهای بزرگ جهان، ۱۰ درصد افت کرده است.
غیرقابل پیش بینی بودن ترامپ، جهان را به آشوب کشانده است. چارلز 
سوم، پادشاه انگلیس هفته گذشته در اوتاوا، پایتخت کانادا گفت که »ما 
باید با حقیقت روبه رو شویم؛ از زمان جنگ جهانی دوم، جهان ما تا این 

اندازه خطرناک و بی ثبات نبوده است.«
کانادا همچون چین در زمره شــرکای تجاری بزرگ واشنگتن است و 
در معرض تهدیدهای ترامپ قرار دارد؛ تهدیدهایی نه صرفا به واســطه 
عوارض گمرکی کــه در نهایت کســب وکارها و افــراد آن را پرداخت 
می کننــد، بلکه به خاطــر ایده ترامپ بــرای تبدیل کردن همســایه 

شمالی اش به پنجاه ویکمین ایالت آمریکا!
برَی آیچن گرین، اقتصاددان دانشگاه کالیفرنیا به آسوشیتدپرس گفت: 
اعتماد و اتکای جهان به دلار، در بیش از نیم قرن یا بیشتر ایجاد شده اما 

ممکن است در یک چشم بر هم زدن، از دست برود!

دویچه بانــک اوایل ماه جاری با هشــدار درباره »بحــران اعتماد«، در 
یادداشتی خطاب به مشتریانش نوشــت: دارایی های امن دلاری رو به 
فرسایش هستند!موسسه سرمایه گذاری و تحقیقاتی مستقل »کپیتال 
اکونومیکس«، در گزارشــی جامع تر نوشــت: اینکه بگوییم که جایگاه 
دلار به عنوان ارز ذخیره و سلطه آن در اقتصاد بین المللی، دست کم به 

نوعی زیر سوال رفته است، دیگر اغراق نیست!
قدر مسلم، دلارِ ضعیف صادرات آمریکا را رقابتی تر می کند اما نه زمانی 
که خیلی سریع ضعیف شود! کســری تجاری بالای آمریکا، به وسواس 
فکری ترامپ تبدیل شده و او به وضوح حسرت دوران جوانی خود را در 
دهه ۱۹۵۰ و ۱۹۶۰ می خورد!با این حال، برون سپاری عمده تولیدات 
شــرکت های آمریکایی به آســیا، محصولات را برای مصرف کنندگان 

آمریکایی نسبتا ارزان ساخته و دهه ها تورم را پایین نگه داشته است.
با این حال، آمریکا از دست کم سال ۱۹۷۵ به جز دوره ای کوتاه، همواره 
دچار کســری بودجه بوده اســت. اکثر اقتصاددانان کسری تجاری را 
نشانه قدرت می دانند. به عنوان مثال، طارق الکساندر حسن از دانشگاه 
بوستون، به تازگی اســتدلال کرده که »این کسری دائمی صرف نظر از 

اضطرار ملی، در واقع نشانه ای از سلطه مالی و فناورانه آمریکاست.«
مارتین وولف، ســتون نویس فایننشــال تایمز در مقاله ای به درستی 
نوشــت: ترامپ مصرانه بــر این باور اســت که از دســت دادن دلار به 
عنوان ارز جهانی، معادل شکســت خوردن در یک جنگ است و نکته 
کنایه آمیز این اســت که خودش می تواند سبب ســاز چنین خسرانی 
باشــد!وی اضافه کرد: در حال حاضر تحت ریاســت جمهوری ترامپ، 
آمریکا ســرگردان، بی تفاوت و حتی متخاصم شده اســت؛ چرا باید به 

کشوری اعتماد کرد که علیه متحدانش جنگ تجاری راه می اندازد؟
مجلس نماینــدگان آمریــکا که تحــت رهبــری جمهوری خواهان 
راست افراطی است، فرسنگ ها دورتر از حزب لینکلن، تئودور روزولت، 
دوایت آیزنهاور، بری گلدواتر یا رونالــد ریگان، به تازگی لایحه مالیاتی 
و مهاجرتی »بــزرگ و خوش آب ورنگ« را تصویب کرده اســت. لایحه 
کاهش مالیــات مولتی میلیون دلاری کــه عمدتا بــرای ثروتمندان 
تصویب شــده، خطر افزایش بدهی ملی را به ســطوح تاریخی افزایش 

می دهد.
نهاد غیرانتفاعی موسوم به »کمیته نظارت بر بودجه فدرال مسئولانه« 
برآورد کرده اســت که این لایحه ظرف یک دهه آتــی، بین ۲.۳ تا ۳.۱ 

تریلیون دلار بر بدهی ملی آمریکا خواهد افزود.

انتخابات عواقب دارد!
به نوشــته ســیاتل تایمز، تعجبی ندارد که موسســه اعتبارســنجی 
»مودیز« رتبه اعتباری آمریکا را کاهش دهد؛ اتفاقی که برای نخستین 
بار از زمان رکود بزرگ رخ می دهد. ما به سمت دنیای جدید و خطرناک 

در حرکت هستیم.
»با توجه به تقســیم ناعادلانه حوزه های انتخاباتی، خیلی بعید اســت 
که دمکرات ها ســال بعد، هم مجلس نمایندگان و هم ســنا را به دست 
بگیرند. ترامپ بدون گاردریل ِ دولتی مبتنی بر قانون اساســی به پیش 
می تازد و سرنوشــت دلار مبهم اســت. چین برای دیدن به زیر آمدن 
دلار از تخت پادشــاهی به عنوان ارز ذخیره جهان، سر از پا نمی شناسد 
هرچند که حدود ۷۵۹ میلیارد دلار از اوراق خزانــه داری آمریکا را در 
اختیــار دارد. کمربندتــان را محکم ببندید چون بــا رئیس جمهوری 
مجرم که سعی داشــت نتیجه انتخابات ســال ۲۰۲۰ را برگرداند، در 

جاده ای پر از دست انداز قرار گرفته ایم!« 

ویترین

علی فــروزان فر  تعلیــق طولانی مدت 
نمادهای ۲۶ شرکت سرمایه گذاری استانی 
در بورس تهران با گذشــت بیش از ۱۵۵۰ 
روز همچنان ادامه دارد. این موضوع موجب 
حبس دارایی سهامداران و فشارهای مالی 

بر میلیون ها نفر شده است.
 از میان ۳۰ شرکت ســرمایه گذاری استانی 
کــه در اوایل دهه ۱۳۹۰ از ســهامی خاص 
به ســهامی عام تبدیل شــدند، ۲۶ شرکت 
در نیمه دوم ســال ۱۳۹۹ برای نخستین بار 
پس از پذیرش در بورس اوراق بهادار تهران، 
معاملات خود را آغاز کردند. این شرکت ها 
که نقش مهمی در اجرای طرح آزادســازی 
ســهام عدالت داشــتند، امروز با گذشــت 
بیش از چهار ســال، همچنان درگیر تعلیق 
معاملات بورســی هســتند؛ موضوعی که 
موجب نگرانی و نارضایتی گســترده میان 

سهامداران شده است.

آغاز ماجرای تعلیق نمادهای بورسی 
2۶ شرکت سرمایه گذاری استانی 

سهام عدالت 
در ســال ۱۳۹۹، ســهامداران عدالــت در 
انتخاب نحوه آزادســازی ســهام خود، دو 
گزینه »مستقیم« و »غیرمستقیم« پیش رو 
داشتند. در روش غیرمســتقیم، مدیریت 
دارایی ها به شــرکت های ســرمایه گذاری 
اســتانی واگذار شــد. پس از آغاز معاملات 
این شــرکت ها در بــازار ســرمایه، علاوه 
بر دارنــدگان ســهام عدالــت، گروهی از 
ســرمایه گذاران نیــز اقدام بــه خرید این 
نمادها از طریق تابلوی رسمی بورس تهران 
کردند؛ بی خبر از آنکه در آینده ای نزدیک، 
دارایی شــان درگیر تعلیــق طولانی مدت 

معاملات خواهد شد.

شکست آزادسازی سهام عدالت 
و تبعات آن

پس از شکســت طرح آزادســازی ســهام 
عدالــت، دو چالــش اصلی، شــرکت های 
سرمایه گذاری اســتانی را با بحران مواجه 
کرد: یکــی نحــوه توزیع ســود ســالانه 
دریافتــی از شــرکت های حاضر در ســبد 
ســرمایه گذاری و دیگری عدم شــفافیت 
اطلاعاتــی از جملــه صورت هــای مالی و 

گزارش های عملکرد.
در ابتــدا، ســازمان بــورس به منظــور 
شفاف ســازی فرآیند تخصیص سود سهام، 
نماد این شــرکت ها را متوقف کــرد. اما در 
ادامه، دلایلی چون عــدم ارائه صورت های 
مالــی میــان دوره ای، گزارش تفســیری 
میــان دوره ای(،  و  )ســالانه  مدیریــت 
گزارش های ماهانــه فعالیــت و در برخی 
موارد، گزارش کنترل هــای داخلی موجب 
شــد تعلیق نمادها وارد ســال چهارم خود 

شود.
بر همین اساس است که معاملات نمادهای 
بورسی ۲۶ شرکت ســرمایه گذاری استانی 
ســهام عدالت در بازار بورس تهران نزدیک 
به ۴ سال است که از ســال ۱۴۰۰ تا کنون 
در حالت تعلیق قــرار دارد. این تعلیق که با 
هدف بررسی وضعیت شــفافیت اطلاعاتی 
و تخلفــات احتمالی آغاز شــده، اکنون در 
تمامی نمادها از ۱۲۰۰ روز عبور کرده و در 
برخی موارد حتی به ۱۵۵۲ روز نیز رسیده 
است. با این حال، بســیاری از کارشناسان و 
سهامداران این توقف طولانی مدت را نقض 

آشکار حقوق سرمایه گذاران می دانند.
همانطور که گفته شد اگرچه بهانه ی اصلی 
توقف نمادهای بورسی این شرکت ها، عدم 
ارائه صورت های مالی، گزارش های فعالیت 
ماهانه، گزارش تفســیری مدیریت از سوی 
ناشران و بررسی وضعیت شفافیت اطلاعات 
اعلام شده است اما پرسش اساسی در میان 
تمام ســهامداران برای این توقف طولانی 
مدت این اســت: »چرا تخلفــات مدیریتی 
باید منجر به مجازات مالی مردم شود و چرا 
باید ســهامداران، تاوان تخلفات مدیران را 

بپردازند«.

گروگان گیری بورسی؛ سهام عدالت 
در زنجیر، مدیرانش در رفاه

سهامداران این شــرکت ها، به ویژه آن هایی 
که با اعتماد به بازار ســرمایه اقدام به خرید 
سهام در تابلوی رســمی بورس کرده اند، نه 
تنها دچار ضررهای گســترده و فشارهای 
مالی شــده اند بلکه امروز در وضعیتی قرار 
دارند که نه می توانند سهام خود را بفروشند 

و نه به ارزش واقعی دارایی شــان دسترسی 
دارند.

در شرایطی که ســهامداران به دلیل تعلیق 
نمادها تحت فشــار قــرار دارنــد، مدیران 
متخلف این شرکت ها، بدون ارائه اطلاعات 
و گزارش هــای قانونی، همچنــان حقوق 
و مزایای کامــل خود را بــرای فعالیتی که 
نمی کنند و وظیفه ای کــه انجام نمی دهند 

تمام و کمال دریافت می کنند.

عدالت معکوس در بازار سرمایه
در منطق حقوقــی و عــرف عدالت محور، 
معمولاً مجــازات متوجه متخلف اســت. 
اما در بورس تهران، ماجرا برعکس اســت. 
اینجا مدیران شرکت هایی که گزارش های 
مالی ارائــه نمی دهند و در شفاف ســازی 
عملکرد خود اهمال می کنند، آزادانه حقوق 
می گیرند و هیچ بازخواستی نمی شوند، اما 
سهامداران، سرمایه شان به حبس می رود و 

حتی حق معامله آن را نیز از دست داده اند.
در میــان تمام ســهامداران ایــن نمادها و 
ســایر نمادهایی که به طرز مشابه معاملات 
آنها به حالت تعلیق در می آید ای پرســش 
ساده شــکل گرفته: »اگر بی قانونی رخ داده 
اســت، چرا همان قانون بایــد دارایی مردم 
را گــروگان بگیرد اما مدیــر متخلف را آزاد 

بگذارد؟«.

نقش سازمان بورس؛ حمایت از 
سهامداران با گروگان گرفتن 

سرمایه ش!
نکته تأمل برانگیز آن اســت که نه سازمان 
بورس به عنوان نهــاد ناظر اقدام عملی برای 
بازخواســت این مدیران انجــام داده، و نه 
قوانینی وجود دارد که پاســخگوی تضییع 

حقوق سرمایه گذاران باشد.
ســازمان بورس و اوراق بهادار به عنوان نهاد 
نظارتی بازار سرمایه که وظیفه دارد حافظ 
حقــوق ســهامداران باشــد، در این مدت 
نه تنها اقدام مؤثری برای حل مشکل توقف 
نمادهای بورسی شرکت های استانی انجام 
نداده، بلکه با تداوم بســته نگه داشتن این 
نمادها، به طور غیرمستقیم در تحمیل فشار 
اقتصــادی مضاعف به مردم نقش داشــته 

است.
در این میان این پرسش اساسی سهامداران 
همواره بی پاسخ مانده اســت که: »این چه 
قانونی اســت که به موجب آن، سرمایه یک 
ســهامدار خرد به دلیل اهمــال مدیریتی، 

برای سال ها در حبس بماند؟«.

شفافیت کجاست؟ فعالیتی که اساساً 
انجام نشده!

یکی از مهم ترین ابهامات در توقف نمادهای 
بورســی این شــرکت ها، ادعای عدم ارائه 
گزارش فعالیت است؛ در حالی که بسیاری از 
این شرکت ها اساساً فعالیت اجرایی خاصی 
نداشــته اند که نیاز به گزارش دهی مستمر 
داشــته باشــد. همین موضوع این پرسش 
را مطرح کرده اســت که آیا سازمان بورس، 
به جای دفاع از حقوق ســهامداران، به ابزار 

فشار تبدیل شده است؟
این در حالی اســت کــه ارزش پرتفوی این 
شــرکت ها، ترکیــب دارایی هــا، افزایش 
ســرمایه ها و ســایر متغیرهای مالی آن ها 
به راحتی قابل بررســی اســت و بــه گفته 
کارشناســان، بهانه ی عدم شــفافیت برای 
این ســطح از ســخت گیری غیرموجه به 

نظر می رســد و در واقع، آنچه تحت عنوان 
»شفافیت« مانع بازگشــایی نمادها شده، 
به ابزاری برای مجازات ســهامداران تبدیل 
شده اســت، آن هم در حالی که نقش خود 
مدیــران در بی نظمــی و ابهــام اطلاعاتی 

نادیده گرفته می شود.
نکتــه قابــل توجه اینجاســت کــه حتی 
در مــواردی کــه برخــی از شــرکت های 
)وساشــرقی،  اســتانی  ســرمایه گذاری 
وساغربی، وســزنجان، وســقم، وسگیلا، و 
سمرکز، وســیزد و وسیســتا(، به جز چند 
مورد بطــور کامل اقدام بــه ارائه اطلاعات، 
برگــزاری مجامــع عمومــی و انتشــار 
صورت هــای مالی کرده اند، بــاز هم تعلیق 

نمادها به صورت سلیقه ای ادامه دارد.
این در حالی است که انتظار می رود، توقف 
معاملات باید به صورت موقــت و با فرصت 

اصلاح همراه باشد، نه تعلیق چهار ساله.

حبس دارایی مردم و آزادی مدیران
اکنون میلیون ها سهامدار عدالت، به دلیل 
توقف معاملات نمادهای ســرمایه گذاری 
اســتانی، از دسترســی بــه دارایــی خود 
محروم انــد و امــروز در وضعیتی به ســر 
می برند که نه تنها امکان فروش و نقد کردن 
ســرمایه خود را ندارند، بلکه هر روز ارزش 
دارایی شان دســتخوش نوســانات بازار و 

تحولات بی تأثیر بر نمادهایشان است.
سهامداران در حالی بار بی کفایتی مدیران 
را بــه دوش می کشــند، حقــوق آن ها را 
می پردازند و از دسترســی به سرمایه خود 
محروم اند که همان مدیران بدون هیچ گونه 
پاســخگویی یا الــزام به اصــلاح عملکرد، 
همچنان حقوق و مزایای خــود را دریافت 

می کنند.

ابد و یک روز برای دارندگان سهام 
شرکت های سرمایه گذاری استانی 

سهام عدالت
آنچه با عنوان »آزادســازی سهام عدالت« و 
امید به شفافیت، نقدشوندگی و سودآوری 
ســرمایه گذاری استانی آغاز شــد، حالا به 
یکی از طولانی تریــن توقف های معاملاتی 
در تاریخ بورس تهران تبدیل شــده است. 
نمادهایی که در کمتر از یک سال وارد تابلو 
معاملات بورس شدند، یکی پس از دیگری 
از ســال ۱۳۹۹ به بعد، با دســتور سازمان 
بورس و به بهانه بررسی وضعیت اطلاعاتی و 

مالی، تعلیق شدند.
این در حالی است که ســهامداران، به ویژه 
آن هایــی کــه روش غیرمســتقیم را برای 
مدیریت سهام عدالت خود برگزیده بودند، 
انتظار داشــتند این شــرکت ها با شفافیت 
بیشــتر و نظــارت بهتر، نقــش مؤثری در 
ارتقای بازار ســرمایه ایفا کنند. اما اکنون، 
معاملات این ۲۶ شــرکت ســرمایه گذاری 
استانی ســهام عدالت نه تنها متوقف مانده، 

بلکه بلاتکلیفی آن ها نیز ادامه دار است.

از وسخراج تا وسهرمز؛ روند زمانی 
ورود شرکت های استانی به بورس

بجز ۴ شرکت ســرمایه گذاری استان های 
تهران )وســتهران(، ســمنان )وسمنان(، 
قزویــن )وســقزوین( و چهــار محــال و 
بختیاری )وســمحال(، ۲۶ شرکت استانی 
دیگر در نیمه دوم ســال ۱۳۹۹ برای اولین 
بار پــس از پذیرش در بــورس اوراق بهادار 

تهران معاملات خود را آغاز کردند.

نخستین شــرکتی که معاملات آن در بازار 
سرمایه آغاز شد، شرکت ســرمایه گذاری 
استان خراســان جنوبی )وســخراج( بود 
کــه در مــرداد ۱۳۹۹ وارد بــورس شــد. 
ســپس در ۲۲ شــهریور ۱۳۹۹، دو نمــاد 
دیگر یعنی شرکت ســرمایه گذاری استان 
خراسان شــمالی )وســخراش( و شرکت 
ســرمایه گذاری استان قم )وســقم( نیز به 

جمع شرکت های فعال بورسی پیوستند.
در مهــر ۱۳۹۹، موج تــازه ای از پذیرش ها 
ادامه یافت و شــرکت هایی از اســتان های 
مرکزی )وســمرکز(، زنجان )وسزنجان(، 
اردبیل )وســاریبل(، کرمانشاه )وسکرشا(، 
ایلام )وســیلام(، گلســتان )وسگلســتا(، 
بوشــهر )وسبوشــهر(، یــزد )وســیزد( و 
کهگیلویــه و بویراحمــد )وســکهبو( نیز 

معاملات خود را آغاز کردند.
به دنبال آن، در ۲۷ آبــان ۱۳۹۹ نیز گروه 
دیگری شامل شــرکت های سرمایه گذاری 
اســتان های آذربایجان غربی )وساغربی(، 
کردســتان )وســکرد(، گیلان )وسگیلا(، 
لرســتان )وسلرســتا(، همدان )وسهمدا( 
و سیســتان و بلوچستان )وسیســتا( وارد 
بورس شــدند.در ۳ آذر ۱۳۹۹، چهار نماد 
دیگر یعنی وســخوز )خوزستان(، وسصفها 
)اصفهان(، وســکرمان )کرمان( و وسمازن 
)مازندران( آغاز به کار کردنــد. پس از آن، 
وسرضوی )خراســان رضوی( و وسفارس 
)فارس( در ۱۰ آذر ۱۳۹۹ به تابلوی بورس 

تهران اضافه شدند.
این روند با پذیرش شــرکت سرمایه گذاری 
استان آذربایجان شرقی )وساشرقی( در ۲۰ 
دی ۱۳۹۹ ادامه یافت و ســرانجام، شرکت 
سرمایه گذاری استان هرمزگان )وسهرمز( 
به عنوان آخرین نماد، در ۲۷ اردیبهشــت 

۱۴۰۰ وارد بازار سرمایه شد.

آغاز موج تعلیق معاملات 2۶ نماد 
استانی در بورس تهران

رونــد تعلیــق معامــلات شــرکت های 
ســرمایه گذاری استانی از اســفند ۱۳۹۹ 
آغاز شــد. نخستین شــرکتی که معاملات 
آن در بورس تهران متوقف شــد، شــرکت 
سرمایه گذاری اســتان بوشهر )وسبوشهر( 
بود که در ۱۹ اســفند ۱۳۹۹ رســماً وارد 
فهرســت نمادهای تعلیقی شد. چند هفته 
بعــد، در ۸ اردیبهشــت ۱۴۰۰، نوبــت به 
شرکت سرمایه گذاری اســتان کهگیلویه 
و بویراحمد )وســکهبو( رســید تا دومین 
شرکتی باشد که به دلیل عدم ارائه اطلاعات 
مالی و شفاف سازی های لازم، معاملات آن 

متوقف شود.
در همــان ماه، شــرکت ســرمایه گذاری 
اســتان اردبیل )وســاریبل( نیــز به صف 
تعلیقی ها پیوســت و تنها چند روز بعد، در 
۲۸ اردیبهشــت ۱۴۰۰، توقــف معاملات 
دو شــرکت دیگــر یعنی اســتان مرکزی 
)وســمرکز( و مازنــدران )وســمازن( نیز 
اعلام شد. در ادامه، شرکت سرمایه گذاری 
استان ایلام )وســیلام( در ۲۹ اردیبهشت و 
سپس سیستان و بلوچستان )وسیستا( در 
۱ خرداد ۱۴۰۰، معاملات خود را از دســت 

دادند و یکی پس از دیگری متوقف شدند.
موج بعدی تعلیق، در تابستان ۱۴۰۰ اتفاق 
افتاد؛ جایی که در ۹ مرداد، معاملات دو نماد 
دیگر یعنی استان گلســتان )وسگلستا( و 
استان لرســتان )وسلرســتا( متوقف شد. 
سپس، در ۳۱ مرداد، دو شرکت دیگر شامل 

استان یزد )وســیزد( و اســتان هرمزگان 
)وســهرمز( نیز از گردونــه معاملات خارج 
شدند. شرکت سرمایه گذاری استان همدان 
)وســهمدا( نیــز در مهــر ۱۴۰۰ از چرخه 
معاملات خارج شــد و در ۱۰ مهر ۱۴۰۰ به 

فهرست تعلیقی ها اضافه شد.
زمستان ســال ۱۴۰۰ نیز برای سهامداران 
خوش یمن نبــود و روند تعلیق با شــیبی 
تندتــر ادامــه یافــت و تعلیــق نمادها به 
گونه ای شــدت گرفته که از ۲۰ بهمن تا ۱ 
اسفند ۱۴۰۰، ۱۴ نماد دیگر به صف تعلیق 

پیوستند.
بر همیــن اســاس در ۲۰ بهمــن ۱۴۰۰، 
معاملات استان زنجان )وسزنجان( متوقف 
شد. تنها ســه روز بعد، در ۲۳ بهمن، نوبت 
به اســتان خراســان جنوبی )وســخراج( 
رســید و ســپس در ۲۴ بهمــن، اســتان 
فارس )وســفارس( به جمع شــرکت های 
متوقف شده پیوســت. در ۲۷ بهمن ۱۴۰۰، 
شرکت ســرمایه گذاری اســتان خراسان 
شــمالی )وســخراش( نیز تعلیق شــد و با 
فاصله ای اندک، اســتان قم )وسقم( در ۳۰ 

بهمن، معاملات خود را از دست داد.
روند تعلیق ها در اســفند ۱۴۰۰ به اوج خود 
رسید و ســرانجام در اول اســفند ۱۴۰۰، 
بزرگ ترین و پرتعدادتریــن موج تعلیق رخ 
داد؛ جایــی که ۹ نماد به صــورت هم زمان، 
در یک توقف دســته جمعی از تابلو بورس 
حذف شدند: وسکرشــا، وساغربی، وسکرد، 
وسگیلا، وســخوز، وســصفها، وسکرمان، 
وســرضوی و نهایتاً نماد وساشرقی آخرین 
نمــاد تعلیق شــده از جمع شــرکت های 

سرمایه گذاری استانی بود.
اکنون، با گذشت بیش از ۴ سال از آغاز این 
تعلیق ها، معاملات این نمادها همچنان در 
حالت توقف باقی مانده اســت و بسیاری از 
آن ها از مرز ۱۵۵۰ روز تعلیق عبور کرده اند. 
ایــن در حالی اســت که ســرمایه گذاران 
ســهام عدالت که روش غیرمستقیم را برای 
مدیریت دارایی خود انتخــاب کرده بودند، 
نه امکان معامله دارند، نه ســود مشخصی 
دریافت می کنند و نه پاســخی از نهادهای 

ناظر شنیده اند.
روزه   ۱۵۵۲ تعلیــق  بــا  وسبوشــهر 
طولانی ترین مدت تعلیق را به مدت ۴ سال 
و ۳ ماه تجربه کرده اســت. ایــن در حالی 
است که نماد وســگیلا و وسکهبو به ترتیب 
با ۲۸۷ و ۵۱ روز سابقه معاملاتی بیشترین 
و کمترین تعداد روز دارای معامله را به خود 

اختصاص دادند.
از طرف دیگر وســگیلا و وســفارس نیز به 
ترتیب بــا ۶۲ و ۲۰ درصد ســابقه معامله 
بالاترین و پایین ترین میــزان فعالیت را در 

دوره معاملاتی خود داشته اند.
و در نهایــت بایــد پرســید آیا قــرار بود 
خصوصی سازی و واگذاری سهام عدالت، به 
حبس دارایی مردم در ساختارهای معیوب 
مدیریتی منجر شــود؟ آیا عدالت اقتصادی 
به معنــای محدود کــردن حــق معامله، 
نقدشــوندگی و دسترسی به سرمایه است؟ 
آیا هدف از خصوصی سازی و واگذاری سهام 
عدالت، آن بود که دارایی مردم، در بن بست 

مدیریتی قفل شود؟
بازار ســرمایه اگر قرار اســت بستری برای 
رشــد اقتصادی و جذب اعتمــاد عمومی 
باشد، نمی تواند با ســازوکار گروگان گیری 
ســرمایه گذاران و تعلیق های طولانی مدت 
اداره شود. در شــرایطی که نه تنها سرمایه 
مردم در معــرض خطر قرار گرفتــه، بلکه 
اعتماد عمومی به بازار نیز به شــدت آسیب 
دیده، ســازمان بورس موظف است به جای 
تشــدید محدودیت ها بر ســهامداران، به 
وظیفه نظارتــی خود عمل کنــد، مدیران 
متخلف را بازخواســت کــرده و نمادهای 
متوقف را هرچه ســریع تر به چرخه عادلانه 

معاملات بازگرداند.
تداوم وضعیــت کنونی، هــر روز ضربه ای 
جدید به اعتبار و آینده بازار ســرمایه کشور 
وارد کرده و آن را از مسیر شفافیت، عدالت و 

کارآمدی دورتر می کند.
در گزارش بعدی تحت عنوان در تاریکخانه 
شرکت های استانی چه می گذرد به بررسی 
دقیق تر جزئیات این شــرکت ها و تغییراتی 
کــه در ایــن مــدت در آن هــا روی داده و 
هزینه هایی که از جیب سهامدار خرج شده 
خواهیم پرداخت و برآوردی از ســودی که 
در انتظار سهامداران این شرکت ها خواهد 

بود ارائه می کنیم.

دیروز )یکشــنبه( بازار ارز تجاری مرکز مبادله شاهد 
ثبات در نرخ اغلب ارزها مانند روزهای گذشــته بود و 
آمار نرخ گذاری حواله ارزی حاکی از آن اســت که طی 
هفته های اخیر حواله ارز تجاری در محدوده مشخصی 

تثبیت شده است.
دیروز بازار ارز تجاری مرکز مبادلــه کار خود را با ثبات 

در نرخ ارز آغاز و دلار با ثبات قیمت هم در بخش حواله 
و هم در بخش اسکناس روبرو بود.

حواله دلار در بازار ارز تجاری مرکز مبادله ایران با نرخ 
۶۹ هزار و ۲۴۲ تومــان، حواله یورو با نــرخ ۷۸ هزار و 
۵۱۷ تومان، حواله درهم با نرخ ۱۸ هزار و ۸۵۴  تومان، 
حواله یوان با نرخ ۹۶۱۸ تومــان و حواله روبل با قیمت 

۸۹۱ تومان، معامله و خریداری شد.
همچنین اســکناس دلار با نرخ ۷۱ هزار و ۱۸۰ تومان، 
اســکناس یورو با نرخ ۸۰ هزار و ۷۷۱ تومان، اسکناس 
درهم با نرخ ۱۹ هزار و ۳۸۲ تومان، اســکناس یوان با 
نرخ ۹۸۸۷ تومان و اســکناس روبل با نرخ ۹۱۶ تومان، 

معامله شد.  

گفتنی است؛ طی از ابتدای ســال جاری تا امروز حواله 
دلار، در کانال ۶۹ هــزار تومان، حواله یــورو در کانال 
۷۷ الی ۷۸ هزار تومان و حواله درهم در کانال ۱۸ هزار 
تومان، حواله یوال در کانال ۹۰۰۰ تومان و حواله روبل 
در کانال ۸۰۰ تومان مانده که بیانگــر تثبیت نرخ ارز 

تجاری طی هفته های اخیر است.  

ارز

و در بازار ارز تجاری خ دلار و یور تثبیت نر



یزد سمیه شرف دینی  معاون برنامه ریزی و 
امور اقتصادی سازمان جهاد کشــاورزی استان 
یزد گفت : خاموشــی چاه های کشاورزی دو هزار 
میلیارد تومان به بخش کشاورزی ابرکوه خسارت 

وارد کرد.
علیرضــا طاقه بــاف در اولین جلســه شــورای 
کشاورزی شهرســتان که با محوریت خاموشی 
چاه های کشاورزی برگزارشد اظهارداشت: امروز 

خاموشی چاه های کشاورزی و خسارت هنگفت 
به محصولات کشــاورزی و به دنبال آن نارضایتی 
کشــاورزان، تبدیل به یک معضل شده است، این 
درحالی اســت  که سهم بخش کشــاورزی از کل 
برق مصرفی اســتان کمتر از چهار درصد است و 
باید خاموشی چاه های کشــاورزی بر پایه الگوی 

کشاورزی هر استان برنامه ریزی و اعمال شود.
وی افزود: الگوی کشــاورزی در اکثر استان های 
کشور ۸۱ درصد زراعی و ۱۹ درصد باغی و نیاز آبی 
محصولات زراعی در شش ماهه دوم سال است ، در 
صورتیکه الگوی کشاورزی استان یزد۷۳ درصد 
باغی و ۲۷ درصــد زراعی و نیــاز آبی محصولات 
باغی در شش ماهه اول ســال می باشد، بنابراین 
باید بر مبنــای نوع مصرف بخش کشــاورزی هر 
اســتان، برنامه ریزی متناســب با آن اســتان و 

مدیریت مصرف انرژی صورت گیرد.
طاقع باف خســارت ناشــی از خاموشی چاه هابه 
محصولات کشاورزی استان را را ۱۳هزار میلیارد 
تومان برآورد کرو و خاطر نشان ساخت: این میزان 
در شهرستان ابرکوه با داشــتن بیش از ۱۲ هزار 
بهره بردار بخش کشــاورزی در حدود ۱۵ درصد 

و ۲ هزار میلیارد تومان می باشد.
مدیر جهادکشــاورزی ارکوه نیز دراین نشســت 
گفت: شهرستان ابرکوه با داشتن بیش از ۲۸ هزار 
هکتار اراضی زراعی و باغــی و  تولید بیش از ۱۶۵ 
هزار تن انواع محصولات زراعــی و باغی ،۴۳ هزار 
تن انــواع محصولات دامی و ســهم ۳۵ درصدی 
تولید اشــتغال شهرســتان، ســهم عمده ای در 
تولیدات کشاورزی اســتان دارد و باید مسئولین 
ذیربط در خصــوص اعمال خاموشــی چاه های 

کشاورزی، چاره اندیشی کنند.
وی تصریــح کــرد: افزایــش اعتبــارات بخش 
کشاورزی شهرســتان ،بالاخص اعتبارات قنوات 
با توجه خشکسالی های اخیر و همچنین با توجه 
به پتانسیل بالایی که شهرستان در جذب سرمایه 
گذاری در بخش کشــاورزی و بخصوص توسعه 
گلخانه دارد، خواســتار افزایش سهم تسهیلات 
بانکی در این زمینه و ســایر بخش های وابسته به 

کشاورزی و دامپروری هستیم.
حسین حاتمی فرماندار به جایگاه ویژه کشاورزی 
درشهرســتان اشــاره کرد و اظهار داشت: بخش 
کشاورزی محور توسعه و اشتغال شهرستان است 
و باید با برنامه ریزی و بهبود نگاه نو به کشــاورزی 
،زیرساخت ها و زمینه پیشــرفت این بخش را به 

وجود آوریم.

معاون  سازمان جهاد کشاورزی استان یزد:

خاموشی چاه های کشاورزی 2هزار میلیارد تومان به بخش کشاورزی ابرکوه خسارت وارد کرد

مدیرعامل شرکت مدیریت شبکه برق ایران:

 ۷۰درصد انرژی مورد نیاز مشترکان صنعتی
 تامین می شود

اصفهان-مریم مومنی مدیرعامل شرکت مدیریت شبکه برق ایران گفت:  ۷۰ 
درصد برق مورد نیاز صنایع تامین شده و این روند در روزهای جاری نیز ادامه می یابد.

 اردشــیر مذکوری با بیان این که برق هیچ صنعتی قطع نشده بلکه طبق یک برنامه 
مشخص تامین می شود، گفت: صنایع عمده در نیمه شب می توانند با حداکثر مصرف 

و در ساعتهای اوج بار در حداقل میزان تولید خود از برق استفاده کنند.
به گفته وی، صنایعی که نیروگاه دارند و یا از تابلو برق سبز یا برق آزاد انرژی مورد نیاز 
خود را خریداری می کنند، از برنامه های مدیریت مصرف معاف بوده و به میزان برق 
تولیدی خود و یا برق خریداری شده از تابلو برق سبز و برق آزاد، به آنها انرژی تحویل 

داده می شود.
مذکوری در عین حال تصریح کــرد: صنایع اگر از تابلو برق آزاد و یا تابلو برق ســبز 

خریداری کنند، در تامین انرژی دچار مشکل نمی شوند.
وی با تاکید بر این که صنایع بزرگ و انرژی بر مطابق ماده ۴ قانون مانع زدایی از توسعه 
صنعت برق مکلف به احداث ۱۰ هزار مگاوات نیروگاه تا پایان سال ۱۴۰۴ هستند، 
گفت: تاکنون حدود ۲ هزار مگاوات نیروگاه صنایع وارد مدار شده و برخی از صنایع 
که دچار بیشترین محدودیت شده اند، مواردی هستند که علیرغم تکلیف قانونی، 
در ۴ سال گذشته هیچ اقدامی در این خصوص انجام نداده اند، این در حالی است که 
قراردادهای این مشترکان نیز از نوع اتصال به شبکه بوده که در این قراردادها، شبکه 
برق صرفاً نقش پشتیبانی کننده را بر عهده دارد و در شرایط کمبود برق، در اولویت 

برنامه های مدیریت مصرف قرار دارند.

  شهردار شهر مهستان: 

 فضای سبز یکی از ارکان مهم
وندان است  در بهبود کیفیت زندگی شهر

 کرج-ترنم مظفری عملیات خاکبرداری و تسطیح جهت احداث فضای سبز در 
فاز ۲ محله ۴ حدفاصل خیابان های طلیعه و ناصر خسرو، در آینده  به همت معاونت 
حوزه فنی و عمرانی شهرداری مهســتان به منظور آماده سازی زمین جهت کاشت 

نهال و طراحی فضای سبز پایدار آغاز شد.
علی گلرخی شهردار مهستان با اشاره به اهمیت فضای سبز در زندگی شهری تصریح 
کرد: "فضای ســبز به عنوان یکی از ارکان مهم در بهبود کیفیت زندگی شهروندان 
محسوب می شود و با انجام مرحله تســطیح این پروژه در مرحله بعد به دنبال آغاز 
عملیات و تسریع در بهره برداری پروژه خواهیم بود . بابک پورخداداد رئیس شورای 
اسلامی شهر، با اشاره به هدف این اقدامات خاطرنشــان کرد: "ایجاد فضاهای سبز 
به سلامت روانی و جسمی شهروندان کمک می کند و ما مصمم هستیم که با انجام 
این پروژه ها در آینده فضایی شاداب و دلنشین برای ساکنان فاز ۲ فراهم کنیم." صفا 
خیل معاون فنی وعمرانی شهرداری مهستان گفت: امید اســت این اقدام مؤثر در 
صورت تامین اعتبار پارک و فضای سبز محل مذکور احداث خواهد گردید،  بستری 
مناسب برای بهره مندی از فضای سبز فراهم آورد.  این پروژه بزودی به عنوان یکی از 
اقدامات حوزه عمرانی شهرداری، نشان دهنده توجه ویژه مدیریت شهری به توسعه 
فضاهای سبز و بهبود شرایط زندگی شــهروندان مهستانی خواهد بود.  شهرداری و 
شورای اسلامی شهر مهستان همواره در تلاش است تا با اجرای پروژه های عمرانی و 

خدماتی، کیفیت زندگی شهروندان را بهبود بخشد.

 اتصال منازل مسکونی گلستان به شبکه فیبرنوری

مدیرعامــل مخابرات گلســتان از اتصال تمامی  گرگان-مهنازمحمدزمانی
واحدهای مسکونی استان به شبکه فیبرنوری خبر داد.

غلامعلی شهمرادی  با تاکید براینکه مشترکان استان باید به تغییر تکنولوژی تمایل 
داشته باشند، اظهار کرد: سازندگان و انبوه سازان استان یکی از گروه هایی هستند که 
در این حوزه بسیار کمک کننده خواهند بود به همین خاطر از سازندگان خواستیم 
تا از این پس به جای استفاده شبکه های داخلی و مســی، از شبکه فیبر نوری برای 
ساختمان ها ایجاد کنند. وی با بیان اینکه مخابرات در دو سال اخیر اقدامات خوبی 
برای توسعه شبکه فیبر نوری در سطح اســتان به ویژه شهرستان گرگان انجام داده 
است؛ به اجرای طرحی تحت عنوان تغییر تکنولوژی از شبکه های مبتنی بر کابل های 
مسی به شبکه فیبر نوری در اســتان خبر داد و گفت: در این برنامه تمامی اتصالات 
در داخل منازل باید به صورت فیبر نوری باشد. مدیرعامل مخابرات گلستان با بیان 
اینکه بخشی از زیرساخت های این کار آماده شــده، اضافه کرد: نیاز است این طرح 
توسعه یافته و تمامی منازل به اتصالات فیبر نوری مجهز شوند تا از این طریق امکان 
ارائه خدمات تلفن ثابت و اینترنت بر بســتر فیبر نوری فراهم شود که برای این مهم 
باید همه دستگاه های مرتبط مانند شهرداری ها مشارکت لازم را با مخابرات داشته 
باشند. شــهمرادی با بیان اینکه این اتفاق منجر به تســریع در اجرای این برنامه در 
استان خواهد شــد، گفت: یکی دیگر از مباحث دارای اهمیت بحث هوشمندسازی 
ساختمان هاست که زیرساخت فیبر نوری یکی از الزامات آن است؛ مخابرات در این 
زمنیه اعلام آمادگی کرده و توان ایجاد این زیرساخت را برای مجتمع ها و واحدهای 
تجاری دارد که خوشبختانه تاکنون استقبال خوبی شده و امیدواریم در این زمینه 

هم جزو استان های پیشگام باشیم

بهرامی مدیر منطقه دو شهرداری قزوین:

وسازی  451 متر پیاده ر
 در ناحیه شهیدبابایی انجام شد 

قزوین-مریم نقدی  بهرامی مدیر منطقه دو شهرداری قزوین گفت: ۴۵۱ متر 
پیاده رو سازی آسفالت و کف پوش در ماه گذشته در ناحیه شهری شهیدبابایی منطقه 
دو شهرداری قزوین به ثبت رسیده است. بهرامی بااشــاره به فعالیت های عمرانی 
این منطقه در ماه گذشته اظهارکرد: منطقه ۲ شــهرداری قزوین به صورت روزانه و 
ماهانه فعالیت های عمرانی، خدماتی، فرهنگی و اجتماعی مختلفی را با توجه به نیاز 

و درخواست شهروندان ارایه می دهد که امیدواریم مورد قبول شهروندان قرار گیرد.
 وی افزود: خدمات عمرانی این منطقه بیشتر شامل لکه گیری معابر، ترمیم ترانشه 

معابر، پیاده رو سازی آسفالت، ترمیم یا نصب جداول و غیره می شود.
 این مســوول گفت: یکی از این خدمات که در ناحیه شــهری شهیدبابایی منطقه 
دو شهرداری قزوین در ماه گذشته انجام شــده پیاده رو سازی آسفالت و کف پوش 
است که بیشتر در مناطق تازه ساخت شهر صورت گرفته است.  بهرامی اضافه کرد: 
براساس متراژ ثبت شده توسط کارشناسان این منطقه در اردیبهشت ماه امسال ۴۵۱ 
متر پیاده رو سازی در ناحیه شهری شهیدبابایی منطقه دو شهرداری قزوین به ثبت 

رسیده که ۳۴۱ متر پیاده رو سازی آسفالت و ۱۱۵ متر کف پوش بوده است.

 

 مرمت و بهسازی جداول و کفپوش
 بلوار امام حسین)ع( شهرقدس

شهرستان قدس-کیایی شــهردار قدس از اجرای عملیات عمرانی تخریب 
و تعویض جداول جهت هدایت بهتر آبهای ســطحی و بهسازی کفپوش پیاده رو در 

بخشی از بلوار امام حسین)ع( خبر داد.
 سعید شهلی با بیان اینکه ساماندهی جداول و پیاده رو بلوار امام حسین علیه السلام 
به عنوان یکی از معابر اصلی شهر در دســتور کار قرار گرفته است، گفت: با توجه به 
فرســودگی جداول و کفپوش پیاده رو در بخش هایی از این بلــوار، در حال حاضر 
عملیات عمرانی جدولگذاری و اجرای کفپوش در ضلع شمالی بلوار، حد فاصل کوچه 

هجرت ششم تا چهارراه ولیعصر )عج( اجرایی شده است.
شــهردار قدس با بیان اینکه اقدامات مذکور در آینده بر اساس اولویت در نقاط دیگر 
شهر اجرایی خواهد شد، خاطرنشــان کرد: مجموع جدولگذاری انجام شده در این 
محور بیش از ۳۴۰ متر بــوده و در حال حاضر نیز اجرای بیــش از ۱۱۲۰ مترمربع 

کفپوش نیز در حال انجام است.

خبر

ساری-فریباعزیزپور  هژبــر جوادی با اشــاره به اختلاف 
بین گاز تحویلی و مصرف ثبت شده، تشــکیل کمیته تراز گاز 

را ضروری دانست.
وی بر لزوم شفافیت مالی، رعایت الزامات قانونی وزارت نفت و 

کاهش خطاهای اندازه گیری تأکید کرد.
مدیرعامل شرکت گاز مازندران به خســارت های مالی ناشی 
از سرقت گاز اشــاره کرد و افزود: این مســئله نه تنها به اقتصاد 
ملی آسیب می زند، بلکه ایمنی شــبکه گازرسانی را نیز تهدید 

می کند.

جوادی افزایش انشعابات غیرقانونی و خطرات ناشی از آن مانند 
انفجار و آتش سوزی را از دیگر چالش های پیش رو عنوان کرد.

وی بــه وظایف نظارتــی، بازرســی، فنی و آموزشــی ادارات 
گازرسانی اشــاره کرد و خواســتار اجرای برنامه های بازرسی 
دوره ای، تعمیر به موقع تجهیزات فرســوده و فرهنگ ســازی 
مصرف بهینه شد. مدیرعامل شرکت گاز مازندران همچنین بر 
همکاری با نیروی انتظامی و دستگاه های قضایی برای مقابله با 
متخلفان تأکید نمود و گفت: تشــکیل تیم های ویژه، استفاده 
از فناوری های نوین ماننــد مانیتورینگ لحظــه ای و اجرای 

برنامه های تشویقی برای کارکنان از جمله راهکارها است.
جوادی در پایان با اشــاره به اینکه کاهش گازهای گمشــده 
نیازمند هماهنگی بین تمام واحدها و حمایت مدیریت ارشــد 
است، خاطرنشان کرد: با اجرای این راهکارها، گام های مؤثری 
در جهت افزایش بهره وری و ایمنی شــبکه گازرسانی برداشته 
خواهد شــد. در این نشســت، اهدافی همچون بهینه ســازی 
مصرف انرژی، کاهش هزینه های عملیاتی، پاســخ به قوانین 
محیط زیســتی و ارتقای کیفیت خدمات به مشترکین قانونی 

مورد تأکید قرار گرفت.

مدیرعامل شرکت گاز مازندران تاکید کرد: 

ورت تراز دقیق گاز و مقابله با انشعابات غیرمجاز  ضر

اردبیل-افسون جبارزاده دکتر توکلی معاون وزیر نفت و 
مدیرعامل شرکت ملی گاز ایران گفت: مسئله بررسی و اصلاحات 
لازم در ساختار شرکت گازهای استان ها جزو دستورات شرکت 
ملی گاز ایران اســت و اردبیل هم به شــکل کمی و کیفی مورد 

بررسی قرار خواهد گرفت.
 دکتر توکلی طی جریان سفر دو روزه به استان اردبیل، در نشست 
صمیمی با هیئت رئیسه شرکت گاز اســتان اردبیل، اظهار کرد: 
مدیران ارشد شــرکت ملی گاز ایران در سطح استان ها همچون 
اردبیل، توجه داشته باشند که دچار روزمرگی و برنامه ریزی  بی 
ثمر نشوند و باید در طی مدت زمان مدیریت خود در پست های 
مدیریتی اقدامات تاثیرگذار در کوتاه و دراز مدت انجام شــود و 

شرکت ملی گاز ایران برنامه و اســتاندارهای خاص خود را دارد و 
باید همان مسائل در دستور کار و اجرا قرار گیرد.

وی افزود: وفاق ملی باید به شکل واقعی در دستور کار شرکت های 
گاز استانی قرار داشته باشد و بخاطر مسائل پوچ و واهی، نیروهای 
متخصص و کارآمد را از سیستم زده و حذف نکنیم و مدیران ارشد 

استانی به این مسئله توجه ویژه داشته باشند.
معاون وزیر نفت در امور گاز، تصریح کرد: سقف حقوق کارکنان 
شرکت ملی گاز ایران، پیچیدگی های خاصی پیدا کرده است که 
در حال چاره اندیشی برای مسئله فوق هستیم و این مسئله جزو 
مطالبات همکاران سطح کشور می باشد و استان ها توجه داشته 
باشند که باید به شکل کامل شفافیت در عملکرد را در دستور کار 

خود قرار دهند.

دکتر توکلی گفت: در حــوزه گاز ناترازی وجود نــدارد و این به 
معنای این مسئله است که هیچگونه کمبود منابع گازی نداریم 
ولی متاسفانه به مجموعه های مختلف در سطح کشور گازرسانی 
بیش از حد استاندارد انجام می شود که این امر یک اقدام و سیاست 
غلط بوده و اگر نگاه واقعی به مسائل داشته باشیم، در کشورمان با 

ناترازی انرژی روبرو هستیم.
مدیرعامل شرکت ملی گاز ایران افزود: شــرکت ملی گاز ایران 
در زمستان سال گذشــته، با اقدامات فنی و مدیریتی بی نظیر، 
زمستانی بدون قطعی گاز در استان های سردسیر همچون اردبیل 
را پشت سر گذاشتیم و همکاران شرکت گاز استان اردبیل که در 
خط اول با مجاهدت بی نظیر پای کار بودند تا مشــکلات بسیار 

بزرگی  را شاهد نباشیم.

اردبیل

مازندران

 معاون وزیر نفت و مدیرعامل شرکت ملی گاز ایران:

اصلاحات ساختاری شرکت های گاز استانی در دستور کار خواهد بود

اهواز –محمد مجدم معاون وزیر نفت و مدیرعامل شرکت 
ملی نفت ایران و هیات همراه طی بازدیــدی از دفتر هماهنگی 
اهواز شرکت نفت و گاز اروندان، نشستی با مدیرعامل، مدیران و 

روئسای این شرکت برگزار کرد.
در ابتدای این جلسه حمید دریس، مدیرعامل شرکت نفت و گاز 
اروندان با اشاره به ماهیت توسعه ای این شرکت در کنار مسئولیت 
های بهره برداری، گفــت: فعالیت های حوزه توســعه میادین 
از تولید و بهره برداری جدا شــدنی و تفکیک پذیر نیست و باید 
فرصت های توسعه ای بیشتری با توجه به ماهیت شرکت نفت و 

گاز اروندان در اختیار این شرکت قرار بگیرد.
وی با تاکید بر لزوم واگذاری بهره بــرداری از دیگر مناطق غرب 

کارون به اروندان، افزود: ساختار این شرکت نیازمند توسعه و ارتقا 
است تا بتوانیم از نیروهای متخصص و مدیران با تجربه بیشتری 

استفاده کنیم.
دریس همچنین به تشریح طرح هایی درخصوص افزایش تولید 

در شرکت نفت و گاز اروندان پرداخت.
در ادامه حمید بورد، مدیرعامل شرکت ملی نفت ایران بر تقویت 
شرکت نفت و گاز اروندان و ساختار آن برای آمادگی رسیدن به 
اهداف تولیدی ۱ میلیون بشکه ایی از میادین غرب کارون تاکید 

کرد.
وی افزود: مجموعه  شرکت نفت و گاز اروندان دارای افراد با سابقه 
ای است که تعالی و تحقق اهداف توســعه ایی و تولیدی را در آن 

ممکن می کند. همچنین برای ایجاد ظرفیت، ارتقاء و تقویت این 
شرکت ضمن برنامه ریزی باید با صبر امور را جلو برد.

مدیرعامل شــرکت ملی نفت ایران تصریح کرد: در کنار توسعه 
تاسیســات نفتی باید مدل توســعه مناطق پیرامونی را تغییر 
داد و ضمن توجه به مسائل زیســت محیطی و مسئولیت های 
اجتماعی، مــردم منطقه را توانمند و اشــتغال ایجــاد کنیم تا 

پیشرفت و توسعه محیط پیرامونی شرکت محقق شود.
وی با تاکید بر اســتفاده از نظرات کارشناسان با تجربه برای رفع 
مشــکلات منطقه، گفت: همه ســازمان ها را به یک چشم نگاه 
می کنیم و مسئولیت های توســعه ای برای واگذاری به شرکت 

نفت و گاز اروندان برنامه ریزی شده است.

خوزستان
مدیرعامل شرکت ملی نفت ایران تاکید کرد:

وندان برای اهداف تولیدی 1 میلیون بشکه ای وم تقویت و آمادگی شرکت نفت و گاز ار لز

سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران
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وکش آسفالت تقویتی در راه های استان کرمانشاه   اجرای ۷۸ کیلومتر ر
کرمانشاه –حســنافخارزاده مدیرکل راهداری و حمل و 
نقل جاده ای استان کرمانشــاه گفت: طی ۲ ماهه سال جاری در 
۷۸ کیلومتر از محورهای مواصلاتی استان عملیات آسفالتی انجام 

شده است.
یزدان خســروی مدیرکل راهداری و حمل  و نقل جاده ای استان 
کرمانشاه از اجرای گسترده عملیات بهسازی، لکه گیری و روکش 
آسفالت در محورهای مختلف اســتان خبر داد و گفت: در دو ماه 
جاری با هدف ارتقاء ایمنی، تســهیل در تردد و افزایش عمر مفید 
راه ها، مجموعه ای از اقدامات عمرانی و نگهــداری در حوزه های 

مختلف راه های شریانی، فرعی و روستایی انجام شده است.

وی با اشــاره به اقدامات انجام شــده در راه های شــریانی استان 
اظهار کرد: از ابتدای سال جاری، ۳۳ کیلومتر عملیات بهسازی و 
روکش آســفالت در این محورها به اجرا درآمده است. همچنین 
عملیات لکه گیری آسفالت در طول ۷ کیلومتر از راه های شریانی 
و درزگیری پلیمری به میزان ۱۱۲ هزار و ۵۰۰ متر انجام شده که 
نقش بسزایی در افزایش ایمنی و کاهش تصادفات در این مسیرها 
دارد. خسروی ادامه داد: در حوزه راه های فرعی نیز روکش آسفالت 
تقویتی در ۳۵ کیلومتر از مسیرها اجرا شــده که منجر به بهبود 
کیفیت سطح راه و خدمات رسانی بهتر به کاربران جاده ای گردیده 

است.

وی با اشاره به اقدامات انجام شده در راه های روستایی افزود: در این 
بخش نیز، ۱۰ کیلومتر روکش آسفالت تقویتی انجام شده است که 
علاوه بر تسهیل در تردد ساکنین روستاها، نقش مؤثری در توسعه 

زیرساخت های حمل و نقل مناطق کم  برخوردار ایفا می کند.
یزدان خسروی در پایان با اشاره به مجموع اقدامات صورت گرفته 
گفت: در مجمــوع، ۷۸ کیلومتــر روکش آســفالت تقویتی در 
محورهای مواصلاتی اســتان کرمانشاه اجرا شــده است که این 
اقدامات در راستای بهســازی راه ها، ارتقای ایمنی جاده ها و ارتقاء 
شاخص های خدمات حمل و نقل جاده ای انجام گرفته و روند آن 

با جدیت ادامه خواهد داشت.

رشد چشمگیر شرکت  کنندگان در آزمون های مهارتی فرهنگ و هنر استان بوشهر

هنرمندان چهارمحال و بختیاری 5 عنوان برگزیده جشنواره ملی مد و لباس زاگرس را به دست آوردند 

بوشــهر –هادی مینایی پور دومین آزمون جامع و چهل و 
ششمین آزمون ادواری مهارتی بخش فرهنگ و هنر استان بوشهر 
در سال تحصیلی ۱۴۰۴-۱۴۰۳، با ثبت نام بیش از ۴ هزار هنرجو 
در ۲۲ رشته و استاندارد آموزشی، با رشد چشمگیر نسبت به سال 

گذشته برگزار می شود.
عبدالصمد دشــتی از ثبت نام ۴ هزار و ۱۸۴ نفر در سومین آزمون 
جامع و چهل و ششمین آزمون ادواری مهارتی بخش فرهنگ و هنر 
خبر داد و گفت: این آمار، نشــان دهنده رشد چشمگیر و استقبال 

بی نظیر هنرجویان استان بوشهر نسبت به دوره های گذشته است.
دشــتی افزود: دومیــن آزمون جامــع فرهنگ و هنر در ســال 

تحصیلــی ۱۴۰۴-۱۴۰۳ با حضور بیــش از ۳ هــزار و ۹۶۶ نفر 
شرکت کننده و چهل و ششمین آزمون ادواری مهارتی با بیش از 
۲۱۸ نفر داوطلــب، از نیمه دوم خرداد ماه امســال در چهار حوزه 
بوشهر،دشتستان،کنگان و عسلویه به مدت یک هفته، در مجموع 
۲۲ رشته و استاندارد آموزشی، به صورت حضوری و آنلاین برگزار 
خواهد شــد. وی با تأکید بر اینکه این موفقیت حاصل تلاش های 
بی وقفه تیم برگزار کننده آزمون ها، همکاری مراکز آموزشــی و 
همراهی هنرجویان است، اظهار داشت: این همدلی و هماهنگی 
نشان دهنده ظرفیت بالای جامعه فرهنگ و هنر بوشهر در حوزه 
آموزش های مهارتی است و امیدواریم با استمرار این روند، شاهد 

پیشرفت های بیشتری در آینده باشیم.
معاون هنری اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی بوشهر تصریح کرد: 
آزمون های مهارتی کاردانش به صورت ادواری و جامع هر ساله طی 
سه دوره تحصیلی برگزار می شود و هنرجویانی که موفق به کسب 
نمره قبولی در آزمون ها شوند، گواهینامه مهارت دریافت کرده و 
پس از گذراندن دروس عمومی، امکان دریافت دیپلم متوســطه 

برای آنان فراهم خواهد شد.
وی در پایان اعلام کرد: نتایج آزمون ها پــس از برگزاری، از طریق 
سامانه آزمون هنر به نشانی honarazmoon.ir منتشر خواهد 

شد.

 شــهرکرد-زهرامصطفوی پنج نفــر از بانــوان هنرمند 
چهارمحال و بختیاری در نخستین جشــنواره ملی مد و لباس 
زاگرس که به میزبانی خرم آباد برگزار شد، توانستند عناوین برتر 
بخش های مختلف را از آن خود کنند. به گزارش روابط عمومی 
اداره کل فرهنگ و ارشاد اســلامی چهارمحال و بختیاری، آیین 
پایانی نخستین جشنواره ملی مد و لباس زاگرس با حضور دبیر 
شــورای فرهنگ عمومی کشور و جمعی از مســئولان استانی 
لرســتان و طراحان مد و لباس از اســتان های زاگرس نشین در 
تالار شــهید آوینی خرم آباد برگزار شــد و از مجموع ۲۴ عنوان 

برگزیده این جشــنواره در بخش های مختلــف، پنج عنوان در 
اختیار هنرمندان چهارمحال و بختیــاری قرار گرفت. در بخش 
طراحی دانش آمــوزی، نرگس علی محمــدی و یگانه رنجبر در 
جایگاه دوم و ســوم قرار گرفتند و یکتا اسدی دیگر هنرمند هم 
استانی شایســته تقدیر شــناخته شــد. مریم خرم قهفرخی 
هم در بخش طراحی دانشجویی، رتبه ســوم را به دست آورد و 
خدیجه عبدالهی بانوی طراح مد و لباس اســتان به عنوان یکی 
از ۲ برگزیده بخش پژوهش این جشنواره ملی، مورد تقدیر قرار 
گرفت. آثار هنرمندان اســتان از میان یکهزار و ۱۴۸ اثر ارسالی 

به دبیرخانه جشــنواره ملی مد و لباس زاگرس توانســت نظر 
هیات داوران این جشنواره را جلب کرده و جایگاه برتر را به خود 
اختصاص دهد. نخستین جشــنواره ملی مد و لباس زاگرس از 
۲۸ اردیبهشت تا سوم خرداد با حضور هنرمندان و علاقه مندان 
به صنعت مد و پوشاک بومی به میزبانی خرم آباد و در قلعه فلک 
افلاک برگزار شد. احیای لباس های ســنتی اقوام ایرانی و پیوند 
آن با طراحی های مدرن و تلاش برای حفــظ میراث فرهنگی و 
توســعه صنعت مد و لباس از محورهای اصلی این رویداد هنری 

فرهنگی است.
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کارشناس انرژی های نو پاسخ داد

چرا تولید برق پاک بی رمق است؟
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 دولت نمی تواند رگولاتور خوبی 
وشیمی باشد در پتر

دبیرکل انجمن کارفرمایی پتروشیمی گفت: تنظیم گری بخشی لازم 
اســت و در اواخر دولت دوازدهم این اتفاق افتاد امــا مجددا در دولت 
سیزدهم به دست فراموشی سپرده شد. احمد مهدوی ابهری، دبیرکل 
انجمن کارفرمایی پتروشــیمی، در نشست خبری با اشــاره به اجرای 
اصل ۴۴ قانون اساســی گفت: این اصل با هدف ورود بخش خصوصی 
به اقتصاد و افزایش اثرگذاری آن در مجلس تصویب شد، چرا که تجربه 
جهانی نیز نشــان داده دولت هــا بنگاه دارهای موفقی نیســتند.وی با 
تأکید بر اینکه اجرای اصل ۴۴ نیازمند بســترهای مناسب است، افزود: 
یکی از الزامات مهم آن، جلوگیری از انحصــار و ایجاد رقابت واقعی در 
اقتصاد است.ابهری با اشاره به ماده ۵۴ قانون اجرای سیاست های کلی 
اصل ۴۴ خاطرنشــان کرد: در این ماده پیش بینی شده شورای رقابت 
بتواند به تنظیم گری بخشــی بپردازد. هرچند این قانون اصلاح شده، 
اما باید به گونه ای تغییر یابد که شــورای رقابــت »مکلف« به انجام این 
وظیفه باشــد، نه صرفاً »مجاز«.وی تأکید کرد: اعضای نهاد تنظیم گر 
بخشی باید از سه قوه و بخش خصوصی انتخاب شوند، اما نباید به دولت 

وابستگی داشته باشند، در عین حال منتخب و دارای صلاحیت باشند.
دبیرکل انجمــن کارفرمایی پتروشــیمی همچنین از اجــرای قانون 
حمایت از صنایــع دریایی خبــر داد و گفت: بر اســاس ایــن قانون، 
صادرکننــدگان و واردکنندگانی که از کشــتی های ایرانی اســتفاده 

نکنند، موظف به پرداخت ۱۰ درصد جریمه خواهند بود.
ابهری با اشاره به تجربیات گذشته تصریح کرد: در اواخر دولت دوازدهم 
گام هایی برای ایجاد نهاد تنظیم گر بخشــی برداشته شد، اما متأسفانه 
این موضوع در دولت ســیزدهم به فراموشی ســپرده شد، در حالی که 
وجود چنین نهادی برای اجرای دقیق و عادلانه اصل ۴۴ کاملًا ضروری 

است.

اصلاح قیمت گذاری و صدور مجوز آنلاین بنزین 
سوپر کلید خورد

وزارت نفت مکلف شــد حداکثــر ظرف مــدت یک ماه، شــیوه نامه 
تعلیق و ابطال مجوزهای واردات بنزین ویژه )ســوپر( را تدوین و نحوه 
قیمت گذاری و اخــذ مالیات بر ارزش افزوده اصلاح نماید. در هشــتاد 
و هفتمین نشســت هیئت مقررات زدایی و بهبود محیط کســب وکار، 
مجوز جدیدی برای وزارت نفت به تصویب رســیده است. این تصمیم 
در جلسه مورخ ۲۲ اردیبهشــت ۱۴۰۴ و بر پایه مفاد قانونی مرتبط با 
تسهیل صدور مجوزهای کسب وکار و تأمین مالی تولید و زیرساخت ها 
اتخاذ شــد.بر اســاس جز )۱۴( بند )ت( تبصره )۳( قانون بودجه سال 
۱۴۰۴ کل کشور، یک عنوان مجوز جدید وزارت نفت به همراه کاربرگ 
راهنمای دریافت، شــامل شــرایط، مدارک، هزینه و زمان صدور، به 
فهرست مصوبات پیشــین این وزارتخانه افزوده شد. این الحاقیه به بند 
)الف( مصوبات پنجاه وهشتمین نشست هیئت به شماره ۱۲۵۱۰/۸۰ 
مورخ ۲۷ فروردین ۱۴۰۱ تعلق دارد.دبیرخانه هیأت موظف است پس 
از هماهنگی های لازم با وزارت نفت، راهنمای دریافت این مجوز جدید 
را در درگاه ملی مجوزهای کشــور بارگذاری کرده و در دسترس عموم 
قرار دهد. این راهنما که به مهر رسمی دبیرخانه هیأت ممهور شده، به 

عنوان پیوست رسمی و لاینفک مصوبه مذکور به شمار می رود.
مطابق مصوبه، وزارت نفت ملزم شده است درگاه تخصصی صدور مجوز 
مربوطه را به درگاه ملی مجوزها متصل کرده و فرآیند صدور این مجوز 

را به صورت برخط )آنلاین( از طریق این درگاه انجام دهد.
همچنین وزارت نفت موظف است بند )۵۵( شــیوه نامه تأمین بنزین 
ویژه )سوپر( به شماره ۷۰۷-۲/۲۰ مورخ ۲۶ دی ۱۴۰۳ را در ارتباط با 
نحوه قیمت گذاری و اخذ مالیات بر ارزش افزوده، براساس جز )۱۴( بند 

)ت( تبصره )۳( قانون بودجه سال ۱۴۰۴ اصلاح نماید.

و نیر

خریــدار  سیاســت های قیمت گذاری 
نامناســب و یارانه ســنگین گاز، مســیر 
ســرمایه گذاری و توســعه نیروگاه هــای 
تجدیدپذیــر را صعب العبورتر از همیشــه 

کرده اند.
مهنــاز موســوی کارشــناس انرژی های 
نو به علــت ناترازی ها در بخــش برق و گاز 
اشــاره کرد و گفت: قیمت های دستوری و 
پرداخت یارانه انرژی موجب شــده است تا 
تنوع انرژی در ایران پایین باشــد. در ادامه 
گفتگو را با این کارشــناس انرژی های نو و 

استاد اقتصاد انرژی ملاحظه می کنید. 

از دیدگاه شــما ریشــه اصلی رکود 
جدی  عقب ماندگی  و  سرمایه گذاری 
نیروگاه های تجدیدپذیر در کشــور 

چیست؟
پاســخ: مهم ترین علت را باید در ســاختار 
غیرعادلانــه و تحریف شــده قیمت گذاری 
حامل های انرژی، به ویژه گاز جســت وجو 
کرد. زمانی کــه نیروگاه هــای حرارتی گاز 
را با قیمت به شــدت یارانه ای )گاه کمتر از 
یک دهم نــرخ واقعی( دریافــت می کنند، 
تولیــد برق فســیلی به صــورت مصنوعی 
ارزان می شود و این موضوع باعث می گردد 
انرژی های تجدیدپذیر هرگــز در بازار برق 
ایران شــانس رقابت نداشــته باشند؛ حتی 
با وجود فناوری هــای ارزان تر و هزینه های 

پایین نگهداری در مقایسه با فسیلی ها.
در واقع مــا با یک اقتصــادی رقابتی کاذب 
مواجهیم که با قیمت ســازی دستوری، نه 
تنها به واقعی سازی قیمت حامل های انرژی 
کمکی نکرده، بلکه هــر حرکت رو به جلوی 

انرژی های نو را خنثی ساخته است. 

در برخی کشــورها مانند چین، هند 
یا حتی نوظهورهای منطقه، توســعه 
انرژی نو رشد قابل توجهی داشته اما 
در ایران این سهم ناچیز مانده. ریشه 

تفاوت ها کجاست؟
تفاوت اساسی »سیاست یارانه هوشمند« با 
»یارانه بی ضابطه« اســت. در هند، یارانه به 
تولیدمان انرژی های تجدیدپذیر اختصاص 
پذیرفت نه بــه حامل های فســیلی. دولت 
هندی برای مــدت محدودی مزیت قیمتی 
ایجاد کرد و ســپس یارانه را تدریجی حذف 
کرد تا رقابت شکل بگیرد. در ایران، سیاست 
حمایتی معکوس اســت؛ یعنی نه تنها گاز و 
برق فسیلی ارزان تمام می شود، بلکه حتی 
پروژه های نیروگاه بادی و خورشیدی برای 
فروش برق خود باید با نرخ های بسیار پایین 
رقابت کنند و درنتیجه طرح های اقتصادی 

آن ها توجیه نمی شود.
جز این، تنــوع ســرمایه گذاری خارجی، 
امنیت حقوقی ســرمایه و شفافیت مقررات 

از عناصر مهمی اســت که در ایران به دلیل 
رکود اقتصادی و فضای نامطلوب کسب وکار 

تقریباً فراهم نیست. 

برخی مســئولان افزایش تاب آوری 
شــبکه برق یا کاهش آلودگی را علت 
نیاز به تجدیدپذیر می دانند. اما بخش 
خصوصی با چه موانــع واقعی مواجه 

است؟
مهم ترین مانع، نبود الگــوی درآمد پایدار 
و نــرخ خریــد منصفانه بــرق تجدیدپذیر 
اســت. برای مثال در ســال های اخیر نرخ 
خرید برق خورشــیدی به کمتــر از نصف 
هزینه واقعی رســیده؛ آن هم در شــرایطی 
که ســرمایه گذاران باید به دلار تجهیزات 
وارد کننــد. ایــن حاشــیه ســود پایین، 
ســرمایه گذاری داخلی را بی رمق و حضور 

خارجی ها را کاملًا غیرممکن کرده است.
از سوی دیگر، ریســک عدم پرداخت منظم 
مطالبات نیروگاه ها توسط دولت یا شرکت 
برق، عدم دسترســی به منابع مالی ارزان، 
نبود زیرســاخت برای ذخیره سازی انرژی 
تولیدی و فقدان بازار شفاف معاملات برق، 
زنجیره ای از موانع اصلی است که توسعه را 

تقریباً متوقف کرده است. 

آیا پافشــاری بر یارانه گاز واقعاً برای 
خانوارها منفعت واقعی دارد یا بیش تر 

منافع گروهی خاص را تأمین می کند؟
عدالــت اجتماعی واقعی یعنــی منابع باید 
به نیازمنــدان واقعی و بخش هایی برســد 
که به توســعه ســاختاری کشــور کمک 
می کنند. یارانه سنگین گاز در ایران عمدتاً 
به نفــع صنایع بــزرگ، ثروتمنــد و حتی 
پرمصرف تریــن خانوارها توزیع می شــود؛ 

در حالی که اقشــار متوســط و آسیب پذیر 
کمتر از آن منتفع می شــوند. به زبان ساده، 
این یارانه باعث شــده ثروتمندترها مصرف 
بی ضابطه تری داشته باشند، صنایع بزرگ 
بدون دغدغه به هدررفــت ادامه دهند و در 
مقابل، این هزینــه از جیب همه مردم ایران 
)صندوق توســعه، بودجه دولت، ســلامت 

محیط زیست( پرداخت شود.
در بحث انرژی تجدیدپذیر، اگر تنها بخشی 
از چنین یارانه ای به زیرساخت یا تولید پاک 
اختصاص یابد، جامعه ای ســالم تر و امنیت 

انرژی پایدارتری خواهیم داشت. 

برخی معتقدند بــا افزایش قیمت گاز 
نیروگاهی، هم تورم بــالا می رود هم 
امنیت برق مردم به خطر می افتد. آیا 

این گزاره صحیح است؟
افزایش قیمتی منطقــی، تدریجی و همراه 
با سیاســت های جبرانی می تواند به اصلاح 
ساختاری بازار منجر شــود و الزماً به بحران 
تبدیل نمی شــود. شــرطش آن است که 
سیاست گذاران با علم به آثار تورمی، تدابیر 
حمایتی و هدفمند اتخاذ کنند )مثلًا یارانه 
مســتقیم به خانوارهای کم درآمد یا کارت 

انرژی(.
در بلندمدت، واقعی ســازی قیمت حامل ها 
بهره وری را بــالا می برد، ســرمایه گذاری 
بخش خصوصــی را فعال می کنــد و نهایتاً 
حتی به مهــار تورم کمــک می کند، چون 
فشار کســری بودجه و اســتقراض دولت 
کمتر می شود و سلامت اقتصاد ملی بیشتر 

تضمین می شود.
در مجمــوع، همه دنیــا ایــن دوره گذار را 
تجربــه کرده اند اما بــا برنامه و سیاســت 

حمایتی درست. 

اســتفاده از انرژی های نــو چطور 
می تواند امنیت شبکه برق را تقویت 
کند، آن هم در کشــوری مثل ایران با 

منابع گسترده گاز؟
گاز یک منبع ارزشــمند است اما در شرایط 
فعلی، به دلیل بحران تعمیرات، افت فشــار 
میادین و تقاضای رو به رشد، دیگر تضمین 
شدگی گذشــته را ندارد. انرژی های نو یک 
تنوع راهبردی و منبع پشتیبان است؛ یعنی 
اگر شبکه در زمســتان به کمبود گاز خورد، 
منابع خورشیدی و بادی می توانند ظرفیت 

قابل اتکایی ایجاد کنند.
افزون بر ایــن، تجدیدپذیرهــا به کاهش 
وابستگی به سوخت مایع )مازوت، نفتگاز( 
کمــک می کننــد. هزینه های بهداشــت 
عمومی، آلودگی، خاموشــی و حتی هزینه 
سرســام آور خرید تجهیزات خارجی رایج 
در بخش فســیلی نیز در صورت توســعه 

تجدیدپذیرها کمتر خواهد شد.
نباید فراموش کرد صــادرات برق پاک یک 
فرصت بزرگ درآمدی اســت؛ موضوعی که 
همسایگان ما با سیاست تشویقی جدی در 

آن پیشتاز شده اند. 

نقش تعرفه گذاری و بازار رقابتی برق 
را در احیای انرژی نو چگونه می بینید؟ 

آیا صرف ورود سرمایه کافی است؟
ایجاد بازار شــفاف و تعرفه گذاری هوشمند 
مهم ترین رکن توســعه اســت. بــازار برق 
فعلــی دولتــی، غیررقابتــی و بــا کنترل 
دســتوری قیمت هاســت، بنابرایــن هیچ 
مکانیزم خودتنظیمی یا ســیگنال قیمتی 
واقعی برای رشــد انرژی نو تعریف نشــده 
اســت. اگر حداقل ۵۰ درصد بــازار رقابتی 
شود، نه تنها ســرمایه جذب می شود، بلکه 

تکنولوژی داخلی هــم جان می گیرد، چون 
ســرمایه گذاران دغدغه بازگشت سرمایه 
دارند و بــرای افزایــش راندمــان هزینه 

می کنند.
نباید فراموش کرد بدون تضمین خرید برق 
تولیدی نیروگاه هــای تجدیدپذیر با قیمت 
واقعی، هیچ پیشــرفتی ممکن نخواهد بود. 
نقطه تلاقی قیمت گــذاری منصفانه و بازار 
رقابتی، همان نقطه رهایــی اقتصاد برق از 

دخالت دولت و یارانه غیرهدفمند است.

اهمیت بومی ســازی و اقتصاد دانشی 
را در این مسیر چقدر جدی می دانید؟

تا زمانی که دانش فنی و هســته پژوهشــی 
بومــی را جــدی نگیریم، صنعت ما اســیر 
تحریــم، ضعــف مدیریــت، خــروج ارز و 
عقب ماندگــی خواهــد بود. اگــر حتی ده 
درصد یارانــه ســالانه گاز بــه طرح های 
دانش بنیــان تجدیدپذیــر اختصاص یابد، 
ظرف ۱۰ ســال ایران می تواند صادرکننده 

تجهیزات و راه حل های فنی برق پاک باشد.
خــروج نخبــگان، تعطیلی شــرکت های 
دانش بنیــان و فرار ســرمایه، همه حاصل 
اولویت ناصحیح حمایت از اقتصاد فســیلی 
اســت. باید ایــن معادلــه را بــا حمایت از 
دانشــگاه ها، تســهیلات ارزان و ایجاد بازار 

سفارش داخلی، واقعاً معکوس کنیم. 

راهکارهــای عملیاتی  و  جمع بندی 
پیشــنهادی شــما برای عبور از این 

بحران چیست؟
۱. اصلاح تدریجی، هدفمند و هوشــمندانه 
یارانه گاز نیروگاهی و برق؛ حتی یک درصد 
افزایش قیمت گاز، بازار تجدیدپذیر ایران را 

متحول می کند؛
۲. طراحی نــرخ خرید تضمینی شــناور و 

واقعی برای برق تجدیدپذیر؛
۳. تضمیــن پرداخــت به موقــع مطالبات 

نیروگاه های بادی و خورشیدی؛
۴. ایجاد صندوق حمایت از سرمایه گذاری 

و بیمه ریسک پروژه های انرژی های نو؛
۵. تغییــر اولویــت مشــوق ها از صنایــع 

پرمصرف به طرح های نوآور و فناور؛
۶. الزام به حضور حداقلی تجدیدپذیرها در 

سبد برق هر شهر بزرگ؛
۷. صدور مجوز صــادرات برق پاک با قیمت 

غیر یارانه ای و جذاب
۸. شفاف ســازی قوانین، حــذف امضاهای 
طلایــی و کاهــش ریســک بــرای بخش 

خصوصی و خارجی.
اگر این اصلاحات بــا همراهی مردم، حمایت 
سیاســت گذار و جذب ســرمایه اجرا شود، 
هم بازار برق به تعادل می رســد، هم فشاری 
از بودجه عمومی برداشــته می شــود و هم از 
بحران رکود و اتلاف انرژی خارج خواهیم شد.

خریدار  اتلاف گســترده انرژی و سیاســت یارانه ای 
مزمن، زنجیره صنعت برق ایــران را به چرخه ای گرفتار 
تبدیل کرده؛ چرخه ای که نه دمی بر توســعه می نهد نه 

باری از شانه بودجه برمی دارد.
 اتلاف گسترده انرژی و سیاست یارانه ای مزمن، زنجیره 
صنعت برق ایــران را به چرخه ای گرفتــار تبدیل کرده؛ 
چرخه ای که نه دمی بر توســعه می نهد نه باری از شــانه 
بودجه برمی دارد. چرا این ساختار معیوب شکل گرفته و 
راه عبور از آن چیست؟ در گفت وگو با نیما رضایی استاد 
اقتصاد انرژی و تحلیل گر انرژی های نــو به ابعاد پنهان 

این مسئله و راهکارهای اصلاحی پرداخته ایم.

در ادبیات اقتصادی، اصطــلاح »حلقه معیوب« به 
ســاختاری گفته می شــود که اعضا هریک عامل 
تشدیدکننده ضعف هم باشند. شما معضل اتلاف و 
یارانه در نظام برق ایران را چگونه تشریح می کنید؟

این یک تعبیر کاملًا دقیق اســت. در ایران، شــبکه برق 
حلقه هایی دارد که هریک نه تنهــا به ضعف بخش دیگر 
دامن می زند، بلکه اتلافات آن را هم چندلایه می کند. در 
ریشــه یابی، ابتدا باید به اتلاف عظیم نیروگاه ها و شبکه 
انتقال اشاره کرد که گاه تا ۲۰ درصد برق تولیدی را نابود 
می کند. این عدد حتی نسبت به شاخص های منطقه ی 

ما هم قابل توجه است.
اما حلقه دیگر، قیمت گذاری غیرواقعی و یارانه ســنگین 
اســت: وقتی ســوخت گاز تقریباً به رایــگان در اختیار 
نیروگاه قــرار می گیرد، نه تنهــا نیــروگاه دلیلی برای 

نوســازی ندارد، بلکه مصرف بالای ســوخت و هدررفت 
انرژی به عادت غالب بدل می شــود.چرخه اینجاست:؛ 
هزینه اتلاف به دلیل یارانه مســتقیم برای مصرف کننده 
محسوس نیســت، دولت نیز به دلیل ترس از پیامدهای 
اجتماعی ســراغ واقعی ســازی قیمت نمــی رود، و این 
»تله« دوباره تکرار می شــود و به مرور سرمایه گذاری در 
زیرســاخت و فناوری مدرن به محاق فراموشی می رود. 
در نهایت نــه تولیدکننده بــرق انگیزه بهبــود دارد، نه 
مصرف کننده انگیزه صرفه جویی، و نــه دولت می تواند 

روی درآمد کافی برای توسعه حساب کند.

نقش رفتار مصرف کننــده و مخاطب عمومی در 
تداوم این حلقه چیست؟ آیا می توان اصلاح رفتار 

را عاملی کلیدی دانست؟
رفتار مصرفی پیامد سیاســت گذاری اســت. وقتی برق 
عملًا مجانی اســت، هیچ نیروی انگیزشی برای مدیریت 
مصرف وجود ندارد. در کشورهای همسایه با نرخ واقعی 
انرژی، مشــترکان مصرف شبانه، روشــن نگاه داشتن 
مصارف غیرضروری و حتی نصــب تجهیزات کم مصرف 
را با دقت دنبال می کنند، اما در ایران رابطه مستقیم میان 

قیمت و رفتار مصرفی وجود ندارد.
کار فرهنگی مهم است، اما کلید اصلی اصل سیگنال دهی 
اقتصادی است. تجربه موفق کشــورهایی نظیر ترکیه و 
برزیل نشان داده، اگرچه تبلیغات مهم است اما تا پیش از 
واقعی سازی تدریجی قیمت های برق و سوخت و اعطای 

»یارانه های هدفمند«، تغییر پایدار شکل نمی گیرد.

عده ای معتقدنــد یارانه انرژی یک سیاســت 
اجتماعی لازم برای حمایــت از طبقات ضعیف 

است. آیا چنین دفاعی عملًا واقعیت دارد؟
این گزاره تنها زمانی درســت اســت کــه یارانه به طور 
هدفمند به اقشــار آسیب پذیر برســد. در ساختار فعلی 
ایران، اما اغلب ســهم بیشــتری از یارانه به مشــترکان 
پرمصــرف و صنایع بزرگ می رســد. به عبارت ســاده، 
پردرآمدتریــن دهک مصرف بــرق، ده ها برابر اقشــار 

پایین تر از یارانه استفاده می کنند.
تعداد خانوارهای واقعاً نیازمند، کمتر از کل مشــترکین 
حقیقی شــبکه برق اســت. بنابراین سیاســت حمایت 
اجتماعی باید مبتنی بر یارانــه هدفمند، کارت انرژی یا 

کمک نقدی باشد، نه سرریز کردن میلیاردها دلار یارانه 
به کل شــبکه، که نهایتاً منجر به هدررفت و اتلاف بیشتر 

می شود.

گفته می شــود »اتلاف انرژی در تولید و انتقال 
توجیه اقتصادی ندارد«. چرا اصلاح اساسی این 

حلقه تا به امروز اتفاق نیفتاده؟
علت را باید در ســه سطح بررســی کرد. اول، فقدان اراده 
سیاسی پایدار: اجرای اصلاحات بزرگ اقتصادی همواره 
نگرانی اجتماعی ایجاد می کند. دولت ها از ترس تحریک 
نارضایتی اجتماعــی، تعدیل قیمت یا ســرمایه گذاری 
بر زیرســاخت های بهره ور را به تعویــق می اندازند.دوم، 
ساختار مدیریتی و انگیزه ناقص: شــرکت های دولتی یا 
خصولتی، ســود واقعی حاصل از کاهش اتلاف را در تراز 
مالی خود احســاس نمی کنند. بنابرایــن، صرفه جویی 
برایشان مسئله ای حاشــیه ای است نه اســتراتژیک.در 
نهایت، نبود بازار رقابتی برق؛ انحصار کامل دولت بر قیمت 
و توزیع برق، انگیزه های بخش خصوصــی و نوآوری را از 
بین برده است. تا زمانی که بازار واقعی و انگیزه مالی ایجاد 

نشود، هیچ روند اصلاحی از درون سیستم پدید نمی آید.

ســهم فناوری و نوســازی تجهیزات در کاهش 
اتلاف چقدر مهم است؟ چگونه می توان فاصله با 

کشورهای پیشرو را جبران کرد؟
نوســازی تجهیزات و پنل هــای انتقال، بهینه ســازی 
نیروگاه های حرارتی و استفاده از انرژی های تجدیدپذیر 
مهم ترین ارکان کاهش اتلاف انرژی اند. در کشــورهای 
توسعه یافته، متوسط اتلاف شــبکه انتقال بین ۷ تا ۱۰ 
درصد اســت. این نتیجه ســرمایه گذاری منظم و رشد 
فناوری اســت.اما الزاماً مدل واردات فناوری خارجی هم 
پاسخگو نیست؛ مســئله، حمایت از اقتصاد دانش بنیان 
داخلی با قیمت واقعی و متناسب سازی تعرفه برق است. 
ترکیب این دو، مســیر ورود فناوری روز، سرمایه گذاران 

خارجی و شرکت های بومی را هموار می کند.
امروز شــرکت های ایرانی توان تولید توربین های کلاس 
F را دارنــد اما انگیــزه ای برای به کارگیری آن نیســت. 
باید به طرح های مشــارکتی، تضمین خرید برق بهره ور 
و حمایت های مالی بــرای ایجاد انگیــزه و ورود به بازار 

جهانی بها داده شود.

نقش نظام یارانه و قیمت گذاری انرژی در سقوط 
انگیزه توسعه انرژی های نو چیست؟

قیمت گــذاری ناکارآمد انرژی عملًا ســد راه توســعه 
انرژی های تجدیدپذیر شــده اســت. اگر برق حرارتی 
به دلیل یارانه، کیلوواتی زیر ۳۰۰ تومان تمام شــود اما 
برق خورشــیدی یا بادی باید با قیمت ۱۵۰۰ تا ۲,۰۰۰ 
تومان رقابت کند، هیچ ســرمایه گذاری منطقی ســراغ 
تجدیدپذیر نمی رود.یعنــی یارانــه غیرهدفمند، یک 
حلقه معیوب دوم در زنجیــره صنعت برق ایجاد می کند: 
هــم شــرکت های حرارتی انگیــزه بهبــود ندارند، هم 
تجدیدپذیرها به سد هزینه ای برخورد می کنند. نتیجه 
این معادلــه، عقب ماندگــی فناورانه و از دســت رفتن 

فرصت صادرات برق پاک است.

برخی معتقدند اصلاح قیمــت برق منجر به تورم 
یا نارضایتی عمومی می شود. چطور می توان این 

معضل را رفع کرد؟
نکته کلیــدی، ســرعت و روش اصلاح اســت. افزایش 
تدریجی قیمــت برق همــراه با جبــران هدفمند برای 
دهک های آســیب پذیر می تواند تغییرات را قابل تحمل 
کند. هیچ کس نمی گوید باید یک شــبه قیمت ها واقعی 
شود یا خانوارها تحت فشار قرار گیرند، اما فاصله موجود 
میان هزینه تولیــد و تعرفه کنونی اگر ادامــه یابد، کل 

زیرساخت شبکه با خطر فروپاشی مواجه می شود.
مکانیسم هایی نظیر یارانه کارت انرژی، بازتوزیع درآمد 
دولت از حذف یارانه هــای غیرمؤثر و تســهیلات برای 
ســرمایه گذاری تجدیدپذیر خانگی می تواند این انتقال 
را مدیریت پذیر و کم هزینه کند. بسیاری از کشورها این 

سیاست ها را با موفقیت اجرا کرده اند.

صادرات برق یا ســوخت، چه نقشی در رهایی از 
معضل یارانه و اتلاف دارد؟ آیــا این راهکار قابل 

اجراست؟
بله، صادرات برق و گاز یکی از پتانســیل های مهم خروج 
از تله یارانه غیرهدفمند اســت. ایران با داشــتن ذخایر 
عظیم گاز، می تواند به جای مصرف داخلی بی ضابطه و با 
قیمت یارانه ای، صادرات با نــرخ واقعی را جایگزین کند. 
درآمد حاصل صرف نوسازی شــبکه و حمایت از شبکه 

آسیب پذیر داخلی شود.

معمای حلقه معیوب اتلاف و یارانه در زنجیره برق ایران

آگهى موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین 
تکلیف وضعیت ثبتى و اراضى و ساختمان هاى فاقد سند رسمى

شناسه آگهی: ۱۹۳۰۲۰۸
تکليف  تعيين  قانون  موضوع  هيات  از  صادره  مورخ ۱۴۰۳/۱۰/۰۲  شماره ۸۳۳۹  رای  برابر 
وضعيت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی ناحيه يک اهواز 
تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی در قسمتی از پلاک ۶۸ باقيمانده بخش ۹ اهواز که حکايت 
از احراز مالکيت متقاضی نسبت به ملک مورد تقاضا و انتقال ملک از مالک رسمی (۴۹۴۰۳

مورخ ۱۴۰۳/۴/۱۷ دفترخانه ۱۱۰ اهواز رحيم باغی آبروی) به متقاضی رحيم باغی آبروی شماره 
شناسنامه ۱۱ کدملی ۱۷۵۱۸۴۰۱۳۱ فرزند رحمان صادره اهواز نسبت به ششدانگ يک قطعه 
زمنی کشاورزی به مساحت ۱۶۱۳۴ مترمربع در قسمتی از پلاک فوق خريداری شده طبق شرح 
صدر اگهی و انتقال ملک از مالک رسمی بنام وی محرز گرديده است. لذا به منظور اطلاع عموم 
مراتب در دو نوبت به فاصله پانزده روز در روزنامه های محلی و کثيرالانتشار سراسری آگهی می 
شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکيت متقاضی اعتراضی داشته باشند می 
توانند از تاريخ انتشار اولين آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به اين اداره تسليم و پس از اخذ 
رسيد، ظرف مدت يک ماه از تاريخ تسليم اعتراض، دادخواست خود را به مراجع قضايی تقديم 
نمايند. بديهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند 

مالکيت صادر خواهد شد.ضمنا صدور سند مالکيت مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود.
تاريخ انتشار نوبت اول: ۱۴۰۴/۲/۲۷

تاريخ انتشار نوبت دوم: ۱۴۰۴/۰۳/۱۲
بهزاد مردانی – رييس اداره ثبت اسناد و املاک ناحيه يک اهواز

آگهى موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتى اراضى و ساختمانهاى فاقد سند رسمى

برابر رای شماره ۹۸۱ مورخ ۱۴۰۴/۰۲/۰۳ هيات موضوع قانون تعيين تکليف وضعيت ثبتی اراضی 
و ساختمان های فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی بوشهر تصرفات مالکانه و بلامعارض 
متقاضی احمد اوليائی فرزند ابراهيم به شماره شناسنامه ۶۲۹ و شماره ملی ۲۳۷۱۹۹۹۹۴۶
صادره از کازرون در قسمتی از شش دانگ يکبابخانه به مساحت ۲۰۰ متر مربع پلاک ۷۱ فرعی از
۳۴۰۰ اصلی مفروزی و مجزا شده از اصلی واقع در بخش دو بوشهر خريداری مالک رسمی 
گرديده است. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی ميشود در 
صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند الکيت متقاضی اعتراضی داشته باشند ميتوانند از تاريخ 
انتشار اولين آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به اين اداره تسليم پس از اخذ رسيد، ظرف 
مدت يک ماه از تاريخ تسليم اعتراض ، دادخواست خود را به مرجع قضايی تقديم نمايند. بديهی 
است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکيت صادر 

خواهد شد.  م الف ۴۲۳
تاريخ انتشار نوبت اول ۱۴۰۴/۰۲/۲۷ تاريخ انتشار نوبت دوم ۱۴۰۴/۰۳/۱۲

 شکراله سعادتی رئيس اداره ثبت اسناد و املاک شهرستان بوشهر

آگهى موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتى اراضى و ساختمانهاى فاقد سند رسمى

برابر رأی شماره ۵۳۶ مورخ ۱۴۰۴/۰۱/۲۴ هيات موضوع قانون تعيين تکليف وضعيت ثبتی اراضی 
و ساختمان های فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی بوشهر تصرفات مالکانه و بلامعارض 
متقاضی مهرشاد صادقی نژاد فرزند علی کرم به شماره شناسنامه ۸۴۹۶۲  ۲۳۸۰ و شماره ملی 
۲۳۸۰۲۸۴۹۶۲ صادره از ممسنی در قسمتی از شش دانگ يکباب خانه به مساحت ۱۴۰ متر 
مربع پلاک ۲۳۱ فرعی از ۳۳۸۷ اصلی مفروزی و مجزا شده از اصلی واقع در بخش دو بوشهر 

خريداری مالک رسمی گرديده است 
 لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی ميشود در صورتی که اشخاص 
نسبت به صدور سند می توانند از تاريخ انتشار اولين آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به اين 
اداره تسليم و پس از اخذ ،رسيد ظرف مدت يک ماه از تاريخ تسليم اعتراض ، دادخواست خود را 
به مرجع قضايی تقديم نمايند. بديهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض 

طبق مقررات سند مالکيت صادر خواهد شد. م الف ۴۳۴
تاريخ انتشار نوبت اول ۱۴۰۴/۰۲/۲۷ تاريخ انتشار نوبت دوم ۱۴۰۴/۰۳/۱۲

شکراله سعادتی رئيس اداره ثبت اسناد و املاک شهرستان بوشهر

آگهى موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتى اراضى و ساختمانهاى فاقد سند رسمى

برابر رای شماره ۹۷۹ مورخ ۱۴۰۴/۰۲/۰۳ هيات موضوع قانون تعيين تکليف وضعيت ثبتی 
اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی بوشهر تصرفات مالکانه و 
بلامعارض متقاضی منوچهر ماهينی فرزند عبدالمحمد به شماره شناسنامه ۱۱۲ و شماره ملی 
۴۴۴۹۵۹۲۲۶۳ صادره از اردکان در قسمتی از شش دانگ يکباب ساختمان به مساحت ۱۹۹/۸۴

متر مربع پلاک ۷۲ فرعی از ۳۴۰۰ اصلی مفروزی و مجزا شده از اصلی واقع در بخش دو بوشهر 
خريداری مالک رسمی گرديده است. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله ۱۵

روز آگهی ميشود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکيت متقاضی اعتراضی داشته 
باشند ميتوانند از تاريخ انتشار اولين آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به اين اداره تسليم و پس 
از اخذ رسيد ظرف مدت يک ماه از تاريخ تسليم اعتراض ، دادخواست خود را به مرجع قضايی 
تقديم نمايند. بديهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات 

سند مالکيت صادر خواهد شد. م الف ۴۲۰
تاريخ انتشار نوبت اول ۱۴۰۴/۰۲/۲۷ تاريخ انتشار نوبت دوم ۱۴۰۴/۰۳/۱۲

شکراله سعادتی رئيس اداره ثبت اسناد و املاک شهرستان بوشهر



سووشون باید مجوز انتشار بگیرد؛ نماوا تا چند 
ماه مسدود می ماند

نماوا به علت تخلف عمدی و برنامه ریزی شــده، احتمــالاً تا چند ماه 
مسدود می ماند.

عباس ســیاح طاهری معاون کاربران و تنظیم گــری اجتماعی درباره 
وضعیت ســریال »سووشــون« بیان کرد: ســریال »سووشــون« به 
کارگردانی خانــم نرگس آبیار فقط مجوز طرح داشــت اما طبق قاعده 
می بایســت برای فیلمنامه هم مجوز گرفته می شد که مجوز نگرفتند 
و بدون مجوز ساخت اثر تولید شد. علی رغم اینکه بدون مجوز، سریال 

ساخته شد اما نهایت همکاری را با سازندگان داشتیم.
وی اضافه کرد: ساترا در فرصت یک ماهه چندجلسه با مسئولان نماوا و 
تهیه کننده و کارگردان سریال مذکور، برگزار کرد و ایرادات را گفتیم. 
۶ قسمت بازبینی شد. به غیر از قســمت اول، که به علت زیر پا گذاشتن 
حدود شرعی و عرفی مســلم و واضح، به اصلاحات بیشتری نیاز داشت 

در پنج قسمت بعدی اصلاحات جزئی اعلام شد.
ســیاح طاهری درباره پیش بینی خود از وضعیت پلتفرم نماوا تصریح 
کرد: سه نکته بســیار مهم در این باره وجود دارد، اولین نکته اینکه، از 
یک ماه گذشته رئیس ســکو و معاون اجرائی وی در جلسات حضوری 
و تماس های متعدد از نقطه نظر ســاترا و لزوم اصلاح اشــکالات مطلع 
بودند. حتی نسخه های متعددی را ارائه کردند که درباره هرکدام از این 
نســخه ها نیز روند بازبینی انجام و نکات گفته شد. ولی در پایان همان 
نسخه مورد نظر خودشان را که بیشترین میزان مشکل و ایراد را داشت، 
با علم بر این موضوع منتشــر کردند. دومین نکته، بی توجهی کامل به 
هشدارهای مدعی العموم به علت زیرپا گذاشتن حدود شرعی و قانونی 
بود. چندین نوبت و در تماس های گوناگون راجع به این مســائل و لزوم 
اصلاح آنها پیش از انتشار مطابق نظر ساترا به رئیس و مسئولان سکوی 

نماوا تذکر داده شده بود که به هیچ وجه مورد توجه قرار نگرفت.
وی اضافه کرد: نکته سوم توجه نکردن به هشــدار و ابلاغیه دادستانی 
در روز انتشــار بود. طی ابلاغیه ای که در روز انتشــار خطاب به نماوا و 
ساترا صادر شد، فرصت داده شد تا ســاعت ۱۴:۳۰ روز جمعه قسمت 
اول از روی سکو حذف شود. از سوی ســاترا هم با معاون نماوا صحبت 
و اطلاع رسانی شد حتی تا ســاعت ۱۵ نیز صبر کردند و زمان داده شد، 
ولی اقدامی در ســکوی نماوا صورت نگرفت و متأسفانه مسئولان نماوا 
در برابر این ابلاغیه و هشــدار، تحرکی نشان نداده و اقدامی نکردند و در 
نهایت طبق اعلام و هشدار قبلی مدعی العموم، سکوی نماوا از دسترس 
خارج شــد. بنابراین هرگونه تصمیم گیری درباره ادامه فعالیت سکوی 
نماوا باید طبق نظر مراجع قضائی باشد، اما حدس می زنم و احتمال می 
رود با توجه به تخلف عمدی و برنامه ریزی شده و بی توجهی به قانون و 
حتی هشدار دستگاه قضایی، مسدود بودن ســکوی نماوا فعلًا به مدت 

چند ماه ادامه داشته باشد.
سیاح طاهری درباره اینکه تکلیف سریال چه خواهد شد، گفت: سریال 
تا مجوز ساترا را نداشته باشد اجازه انتشار نخواهد داشت که این موضوع 

نیز شرایط خاص خودش را دارد.
وی در این باره افزود: اصلاحات فیلمنامه باید انجام شــود و قســمت 
های سریال با توجه به مشــکلاتی که ملاحظه شده لازم است در تعداد 
بیشتری ارائه شود تا در روند بررسی و بازبینی قرار گیرد و طبیعی است 
این روند زمان بر است و حتی شاید لازم باشــد تیم تولید برخی نماها و 
… را دوباره ضبط کنند که شــرایط خاص خودش را دارد و با توجه به 

این نکات دست کم چندماهی طول خواهد کشید.
معاون ســاترا در پایان با اشــاره به اطلاعیه نماوا اعلام کــرد: به علت 
چندین مورد خلاف واقع که در این بیانیه آمده، روند پیگیری حقوقی و 

قضائی و شکایت از این سکو آغاز شده است.

 برگزاری کارگاه »نمایش خلاق« برای کودک 
و نوجوان توسط آقای حکایتی

دوره مقدماتی »نمایش خلاق« ویژه کــودکان و نوجوانان، با تدریس 
بهــرام شــاه محمدلو در محل پلاتوی فرهنگســرای نیــاوران برگزار 
می شــود.به نقل از روابط عمومی فرهنگســرای نیاوران، دوره آموزش 
بازیگری کودک بــر پایه خلاقیت، بــا تدریس بهرام شــاه محمدلو از 

هفدهم خرداد در فرهنگسرای نیاوران آغاز می شود.

این دوره ، شامل ۱۰ جلســه، ویژه کودکان رده سنی ۷ تا ۱۲ سال است 
که شنبه ها و پنجشنبه ها از ساعت ۱۵ تا ۱۶:۳۰ برگزار می شود. در این 
کارگاه با استفاده از تکنیک های مختلف تربیتی، توانمندی های فردی 
و خلاقیت کودکان افزایش داده می شود.بهرام شاه محمدلو، کارگردان، 
بازیگر و فارغ التحصیل رشــته هنرهای نمایشی و از تشکیل دهندگان 
اولین مرکز حرفــه ای تئاتر کانون پرورش فکری کــودکان و نوجوانان 
اســت. در میان آثار او می توان به »زیر گنبد کبود« اشاره کرد که با نام 

آقای حکایتی در میان مخاطبان شهرت زیادی داشت.
علاقه منــدان برای ثبت نام و کســب اطلاعــات می توانند با شــماره 

۰۹۳۰۷۲۴۷۶۱۴ تماس حاصل کنند.

هفتمین جشنواره تئاتر شهر با تاکید بر هویت  
شهر تهران برگزار می شود

رئیس سازمان فرهنگی هنری شــهرداری تهران از برگزاری هفتمین 
دوره جشنواره تئاتر شــهر پس از وقفه ای ۸ ســاله و با تاکید بر هویت 

فرهنگی شهر تهران خبر داد.
 به نقل از پایگاه خبــری تحلیلی فرهنگ و هنر، مهــرداد باقری پبدنی 
رئیس ســازمان فرهنگی هنری شــهرداری تهران با اشــاره به سابقه  
برگزاری موفق ۶ دوره از جشنواره تئاتر شــهر گفت: سازمان فرهنگی 
هنری در دهــه  ۹۰ با برگــزاری ۶ دوره از »جشــنواره تئاتر شــهر« 
ضمن معرفی نســل تازه ای از جوانان خلاق به تئاتر حرفه ای کشــور، 
تاثیرگذاری به سزایی در توسعه  فضای هنر داشته است. اکنون و پس از 
وقفه ای ۸ ساله، در نظر داریم با رویکردی متفاوت در ساختار اجرایی و 
مضامین و موضوعات محتوایی، هفتمین دوره  این جشــنواره را برگزار 

کنیم.
وی افزود: هفتمین جشنواره تئاتر شــهر با محوریت بازنمایی لایه های 
گوناگون شهر تهران از قصه های تاریخ گذشــته  این شهر تا چشم انداز 
آینده  آن می کوشد تا اهدافی چون تقویت انســجام اجتماعی، تقویت 
حس تعلق به شــهر تهران و آشنایی نســل جوان با پیشینه  آن، تقویت 
روحیه  امید به آینده، نشاط اجتماعی، تداعی و ترسیم آینده ای روشن 
و همچنین نمایش آیین ها و ســنت های دیرینی چــون مردمداری و 
پهلوانی، فتوت و استقامت و دین داری به عنوان میراث ارزشمند تهران 
را تحقق بخشد.رییس سازمان فرهنگی هنری شهرداری تهران گفت: 
به زودی نشست شورای سیاست گذاری هفتمین جشنواره تئاتر شهر 

برگزار و فراخوان آن منتشر خواهد شد.

 خرس گم شده پارک پردیسان با پهپاد دید 
در شب هم پیدا نشد

مدیرکل دفتــر حفاظت و مدیریــت حیات وحش ســازمان حفاظت 
محیط زیست گفت: خرس گم شده پارک پردیســان با پهپاد حرارتی 

و دید در شب هم پیدا نشد.
غلام رضا ابدالــی، مدیرکل دفتــر حفاظت و مدیریــت حیات وحش 
سازمان حفاظت محیط زیست درباره وضعیت خرس گمشده در پارک 
پردیسان اظهار کرد: تلاش شبانه روزی برای پیدا کردن خرس گم شده 
پارک پردیســان ادامه دارد و نیروهای یگان حفاظت هم تا صبح پیگیر 
این موضوع بودند.وی با اشــاره به اینکه اســتتار خرس هم بسیار زیاد 
است، افزود: پردیســان پر از درختان توت و میوه اســت و برای همین 

امکان پیدا کردن خرس مشکل شد.
مدیرکل دفتــر حفاظت و مدیریــت حیات وحش ســازمان حفاظت 
محیط زیست با اشاره به اینکه رد خرس دو شب پیش در پردیسان زده 
شده و همین موضوع سناریوی امکان دزدیدن آن را کاهش داد، گفت: 

البته تا خرس پیدا نشود هیچ چیز غیر محتمل نیست.
گفتنی اســت؛ یکــی از دو توله خرس قهــوه ای در پارک پردیســان 
از پنجشــنبه ۷ خرداد ناپدید شــده اســت. این توله خرس یکی از دو 
توله خرس قهوه ای اســت که اواخر اردیبهشت امســال توسط یکی از 
محیط بانان استان فارس، حین گشــت زنی پیدا می شوند. مادر این دو 
توله خرس قهوه ای توسط یک شکارچی کشته شده بود و لاشه خرس 

مادر در منطقه ابرج شهرستان مرودشت پیدا می شود.
این دو توله خرس ســوم خرداد برای تیمار بــه کلینیک حیات وحش 
پردیسان واقع در تهران منتقل می شــوند تا تحت مراقبت و تیمار قرار 
گرفته و مجدداً به طبیعت بازگردانده شــوند که متأســفانه این اتفاق 

برای یکی از آنها رخ می دهد.

راه اندازی سامانه هشدار سریع زلزله در تهران
رئیس سازمان مدیریت بحران تهران گفت: سامانه هشدار سریع زلزله 
با نیت کمک به ایمنی شــهروندان کلید خورد و هدف فراتر از هشــدار 

دادن است و دنبال ایمن سازی شهر هستیم.
 صورتجلســه همکاری مشــترک بین سازمان پیشــگیری و مدیریت 
بحران شــهر تهران و پژوهشــگاه بین المللی زلزله شناسی و مهندسی 
برگزار شــد. هدف از این همکاری، بهره برداری از سامانه هشدار سریع 

زلزله در تهران اعلام شده است.
علی نصیری، رئیس سازمان مدیریت بحران تهران در این مراسم اظهار 
داشت: سامانه هشــدار ســریع زلزله با نیت کمک به ایمنی شهروندان 
چند سال پیش کلید خورد. با همکاری طرف ژاپنی، ۱۵ اقدام طراحی 
شده که یکی از آنها راه اندازی این ســامانه بود. هدف ما فراتر از هشدار 

دادن است و دنبال ایمن سازی شهر هستیم.
وی ادامه داد: از روز اول حضورم در ســازمان تأکید داشــتم که راهبرد 
باید ایمن سازی باشد، نه صرفاً هشدار. با این حال پروژه را تا پایان دنبال 

می کنیم و امیدواریم بزودی فاز عملیاتی آن به نتیجه برسد.
نصیری درباره چالش های پروژه گفت: مدیریت اجرایی و هماهنگی ها 

حتی پیچیده تر از جنبه های فنی پروژه است.
وی همچنین افزود: امیدوارم این همکاری با پژوهشگاه زلزله شناسی به 
نتایج عملی و ملموس منجر شــود و سایر کلانشهرها را هم ترغیب کند 

سامانه های مشابه را راه اندازی کنند.

کامبد امینی، رئیس پژوهشــگاه زلزله شناسی با اشــاره به حساسیت 
پروژه گفت: هر هشــدار اشــتباه می تواند تبعات جدی داشــته باشد. 
بنابراین اجرای دقیق مراحل پایانی اهمیت ویژه ای دارد. پژوهشــگاه 
به عنوان مشاور و همکار در کنار سازمان مدیریت بحران تهران خواهد 
بود.مهندس اســماعیل ســلیمی، معاون پیشــگیری و کاهش خطر 
سازمان مدیریت بحران، این پروژه را اقدامی مهم توصیف کرد و افزود: 
خوشبختانه تغییر مدیریت ها خللی در روند اجرای پروژه ایجاد نکرده 

است
وی ضمن تشــریح مراحل اجرای پروژه در چهار بخش، ابراز امیدواری 

کرد که همکاری مشترک منجر به بهره برداری کامل سامانه شود.
در این نشست، رئیس پژوهشگاه زلزله شناسی و معاونان و کارشناسان 
مرتبط و همچنین رئیس سازمان پیشگیری و مدیریت بحران تهران به 

همراه معاونان و کارشناسان این سازمان حضور داشتند.

مسئول عملیات حج تمتع سال 1404 فرودگاه امام
واز اربعین وزانه ۱۵۰ پر  آمادگی ر

 مســئول عملیات حــج تمتع ســال ۱۴۰۴ شــهر فرودگاهــی امام 
خمینی)ره( با اشاره به اتمام عملیات دور رفت اعزام زائران حج تمتع از 

فرودگاه امام)ره(، از اعزام ۲۳ هزار و ۳۰۰ زائر از این فرودگاه خبر داد.
جواد صالحی آرتیمانی افزود: آخرین پرواز عملیات اعزام حجاج تمتع 
۱۴۰۴ توسط هواپیمای سعودی فلای ناس ساعت ۱۷ و ۲۶ دقیقه روز 
گذشته )شــنبه( شــهر فرودگاه امام خمینی)ره( را به مقصد فرودگاه 

جده ترک کرد.
وی بیان داشت: از نیمه اردیبهشــت ماه که پروازهای حجاج آغاز شد تا 
دهم خرداد ماه، در مجموع ۹۲ پرواز از این شــهر فرودگاهی انجام شد 

که ۵۹ پرواز به مقصد مدینه و ۳۳ پرواز به مقصد جده صورت گرفت.
صالحی ادامه داد: در این عملیات ۲۳ هزار و ۳۰۰ نفر زائر به ســرزمین 
وحی اعزام شدند که ۷۲ پرواز توسط شرکت ایران ایر و ۲۰ پرواز توسط 
شرکت سعودی فلای ناس به انجام رســید. ۱۳ هزار و ۵۳۸ نفر از زائران 
با ۵۹ پرواز به مدینه و ۹ هــزار و ۷۶۶ نفر از زائران بــا ۳۳ پرواز به جده 
منتقل شدند.وی خاطرنشان کرد: در این عملیات به طور میانگین ۲۵ 
دقیقه تاخیر در پروازهــا ثبت و ۶۷۴ هزار و ۵۹۸ کیلوگرم بار مســافر 

جابه جا شد.
مســئول عملیات حج تمتع ۱۴۰۴ شــهر فرودگاهی امــام خمینی 
)ره( گفت: نزدیک به ۲۵ هزار بســته پنج لیتری آب زمزم که در شــهر 
فرودگاهی و در محیط مناسب دپو شــده به محض بازگشت حجاج در 
اختیار آنان قرار می گیرد؛ بر این اساس تقاضا می شود حجاج از به همراه 
داشــتن آب زمزم خودداری کنند که این موضوع بــه دلیل ایمنی در 

پروازها و انضباط کاری انجام می شود.
وی با تاکید بر اینکه در موضوع اعزام و پذیرش حجاج ایستایی و تاخیر 
نداشــتیم؛ یادآور شــد برخی پروازها به دلیل همزمانی با اذان صبح و 
تمایل مســافران به اقامه نماز با تاخیر انجام شــد و همچنین در برخی 
موارد مشکلات فنی سبب تاخیر شــد که ایرلاین های مربوطه باید به 
ارائه توضیح بپردازند.معاون شهر فرودگاهی امام )ره( خاطرنشان کرد: 
فقط یک پرواز در کل عملیات تاخیر زمانی بالایی داشــت که سبب شد 
تا میانگین ۲۵ دقیقه تاخیر را شــاهد باشیم که در مجموع عدد ناچیز و 

قابل اغماضی محسوب می شود.
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  رشیدپور از برنامه جدیدش گفت

وف را نمی گفتم! به عقب برگردم آن جمله معر

رضا رشیدپور با توضیح جزییات برنامه  خریدار 
تازه اش با عنوان »۱۳۰۰ آفرین« که درباره مرور 
اتفاقات ۱۰۰ سال گذشــته در سال ۱۵۰۴ است، 
از سرنوشــت برنامه »ســاعت صفر« و علاقه اش 

برای بازگشت به تلویزیون گفت.
چندی پیش بود که خبر رســید رضا رشــیدپور 
مجری و برنامه ســاز کشــورمان قرار است تهیه 
کنندگــی و اجــرای برنامــه »۱۳۰۰ آفرین« را 
برای پخش از یکی از پلتفرم های شــبکه نمایش 
خانگی برعهده داشــته باشــد در حالی که هنوز 
وضعیت پخش تاک شوی »ســاعت صفر« او که 
قرار بود شامل گفتگوهای متفاوتی با هنرمندان و 
افراد نخبه بین المللی باشــد، مشخص نبود و بعد 
از مدتی وی یکی از قسمت های آن را در یوتیوب 

منتشر کرد.
در هفته گذشته رشــیدپور در نشست رسانه ای 
جشــنواره فیلم و تئاتــر لوتوس که قرار اســت 
شــهریور در جزیره کیش برگزار شــود، حضور 
داشــت و علی رغــم اینکــه تمایلی بــه حضور 
رسمی در نشســت و قرار گرفتن جلوی دوربین 
خبرنگاران را نداشــت، اعلام شــد کــه وی قرار 
است به صورت مادی و معنوی پشتیبان و حامی 
برگزاری جشــنواره باشد. در حاشــیه برگزاری 
این نشست با رشــیدپور درباره سرنوشت برنامه 
»ســاعت صفر«، تولید برنامه جدیدش با عنوان 
»۱۳۰۰ آفرین« که برخلاف اخبار منتشــر شده 
تاک شو نیســت و بیشــتر جنبه نمایشی دارد و 
درباره روایت اتفاقات ۱۰۰ ســال گذشــته ایران 
در ســال ۱۵۰۴ به زبان طنز اســت و همچنین 
علاقه اش برای بازگشــت به تلویزیون گفتگویی 

داشتیم که در ادامه می خوانید.

* آقای رشیدپور چندســالی است که از 
فضای اجرا در تلویزیــون فاصله گرفتید 
و البتــه اتفاقاتــی هــم رخ داد که باعث 
شد بازگشــت مجددتان به این مدیوم با 
حاشیه هایی همراه و در نهایت منتفی شود. 
دیالوگ معروفــی دارید که »اگر کلاهم هم 
بیفتد جام جم نمی آیــم برش دارم«. بعد از 
گذشت این چند ســال حالا نظرتان درباره 

حضور در تلویزیون چیست؟
چیزی که بــرای یک گفتگو جذاب باشــد را اول 
می گویم؛ من تلویزیون را خانــه خودم می دانم. 
در آن موقع هم شــور جوانی باعث می شــد که 
آدم خیلی تند و تیز باشــد یعنی این جمله ای که 
»کلاهم هم بیفتد تلویزیــون برنمی گردم برش 
دارم« بیشتر ناشــی از هیجان های یک جوان بود 
و اگر برگردم بــه آن مقطع هیــچ وقت همچین 
جمله ای را نمی گویم برای اینکه آدم باید مواظب 
خانه و شهر و کشورش باشد. ما هم باید مثل یک 
خانه مواظب آنجــا )تلویزیون( باشــیم الان هم 
علیرغم تصــور خیلی به صراحت مــی گویم من 
ممنوع الکار یا ممنوع التصویر نیستم اما احساس 
می کنم زمانی بودن من موثر است که بتوانم اثری 
خلق کنم که خــودم از آن راضی باشــم. من هم 
شــرایط را در حال حاضر و در چهار سال گذشته 
برای خلق یــک اثر موفق مناســب ندیدم وگرنه 
پیشنهادهای بســیار زیادی از طرف تلویزیون و 

تهیه کننده ها به من شده است.
من تلویزیون را خانه خــودم می دانم. در آن موقع 
هم شور جوانی باعث می شــد که آدم خیلی تند و 
تیز باشد یعنی این جمله ای که »کلاهم هم بیفتد 

تلویزیون برنمی گردم برش دارم« بیشــتر ناشی 
از هیجان های یک جوان بــود و اگر برگردم به آن 
مقطع هیچ وقت چنین جمله ای را نمی گویماهل 
مظلوم نمایی نیســتم که بگویم نگذاشــتند من 
کار کنم بلکه کارهایی که به من پیشــنهاد دادند 
کارایی نبوده که دلم می خواســته. من دغدغه ام 
همیشــه در حوزه فرهنگ و جامعه است اما آنها 
از من تفریح و سرگرمی می خواســتند. من اهل 
ســاختن برنامه های تفریح و ســرگرمی نیستم. 
همان »ســیم آخر« را هم که صــد و خورده ای 
قسمت بود، ساختم و اجرایش کردم به این دلیل 
بود که احساس می کردم شاید این دوره گذار زود 
تمام شود و باز بتوانیم در تلویزیون کارهای موثر 

اجتماعی و فرهنگی بسازیم.

*اصلا تمایل دارید که دوباره به تلویزیون 
برگردید؟

قطعاً. هر وقت اجازه بدهنــد که یک برنامه زنده با 
محوریت موضوعات سیاسی، اجتماعی، فرهنگی 
در تلویزیون اجرا شــود با کمال میل من این کار 
را انجــام خواهم داد. البته شــرایط واقعاً این طور 

نیست.

*وضعیت برنامه »ساعت صفر« چه شد؟ تا 
جایی که می دانم چند قسمت از آن را ضبط 
کردید و حتی یک قسمت هم که مربوط به 
گفتگو با عایشه گل بود در یوتیوب منتشر 
شــد اما در نهایت مشخص نشد سرنوشت 

باقی قسمت ها چه می شود.
سرنوشــت »ســاعت صفر« این طور شــد که ما 
پنج قســمت از یک مجموعه گفتگومحور ضبط 
کردیم. موضوعات کاملًا به روز و مرتبط با ســال 
۱۴۰۱ بودند؛ مثلًا با الیــاس یالچینتاش درباره 
شــرایط فرهنگی ایران حرف زدیم یــا با ابراهیم 
تاتلیس درباره وضعیت دولت ایران گفتگو کردیم. 
اما به دلیل تأخیرهای مکرر پلتفرم »شیدا« برای 
آغاز به کار رسمی اش، این پنج قسمت در نهایت 
کهنه شــدند و دیگر پخش آنها در ســال ۱۴۰۴ 
معنایی نداشت. متأسفانه از آن پنج قسمت فقط 
یکی را منتشــر کردیم و روی یوتیوب قرار دادیم 
البته دو سه قسمت بعدی را هم که مثلًا با ابراهیم 
تاتلیس و الیــاس یالچینتاش اســت در یوتیوب 

منتشر می کنم.

*پس پرونده »ســاعت صفر« بسته شده 
است؟ شــایعاتی هم مطرح شــد مبنی بر 
اینکه رقم پیشنهادی شما به پلتفرم آنقدر 
بالا بوده که آنها از خرید و پخش آن صرف 

نظر کرده اند.
بله پرونده »ســاعت صفر« بســته شــده است و 
به جای آن قرار اســت برنامه تازه ای متولد شود. 
این شایعه را شنیده بودم ولی مبلغ بالایی که من 
به »شیدا« پیشــنهاد دادم مورد توافق آنها بود و 
پرداخت شد، ولی چون برنامه کهنه شد - منظور 
همان پنج قسمت اولیه اســت - تصمیم گرفتیم 
ادامه اش ندهیم. علاوه برایــن، فضای برنامه های 
گفتگومحور این روزها خیلی شــلوغ شده است. 
حتی ایده من که می خواســتیم با آدم های مقیم 
خارج از ایــران هم گفتگو کنیم، در شــبکه های 
مختلف تصویری، مشابه پیدا کرد. به همین دلیل 
احساس کردم اگر قرار است برنامه ای بسازم، باید 

از همان ابتدا کاملًا متفاوت باشد.

پرونده »ساعت صفر« بســته شده است و به جای 
آن قرار اســت برنامه تازه ای متولد شــود. مبلغ 
بالایی که من به »شــیدا« پیشــنهاد دادم مورد 
توافق آنها بود و پرداخت شــد، ولــی چون برنامه 
کهنه شــد، تصمیم گرفتیم ادامه اش ندهیمپس 
از جلسات طولانی با مســئولان پلتفرم و با توجه 
به فیدبک هایی که به ما می رسید، تصمیم گرفته 
شد تمام این ایده ابتدایی را کنار بگذاریم و به یک 
پروژه کاملًا جدیــد روی بیاوریم. ایــن اولین بار 
است که درباره آن صحبت می کنم؛ برنامه جدید 
»۱۳۰۰ آفرین« نــام دارد. »۱۳۰۰ آفرین« یک 
فرمت بسیار متفاوت اســت و در عمل نمی توان 
پیش بینی کــرد در شــبکه های پلتفرمی چقدر 
مورد استقبال قرار بگیرد. اگر برنامه گفتگومحور 
باقی می ماند، من با چشم بسته می گفتم می تواند 
موفق باشد یا نه اما با توجه به ســیلانی که ذائقه 
اجتماعی در هر هفتــه دارد و تغییر می کند، واقعاً 
نمی دانیــم نتیجه چه خواهد شــد ولی ســبک 

جدیدی از برنامه سازی را ارائه می دهد.

*کمی درباره ویژگی هــای برنامه توضیح 
می دهید؟

ســاختار »۱۳۰۰ آفریــن« این گونه اســت که 
به ۱۰۰ ســال بعــد می رویم و حوادث در ســال 
۱۵۰۴ اتفاق می افتد. ۱۰۰ ســال بعد یک مجری 
تلویزیون نشســته و درباره اتفاقات ۱۰۰ ســال 
قبل در ایران با مردم صحبــت می کند و از مردم 
می خواهد قضاوت کنند که آیا این حوادث واقعی 
بوده اند یا صرفاً شــایعات هســتند. در واقع این 
برنامه بازخوانی اتفاقات الان در ۱۰۰ ســال بعد 

است.

*برنامه بیشتر نمایشی اســت یا مجری 
محور؟

محوریت برنامه نمایشی است. البته مجری دارد 
ولی بیشــتر نمایش محور اســت. البته گروهی 
از طنزپــردازان مطرح نیز قرار اســت با ما همراه 
شوند تا تیم نویسندگان را تشکیل بدهند و قالب 
نهایی را بســازند تا بعد از ماه محرم و صفر پخش 
آن را آغاز کنیم. البته هنوز در جلســات اتاق فکر 
هســتیم. اینکه دکور برنامه باید چطور باشــد؟ 
بخش های نمایشی آن به صورت فانتزی اجرا شود 
یا رئال؟ و موارد دیگــر. در واقع همه چیز برایمان 
تازگی دارد و هر روز ایــن ایده ها را مرور می کنیم 
تا فرمتی بسازیم که هم خاص باشد و هم مخاطب 
را جذب کنــد.در »۱۳۰۰ آفریــن« می خواهیم 
تاریــخ را دســتمایه کنایه و نیشــخند کنیم، نه 
صرفاً بازخوانی خشــک وخالی حوادث را داشته 
باشــیم و قرار هم نیســت مباحث الزاماً سیاسی 
باشــند. قرار اســت »آن جاهایی را که شرمنده 
تاریخ هســتیم« در این برنامه ببینیــم نه اینکه 
لزوماً بازخوانی تاریخ را داشــته باشیم*لحنی که 
برای برنامــه »۱۳۰۰ آفرین« انتخــاب کرده اید 
چگونه اســت؟ آیا بازخوانــی از تاریــخ دارید یا 
بیشتر قرار است شــاهد کنایه و طنزهای سیاسی 
باشــیم.تجربه های قبلی ام در اجرا و برنامه سازی 
کمک کرد بدانم ســاخت اثــری خلاقانه چقدر 
می تواند چالش برانگیز باشد. در »۱۳۰۰ آفرین« 
می خواهیم تاریخ را دســتمایه کنایه و نیشخند 
کنیم، نه صرفاً بازخوانی خشــک وخالی حوادث 
را داشته باشــیم و قرار هم نیســت مباحث الزاماً 

سیاسی باشند. 

شهردار

شــهردار تهــران از اختصــاص 
۵۶.۵ میلیــون مترمکعــب آب 
بازچرخانــی شــده در آبیــاری 
فضای ســبز تهــران در ۴۴ ماه 
گذشــته خبــر داد و افــزود: 
تعهد شــهرداری تهــران تحقق 
۱۴۵ میلیــون مترمکعــب آب 

بازچرخانی تا سال ۱۴۱۰ است.
علیرضا زاکانی شــهردار تهران 
راجع به فرونشســت در تهران و 

اقدامــات شــهرداری 
اظهار کــرد: بزرگترین 
کاری کــه می توانیــم 
فرونشســت  بــرای 
زمین انجام دهیم این 
اســت که ســفره های 
اشِــراب  را  زیرزمینی 

کرده و آب خوانداری انجام دهیم 
و از طرفی برداشــت از چاه های 

آب را کاهش دهیم.

وی ادامــه داد: یکــی 
از کارهــای جدی که 
انجــام می دهیــم این 
است که ۱۴۵ میلیون 
را  متــر مکعــب آب 
کــه تعهد داشــتیم تا 
ســال ۱۴۱۰ از طریق 
بازچرخانی بــرای آبیاری فضای 
ســبز ایجاد کنیم. در پایان سال 
گذشــته تا ۵۶.۵ میلیــون متر 

مکعب افزایش دادیم.
شــهردار تهــران تصریــح کرد: 
در مــدت ۴۴ مــاه میــزان آب 
بــاز چرخانی برای فضای ســبز 
تهــران را از ۷ میلیون متر مکعب 
به عدد ۵۶.۵ میلیون متر مکعب 
رســاندیم و این بزرگترین کاری 
اســت که انجام می دهیم و لازم 
اســت اقدامات دیگــری نیز در 

همین موازات انجام دهیم.

۵۶ میلیون مترمکعب آب بازچرخانی در آبیاری فضای سبز محقق شد
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